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ALLEGATION NO. 2 

The Lewin9ton Allegation Statement of Offence . ... 
\ 

It appears to us that even if everything set out in Lewington • ,s - -----~--~ 
r_,cord of interview ( answer 28 page 9 · of that document) could 

be authenticated, it c~uld not be said to amount to a criminal 

offence. Taken at its highest, it appears that on a prev1ou1s 

occas_ion, ·Rl:'an had asked the Judge to make inquiries about - ~he! 
~.2 polJce officers who were conducting the investigation intc::> \.Y 

Ryan• s possible er iminal conduct. Lewington recalls a. 
. .. ....... "' 

~:::·~:::::::~~:=~:~~dR~;e:~:::~:::~~~~~~~ 
·iricm!~~~! .... Di~~a, made some enquirie_~. __ a~~ --t~at _ .. ~-~~- ---~!lswe1: ~ 

=~:c:1:~~~i !!";!~!b~:()l;~;;~:;;~~~t!'·!::tb!:thpe-J::;. ~ 
make enqu1r1es as to whether someone is corruptible falls short 

of a conspiracy to corrupt, and certainly falls short of an 

attempted bribe. Rather, it seems to be a preparatory act: 
leading up to the commission o~ an offence which is too distant: 

from the actual commission of the offence to be criminal wheni 

considered in isolation. It follows therefore that the 
Lewington allegation will have to be considered upon thei 

footing that it demonstrates •misbehaviour• in a broader s~~se: tir ~ ­
than that which was accepted as lying at the heart of that. 

r 
concept by the Solicitor General in his memorandum of 1984. 

It would be argued that for a Justice of the High court to, 

provide assistance to a person who was interested _in f iQding 
out whether two police officers could be bribed (whatever that 

assistance might be - either answering the question in the 
affirmative, thereby facilitating the offer of a bribe, or 

answering the question in the negative, thereby enabling the 

(

ould be offeror to avoid putting himself at risk) constitutes 

ery serious and improper behaviour. It may amount to 

misfeasance in a public off ice - this will depend upon our 

_____ .anal.ysi.L o.L..t..~law re~ating to that tort-misdeJ.Deanour. 
---·· ··· ....... ...... _ ....... . ' 
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Matrrial to be examined 

Two records of interview conducted between Detective 

'superintendent A. Brown and Station sergeant David Jame§ 

Lewington dated 22nd February 1984 and 23rd Pebruary 1984, In -addition, one should examine the findings of the First Senate 
Enquiry into the Lewington allegation -: paragraph 61 of the 

rirst Senate Report August 1984. 

Witnesses to be spoken to 

1. Lewington 

2. Jones ,/ 

3. Lamb! .. - Detective -Sergeant Carte~, Detectives Barten, 
Harrison and Craig / . 

I ,. v' 

s. Deputy Commissioner Farmer \; 

6. Charles Kilduff \/ 

In addition to speaking to these witnesses, we should examine~ 

carefully: 

a. 

~ 
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I 
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l 
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' I : . I 
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! It must be recalled that sh.ortly after this incident, Lewington ,1 t 
and A.amb were approached by two other officers of · the New sout.i1 \: ·-: . ..1 · f 

! f 
--- Wa-l~s-Pol-i-ce-F-or-ce- -.w.ho-a.t-t-empt-ed-to-bu-be- .t..bem..--Appa.r.fil.t-.l-y-t.h-Et:------i 

tWO · Officers · Who made those .bribe Off~rs ,. Were ,~etectiVE! J t 
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Office of the Commissioner of Police 

Mr Ian D. Temby, OC 
Director of Public Prosecut i ons 
Hinkler Building 
P~RKES A.C.T. 2600 

30 April 1984 

Allegations of Illegal Telephone Interceptions: 
Inquiries on Behalf of the Spec ial Prosecutor 

BACJ<GROUND 

f. On 2 February 1984, 'The Age• newspaper reported that 
Mr Bob BOTTOM, journalist , had provided 'The Age' with copies of 
tapes, transcripts and summaries which, prima facie, appeared to 
be the product of telephone interceptions allegedly conducted by 
the New South Wales Police against certain crime figures (FLAG 1). 

2. On 3 February 1984~ Mr N. REABURN, Senior Assistant 
Secretary, Attorney-General• s Departm'ent, reported to Detective 
Chief Superintendent B.C. BATES (AFP) that 'The Age' had given the 
material provided by BOTTOM to the Federal Attorney-Gener al, SenatoJ: 
Gareth EVANS, oc. Mr BATES obtained from the Attorney-General what 
later proved to be copies of the subject tapes, transcripts and 
summaries. At the initial briefing the Attorney-General stress ed 
that an AFP investigation of the material was required to 
(1) establish the illegality or otherwise of the alleged telephone 
interceptions and (2) provide a preliminary assessment of the 
contents of the material. 

3. From the outset it was evident that 'The Age' allegations 
were substantially the same as those advanced by the 'National Times;' 
in its 25.11.83 edition headed 'Big Shots Bugged' . It is understood! 
that as a direct result of that article the New South Wales Police 
ordered an investigation into the allegations. In the event, 
Detective Superintendent R. SHEPHERD, Officer in Charge, Bureau 
of Crime Intelligence, investigated and reported to the New South 
Wales Government. His findings were inconclusive and no further 
action occurred (FLAG 2). 

4. On 9 February 1984, Detective Superintendent A. BROWN 
and Detective Chief Inspector A.H. WHIDDETT submitted a situation 
report outlining their preliminary findings after having reviewed 
'The Age' material (FLAG 3). Influencing the initial assessment 

------ -··---wa-r-inf-oT!lfatto-n-i:rr-ov i"'d'e"'d'"'15'yDet.-ect"1:'ve"""Sl:a t 1.on -Sergean t -------.. 
D.J. LEWINpTON. The situation report stated, inter alia , that the 
alleged interceptions were no t authorised under the provisions of 
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8. 

• interview of AFP personnel not categorised as of 
Phase l importance, or who could not be interviewed 
beforehand owing to circumstances: 

• search findings; 

• document analyses findings; and 

• interview of parties to a lleged telephone conversa·­
tions with Morgan John RYAN. 

Synopsis of Interviews - Phase J 

32. (i) Detective Sergeant P. WELLER, Special Projects 

(ii) 

(iii) 

Branch - 6.2.84: Analysis of 'The Age' material. 

Comment: Material appears to have been tampered with 
(FLAG 15). 

Detective Station Sergeant D.J. LEWINGTON - 22, 23 . 2.84: 
Investigated Morgan John RYAN and others ( Korean immigra1-
tion enquiry). 

Comment: In company with former Detective Senior 
Constable R.A. Jones, he listened to segments of sound 
tapes at 'B' Division, Sydney; this was arranged by 
Detective Inspector P.J. LAMB; considered that the tapes 
may have been of intercepted telephone conversations; 
presumed that such interceptions were legal; was not 
shown any written documentation in 'B' Division; 
identified a number of voices on the tapes (Morgan RYAN, 
James MASON, Keith BELL and tentatively Justice Lionel 
MURPHY) as he had subsequently spoken to all of them except 
Justice MURPHY: that LAMB told him that one of the 
parties to a conversation was Justice MURPHY: that the 
tapes could have been cassettes and reel to reel; that 
he did not know - or and he could 
not identify 'The Age' material as material he had liste1ned 
to in 'B' Division (FLAG 16). 

I 
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l 
f 

Mr Bob BOTTOM, Investigative Jou r nalist - 24.2.84 1 f 
10.4.84: Provider of material to 'The Age' and 'The 1 

National Times'. ! 
Comment: Contacted by telephone to arrange inverview: f 
failed to re-establish contact: eventual ly responded , ,i,' 

to the written urgings of the Special Prosecutor and , 
telephoned Deputy Commissioner JOHNSON on 10.4.84: f 
disinclined to be intervi ewed by police until after he J 

·-----------h-'a_d___,9"'·1-· v_ec..n_.;.e_v_i_d...;e_n_c_e before the Senate Select Committe~ ----·-_i 
will then review his position . f 

••• /9 
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(iv) Mr CREIGHTON-BURNS, Editor 'The Age• - 24.2.84, 6.3.84, 
3.4.84: 'The Age• receipt of material from Mr Bob BOTTOtM . 

Comment: At first agreed to be interviewed, however, 
resiled from this position on 6.3.84; approached again 
to provide 'original' material received from BOTTOM; 
•original' material received on 26.3.84; approached 
further to aid police in clarifying apparent ambient 
sounds on the tapes given to the Attorney-General and 
an extra conversation in the original material which were 
excluded from the Attorney- General's copies; subsequently 
refused to assist; HcPHEE, OC, for 'The Age' telephoned 
5.4 . 84 to confirm CREIGHTON-BURNS' reluctance to co­
operate with an inquiry in which he has no confidence 
(SEE FLAG 11). 

(v) Mr Brian TOOHEY, Editor of 'The National Times' - 2~J.<6~: 

(Vi) 

Editor of the newspaper which first published details 
of the alleged telephone interceptions on 25.11.83. 

Conunent: Unco-operative in terms of identifying sources ;: 
implied that the material originated from Hr BOTTOM; 
implied a degree of knowledge of the telephone intercepts 
on the part of some senior officers of the AFP, includin9 
Sir Colin WOODS (FLAG 17). 

Former Detective Senior Constable R.A. JONES - 5.3.84: 
The AFP member assisting Detective Station Sergeant 
D.J. LEWINGTON in the investigation of Morgan John RYAN 
and others. 

Conunent: Recalls listening to sound tapes in 'B' 
but recollection is less detailed than LEWINGTON; 

Divisie>n, 
that 

an unidentified member of 'B' Division identified RYAN's 
voice on a tape; believed the tapes could have been of 
intercepted telephone conversations; not shown any written 
documentation in 'B' Division; no knowledge of 11111111 
or was unable to identify 'The Age' 
material as material he had listened to in 'B' Division 
( FLAG 18). 

(vii) Detective Superintendent P.J. LAMB - 8-9.3.84: The Officer 
in Charge, 1 8 1 Division, Sydney, during the period in 
question. 

Comment: Acknowledged receipt of sound tapes from - ! 
111111111 a serving member of the New South Wales Police; { 
certain cash payments made to 111111111 11111111 f 
registered as an AFP informant under the code name 111111~ I 
denies knowledge that the 111111111 tapes were of telephone i 
in.t...e.t:.c.ept.iQO.s_i_ a.s.s.i.s..t.e.d..L.EW.lN.G.T.ON....and_,J..QNES......by_ f,a_cilil.a.t _- -··-----+ 
ing their access to the 111111111 tapes; authorisation J 

· to receive tapes from, and pay monies to, 111111111 came ! 
from Deputy Conunissioner R. FARMER; does not corroborate f 
LEWINGTON's statements in respect of Justice MURPHY; ! 

CONFIDENT)AL ••• /10 
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acknowledged making three page file note, the contents 
of which are identical to certain parts of 'The Age' 
material, but had no knowledge as to the accuracy or sour~e 
of that material (FLAG 19). 

(viii) Deputy Commissioner R. FARMER - 13, 15.3.84, The 
Commanding Officer of the Crime Department during the 
period in question. 

x cix> 
\. 

x__ <x) 

Comment: About 1980-81 LAMB contacted FARMER by teleph<>ne 
and told him that he (LAMB) had been offered access to 
audio tapes by a member of the NSW Police; told FARMER 
tapes related to Morgan John RYAN: FARMER referred the 
matter to Sir Colin WOODS; WOODS queried reasons tapes 
were being offered; because the origins of the tapes 
were unknown WOODS agreed to accept them; FARMER was 
aware that LAMB had a 'contact' in the NSW Police, beliE~ved 
to bellllllllll LAMB told FARMER he believed the tapes 
were from a listening or bugging device; FARMER did not: 
believe they were the result of a telephonic interceptic,n; 
did not believe that NSW Police were intercepting telephone 
conversations; approved payment of approximately $200.0IO 
to had no knowledge of money being used for 
upkeep of a facility (FLAG 20). 

Detective Chief Superintendent V.A. ANDERSON - 16,21.3.84: 
The Officer in Charge, 'B' Division, during the period 
in question. 

Comment: Early 1981, LAMB told him that he was receiving 
information from a serving member of the NSW Police; 
knew that LAMB had been offered tapes and LAMB had 
approached FARMER who in turn had approached WOODS; 
believed WOODS had said LAMB should accept tapes because 
they contained intelligence; he believed that WOODS lat,er 
became suspicious that tapes were of illegal telephonic 
interceptions; LAMB told ANDERSON that informant was 

ANDERSON did not listen to tapes; had 
no knowledge of NSW Police involvement in telephonic 
interceptions; reported the finding of 'Morgan John RYAN' 
file in ABCI (FLAG 21). 

Detective Superintendent D.J. MITCHELL - 20.3.84: Formeir 
Officer in Charge, Special Investigations Branch. 

Comment: Has no knowledge of audio taped conversations 
being obtained by LAMB; ...iili.iot know 
cannot recall informant 11111111: no direct knowledge 
of illegal telephonic interceptions; only heard rumours 

·----orNS~r Po irc~I involvement since'"'T9'/5-=T6- [FLAG 22T:' ___ _ 

)( (xi) - 24. 3. 84. 18. 4. 84: Former Sergecmt 
Second Class, New South Wales Police and member of the 
Radio Branch attached to the Crime Intelligence Unit 
(1976-1981) retired in 1981 due to ill-health. 

r.n,~F lnFNT lhl I 1 1 
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Comment: Unprepared to co-operate with AFP inquiries; 
admitted assisting Inspector LAMB with 'setting up radio, 
gear'1 denies being involved in anything illegal1 
attended NSW Police interview 18.4.84 with solicitor and 
refused to answer any questions (FLAG 23). 

Other Enquiries - Phase I 

33. (i) Search of Special Investigations Branch (SIB) 
Indices - 6.2.84 

Comment: With the assistance of Chief Inspector K. MOLLER, 
Officer in Charge, SIB, conducted a search of SIB indices; 
took possession of two (2) file registers marked 'Master 
File List' and 'File Register• and index cards in the 
names of Horgan John RYAN, Abe SAFFRON and 'Had Dog' HILLER 
( FLAG 24). 

(ii) Search of SIB (UNIT) Eastern Region - 9.2.84 

Comment: Arranged through Regional Commander, Assistant 
Commissioner R, McCABE, Chief Superintendent R. GILLESPIJE 
conducted search; requested he take possession of any 
file in the name 'Horgan John RYAN' - file numbers 
provided; obtain - 'Trident' file Number ND018 (FLAG 25). 

(iii) Search of SIB (UNIT) Eastern Region - 15.2.84 

(iv) 

Comment: Search conducted by Detective Chief Inspector 
WHIDDETT, assisted by Chief Inspector K. HOLLER; all 
indices, systems, computerised material, registers and 
other files searched for material relative to telephonic 
interception material; lists of operational targets and 
cross-referenced to names in 'The Age' material; no 
significant evidence obtained. 

Search of SIB (UNIT) Eastern Region - 1.3.84 

Comment: Deputy Commissioner JOHNSON directed Assistant 
Commissioner R. McCABE to conduct a search of Detective 
Inspector A. WELLS' personal 'B' Class container; McCABE~ 
and GILLESPIE conduct search; located several audio 
tapes - unrelated to this enquiry; also located three 
documents, two unrelated to this enquiry; one 
document - three (3) pages headed 'FILE NOTES' allegedly 
relating to a meeting with - (LAMB) at 7. 30am Fridcly 
11 July 1980 also obtained - an apparent synopsis of 
telephone conversations between Horgan John RYAN and otheirs 
(FLAG 26). 

Comment: Chief Superintendent V.A. ANDERSON forwarded 
file, reference 100316 which was located in ABCI records; 
file contained a 46 page document headed 'Summary of 

CONFIDENT I AL ... /12 
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information supplied by informant in relation to Sydney 
solicitor Morgan RYAN'; registered ABCI 29 . 9.81; prim,, 
facie, this document appears to be an earlier generatioITT 
copy of the 'Horgan John RYAN' summary obtained by 'The 
Age' from BOTTOM (SEE FLAG 10) . 

Synopsis of Interviews - Phase II 

"f 34. (i) P.W. Constable c. HARTEN-QUADE - 20 . 3.84 

Comment: Deployed in 'B' Division during period in 
question; has never heard of 
duties consisted of review and analysis of sound record·-
ings; those duties always instructed by Inspector 
P. LAMB; LAMB never indicated that he knew what was 
contained on the tapes; no knowledge that recordings 
were subject of telephonic interceptions; no knowledge 
of 'The Age' material; format used in 'The Age' materiul 
not the same as that used in 'B' Division (FLkG l 
VOL. 2). 

(ii) Detective Inspector~. NEWELL - 22.3.84 

Comment: Received intelligence from Inspector P . LAMB 
during period in question; intelligence irrelevant to 
NEWELL's inquiries into Chinese immigrants; received 
copies of 'Running Sheets' from Operation 'Zulu' and 
perused transcript of recorded conversation between former 
AFP member, Chief Inspector D. THOMAS and Morgan John 
RYAN which was not a telephone conversation; did not 
listen to tapes of telephone conversations; never provided 
with tapes from 'B' Division: never heard of 111111111111111 

no knowledge of illegal interception of tele-· 
phone conversations (FLAG 2 VOL. 2). 

(iii) Detective Senior Sergeant B. J. CARTER - 23.3.84 

Conunent: Deployed 'B' Division during the relevant time?; 
he maintained Informants Register, knowllllllllwas 
LAMB's informant, met on two occasions; 
knew was a serving member of the NSW Police; 
knew gave LAMB sound tapes; knew that-· 
received money from LAMB; no knowledge of telephonic 
interceptions conducted by NSW Police or 'B' Division 
( FLAG 3 VOL. 2 ) • 

(iv) Former AFP Sergeant - Mr W.R. TAYLOR - 23.3.84 

! 

l 

f 
} 
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i 
t 
t 
l 
' t 
f 
i 

l 
t 

Comment: Deployed during relevant time as an ~ence J 
officer in 'B' Division, Sydney; did not knowllllllll f 
-----rrearci--tmimr·1tte11~ nTI- rn- ·B· .. ______ _... 

Division; did not introduce to LAMB; knew il! 

llllllllwas LAMB's informant; knew that LAMB received 
two or three cassette tapes from listened to f 
portion of one tape and heard conversations between two f 
persons; identity not known; LAMB told him that one ~ 

i 
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of the persons was Horgan John RYAN; did not know 

conversations were subject of telephonic interceptions: 

believed tapes were on loan and a f ter transcription were 

returned by LAMB to - ( FLAG 4 VOL. 2), 

';( (v) Detective Senior Constable T.P. ROBINSON - 23.3 .84 

'/ (vi) 

(vii) 

Comment: Deployed 'B' Division during relevant period: 

dut i es were to provide technical support to 'B' Division: 

never been involved in illegal telephonic intercepts, 

knew ~was introduced to him by LAMB in 1980; 

knew t~ was a serving member of the NSW Police 

(scientific-technical area); told by LAMB that he 

(ROBINSON) had to meet llllllllllllwho would give him some 

tape recordings: received from 11111111111111 three or four 

tapes; listened to portion of a tape and recalis hearing 

unidentified male vo.ices; did not know that conversatio1ns 

on tape were subject of telephonic interceptions; tapes 

were reel t o reel type: later heard around the office 

that •llllllllllltapes' were telephone conversations 

involving Horgan John RYAN; cannot recall a specific 

person saying that conversations emanat ed from telephonic 

devices (FLAG 5 VOL. 2). 

P.W. Detective Senior Constable E.A. HARRISON - 27.3.84 

Comment: 
she heard 

Deployed 'B' Division at the relevant period; 

f but not the name - did not 

was LAMB's informant; did not know 

a serving m·ember of the NSW Police; 

d id not know nature o f the material supplied by 

lllllllllto LAMB; she typed notes, information reports 

from information provi~LAMB; recalls typing inforim­

atio~utable to 111111111111: recalls several tapes 

fromlllllllllllll believed conversations on tapes were 

obta i ned by listening devices, body devices or from 

surveillance electronics; believes tapes were reel to 

reel type: tapes contained different conversations betw,een 

unidentifiable persons; however, recalls conversations 

involving Morgan John RYAN and members of his family; 

recalls sound of telephone dialling and only hearing one 

side of a conversation : recalls discussing with LAMB 

portions of tapes relevant to LEWINGTON/JONES Korean 

enquiry; no knowledge of illegal telephonic devices being 

used (FLAG 6 VOL. 2) . 

Detective Sergeant C. WILLS - 29 . 3.84 

Conunent; Deployed 'B' Division at relevant time: no 

knowledge of LAMB's association with 11111111111 at relevant 

~~~~~~~~~~.~~~~~ti~e; _no knowled e of tapes received by LAMB from 

- no knowledge of activities regarding the -· 

illegal use of telephonic interception devices (FLAG 7 

VOL. 2). 
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Detective Sergeant 8.R. ONLEY - 29.3.84 

Comment: Deployed 'B' Division at relevant period; ~ -l­
edge at relevant time that LAMB had informant named 111111111 
no knowledge of either-or serving member of NSW Police 
providing information to LAMB: no knowledge of material 
subject of illegal telephonic interceptions being provided 
to 'B' Division by NSW Police; no knowledge of payments to 
serving member of NSW Police (FLAG 8 VOL. 2). 

,( (ix) Ms B.A. JAMIESON - 29.3.84 

Comment: Typist in 'B' Division since December 
or"IIIIIIIIIIII around office; does not know 
cannot recall transcribing sound tapes; cannot recall typin,g 
notes or information reports for 'Trident' file1 no knowledge 
of illegal telephonic interceptions; cannot recall payments 
to -1 no recall of typing for LAMB regarding ..... 
no knowledge of the receipt of sound tapes from - (FLA•G 
9 VOL. 2). 

'.,: (x) Detective Sergeant B. PROVOST - 29.3.84 

(xi) 

Comment, Deployed 'B' Division at relevant time; no knowl­
edge of any covert listening device used on Morgan John RYAN;; 
has heard of llllllllwithin the confines of 'B' Division; 
did not know - identity; did not know LAMB had an 
informant in NSW Police; did not know LAMB received sound 
tapes from informant 1980-81; no knowledge of illegal tele­
phonic interceptions (FLAG 10 VOL. 2). 

Inspector F.H. ARTHUR - 6.4.84 

Comment: Deployed Australian Bureau of Criminal Intelligenct~ 
(ABCI) July 1981 to May 1983; shown ABCI File No. 100316 
titled 'Morgan John RYAN'; during September 1981, subject 
document handed to ARTHUR by Mr F. SILVESTER, former Director, 
ABCI; SILVESTER did not tell ARTHUR the source of the 
document; file commenced after receipt of document and file 
retained by SILVESTER; file retained in SILVESTER'S safe; 
in October 1982 SILVESTER produced file and submitted same 
into ABCI Registry (FLAG 11 VOL. 2). 

I 
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x <xii> Detective Chief Inspector K.E. MOLLER 10.4.84 l 
l 
! 

Comment: Currently employed as Officer in Charge, SIB J 

Canberra, following 'National Times' article (25 November f 
1983) 'Big Shots Bugged' he enquired for purpose of prepara- J 
tion of 'Possible Parliamentary Question' (PPQ); LEWINGTON ! 
told him that he had been shown some information by LAMB f 
regarding Horgan John RYAN; HOLLER telephoned LAMB in USA; f 

-------------····- ..LAMlL..ttl<Ll:Li!P_ t:J1at SOIJle in_formati_on had b~-~1::1 suppl_ied to ___ -------- f 
himself concerning Horgan RYAN and others; this information t 
had been conveyed to then Assistant Commissioner FARMER and i 
to Sir Colin WOODS; he acknowledged the preparation of a ! 
file note on AFP File No. 82/3829, headed 'Morgan John RYAN, l 
Solicitor'; file note at folio ten headed 'TELECON K.E.M./P.L. i 
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29 November 1983', · &aid file note waf:i hit:i appreciation of 
his 'short enquiries': his mention of 'facility run by othEir 
agency,• 'not known if authorised but doubtful' - meant that. 
the intercept was not an AFP intercept; 'Intelligence offeI·ed 
to P.L. by different persons from other agency in respect 
of Commonwealth matters,• 'Williams R.C. matters were being 
investigated at the time• - this information allegedly from 
LAMB: 'With knowledge of C.W. and R.F. small amount of moneiy 
was paid for upkeep of facility because of (Commonwealth) 
intelligence obtained' - said he could not recall who told 
him this; 'At times complete tapes were given to P.L. who 
allowed D.L. (Korean Enquiry) and ¥.N. (Chinese Enquiry) to 
listen to them ••• • - he is uncertain where this information, 
was obtained, possibly LAMB or LEWINGTON: 'From facility, 
intelligence obtained re J.D.D. and D.T. (then AFP members) 
was obtained' - information allegedly from LAMB; 'Believed 
facility was arranged~(then I/Cother agency 
electronics section) 1111 recently retired medically unfit. 
It is known 1111 bitter about lack of action on intelligence 
his section was continually obtaining. He could have axe 
to grind.' - uncertain where this information originated; 
'Embarrassment may be caused to AFP if H.W. publishes details 
of intelligence obtained re J.D.D. and D.T.' - this was his 
own assessment: •c.w. and R.F. have knowledge of this intell­
igence' - told by LAMB: believed LAMB told him intelligence 
was obtained in various forms, including tapes: believed 
payment of money for upkeep of facility to mean for payment 
of transcriptions, copies of transcriptions, tapes, etc: 
possibly influenced in his written assessment (file note) 
by press articles• believed other agency meant the NSW Police; 
heard of his enquiries and referred 
to as 

Mr R.E. KENNEDY - 11.4.84 

Deputy Commissioner during relevant period. 

Comment: Stated that he was responsible for 'B' Division 
in theory but not in practice1 voiced his concern (to Sir 
Colin WOODS) that he was not fully briefed on 'B' Division 
activities; unaware of informant - unaware of-
-; unaware that 'B' Division was receiving sound tap,es 

from ..... unaware that - was paid monies and 
treated as an informer; directed LEWINGTON and JONES to both 
LAMB and NSW Police CIU on the basis that the two intelligen,ce 
groups may have had information on Koteans; has no knowledg,e 
of the NSW Police illegally intercepting telephone convers­
ations (FLAG 13 VOL. 2). 

Mr F.A. SILVESTER - 16.4.84 

Former Director, ABCI. 

Comment: Unaware of illegal telephonic interceptions by 
NSW Police; received RYAN summary copy from BOTTOM; believced 
summary may have been of inter~lephone conversations.; 
knows did not know ...... was providing AFP witln 
tapes (FLAG 14 VOL. 2). 
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Other Enquiries - Phase II 

3S. (i) Examination of Advance Accounts 

Convnent1 The Advance Account known as the Roy FARMER 
Trust Account maintained in Canberra in respect to payments 
to informants has been examined; no direct references 
to payments to -or-have been detected; 
examination revealed that payments are recorded under 
operational names in lieu of personal names; the Advan,ce 
Account record maintained at the Special Investigations: 
Branch (SIB), Sydney, has been examined; ~ord was: 
found therein relating to any payment to 11111111 or 

111111111: no payments were made to informants directly 
from that Branch during the relevant period; ~ll payme,nts 
made were again recorded under operational names in lie,u 
of personal names.w.the os~xists wherein the 
payments made to or11111111may have legitimately 
been made as part o a arger sum recorded under a 
particular operational name. 

(ii) Investigation into Technical Aspects of Tapes 

(iii) 

Convnent: All cassette tapes received by the AFP on 
3 February 1984 and 26 March 1984 have been examined by 
Mr Don CRAIG of Louis A. CHALLIS and Associates Pty Ltd 
of Sydney; his examinations have identified some positive 
examples of editing of those tapes; each of those tapes 
has been copied from earlier versions by use of unsophi.s­
ticated methods; certain electronic noises exist on one 
of the tapes; such noises may have been introduced post 
the recording to cover the editing of the conversations; 
CRAIG holds firm to his opinion that the original record­
ings may have been made on a 'reel to reel' tape record,er; 
earlier or original generations of those tapes would as:sist 
CRAIG's further enquiries; some conversations appear 
to lack logical continuity (SEE FLAG 12 VOL. l). 

Review of ABCI Records 

Co!Mlent: Following the discovery of the Morgan RYAN 
summary within ABCI indices, the present Director, 
Mr V.A. ANDERSON, initiated an internal audit at our 
request in order to establish whether similar material 
was in evidence. The Director has advised that the audilt 
failed to reveal additional material. 

ANALYSES OF EVIDENCE 
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36. The most problematical issue confronting the investigation 
team was,and remains, the validation or authentication of the tapEiS 
and copy transcripts and sununaries provided to 'The Age'. Indeed, 
the position would not necessarily have been any clearer had 
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Inconsistencies 

49. In an attempt to assimilate the material provided by a 
variety of witnesses with diverse roles, it was necessary to first 
identify pertinent categories of evidence and to evaluate the state­
ments of witnesses against those categories (FLAG 16 VOL. 2). The 
objective in plotting this material was to identify the likely degree 
of 'knowledge' of each witness 4nd to compare that 'knowledge' 
against the composite version in order to determine inconsistencies. 
Identified inconsistencies were then evaluated to establish whether 
it was reasonable to attribute them to faulty recall or ignorance. 

50. We conclude that, for the most part, inconsistencies in 
the accounts and recollections of witnesses are attributable to 
both the passage of time and to the demarcation of duties· which 
necessarily circumscribe knowledge. The totality of the evidence 
does, in our view, weigh against the underlying theme that no 
involved member of 'B' Division knew, or at any time suspected, 
that the material supplied by lllllllloriginated from the inter­
ception of telephone conversations. Accordingly, we are bound to 
say that such a theme is implausible. On the other hand, there 
is, in our opinion, insufficient evidence to conclude that it is 
beyond reasonable doubt that any member of 'B' Division, including 
LAMB, knew that the material provided byllllllllunquestionably 
originated from the interception of telephone conversations. 

51, The chart (inconsistencies etc.) (SEE FLAG 16 VOL. 2) 
speaks for itself: neverthel ess the most outstanding feature is 
that no witnesses have professed having read or listened to the 
material originating from 'The Age'. 

Searches 

52. Briefly, the searches demonstrated that 
was registered as an informant of the AFP, code-named 

- that information provided by-was recorded in 
a number of information reports prepared by 'B' Division: that 
Detective Inspector LAMB personally prepared a three page document 
of material allegedly acquired from that a file note 
prepared by Chief Inspec tor MOLLER and located in a file titled 
'Morgan John RYAN' held by SIB, Canberra, contained an analysis 
of his brief inquiries into 'The National Times' article of 25.ll.B3; 
and that, collectively, the materia l contained items consistent 
with portions of 'The Age' transcripts and summaries. 
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53. While the payment of sums of money to - is not ! ; 

in doubt, it was not possible, by reference to witnesses and account- I 
ing records, to identify the payments. No suspicion attaches to f 
this, in our opinion, as it is likely that the payments were part , 
of sign iTl can t'"ly-lU~Y-strm-s-tirawn-f'or-'-S·'- Divi-si"tnr -op·e-rati."On-s---------,J;..
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during tbe period and which were acquitted in full. At the relevant I t 
time procedures for such operational expenses were still evolving ii: 

and therefore uniformity was lacking. 
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Witnesses Not Interviewed 

54. I have already pointed out that certain key witnesses 
have refused to co-operate with the p o lice enquiry and that it is 
conceivable that their refusal has had a bearing on the inconclusive 
outcome of the investigation. 

55. As you will recall, you directed that both Sir Colin WOODS 
and Justice Lionel MURPHY not be interviewed by police at this sta.ge. 
In addition, two matters identified in the transcripts relating 
to separate AFP investigations conducted by Detective Station 
Sergeants LEWINGTON and COOPER are to be resolved by Internal 
Investigations Division. 

56. The results thus far of New South Wales Police inquiries 
have been made available to you, and you have no doubt concluded, 
as I have, that their inquiries have not as yet produced evidence 
proving or disproving the authenticity of 'The Age' material, or 
proving or disproving the central allegation, namely that a member 
or members of the New South Wales Police initiated the illegal inter­
ception of telephone conversations. 

CONCLUSION 

57. It is stressed that conclusions reached at this stage 
are qualified by the fact that the analyses of experts are incompl,ete 
and some witnesses have not been interviewed. Nevertheless, certa.in 
conclusions have been reached which are unlikely to be reversed. 
On the other hand, the possible effect of the evidence of 
unapproached or unwilling wi tnesses, cannot be measured. 

58. The findings, on the evidence available, are that the 
AFP, through 'B' Division, received sound tapes, most probably of 
telephone conversations between Morgan John RYAN and other parties ., 
from then a serving member of the New 
South Wales Police attached to the Crime Intelligence Unit, and 
that accepted payments of money from the AFP for his 
services. Further, that while witnesses gave rise to inconsistenci es 
which are explainable, it is our view, taking into account the whole 
of the material developed during the course of the investigation, 
that it is implausible to suppose that no member of 'B' Division 
at any time knew or entertained the propos i tion or suspected that 
the material provided bylllllllloriginated from the interception 
of telephone conversations. 

59. We are also of the opinion that, conversel y, there is 
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. insufficient evidence to substantiate beyond reasonable doubt that i 
members of the AFP, including LAMB, knew that the material provided r 
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60. · While there are similarities between what may be termed 
'The Age' material and thellllllllmaterial, bo th drawn together 
by the three page file note prepared by LAMB, no witness has 
professed to have listened to or read 'The Age' material prior to 
reviewing it during this inquiry. 
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61. Finally, whether 'The Age' material was prepared by a 
police organisation or by police acting on their own initiative 
and without approval is a matter for conj ecture. The material be,srs 
references and idiom which could be said to have a police flavour. 
on the other hand, it is arguable that the presentation of the 
material was contrived 'so that that very conclusion could be reached. 
The fact is that those identified as principal witnesses, persons 
who may possess knowledge capable of fundamentally reshaping or 
re-affirming the conclusions reached during this inquiry, have 
refused to co-operate. Accordingly, we are left wi th several 
sustainable possibilities. 

62. In the final analysis, and in the absence of any material 
to the contrary, we are of the opinion that, on the balance of 
probabilities, a member or members of the New South Wales. Police 
conducted unauthorised telephone interceptions, but that no judge-­
ment can be made as to whether such conduct was officially sanctie>ned 
by the NSW police administration. 

Acting Commissioner 
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-----·-- ·- -
Ddective .Su:perintcnd0:it Arthur IflU.m 
DetectiYe Chief I.n:=.,.pect~:>r· A. M. 1;/lHDDET·r 
Detective Station .S~:r.-geant Dr1vid J·wnes Li!;v/ING.TON 

As I have already explained t o you Detective Chief Inspector A. M. 
i:!J:ilDDETr and I are investige,hng allegations of illcgc1l tele:rihor1ic 
inte:rcey,t:i.ons reported in 11The .l.\.ge " ne\o1Sp<1per on 2 February 198lf. 
Circurnsb.:n ceB are tha t Mr TI. BO'.l.11J'OH , i nvesti2&ti ve journalis t , 
enve a qt'tmtity of t apes and trwJft~riptc. to "T'ne f,r;e 11 and it h ci ~ 
b1.:·C;t1 o.J.J.e:;cd th1.:t th0y r,~-5~ El proctu<:t , of ~elcphone ititercept~.on s , 
conducted hy a member or members of ·t;he New .South Wales Pol 1ceo 
Ll v:i ew of \-that you have· told ns on 7 Februo:i.·y 1984 , we nq\-J intend 
a:;king yC>u t~ aeries of questions t~.bout this matt er in t he f orir,' of 
o r~cor d of int~rview . I wr:.nt you to clel•.rly und~r.tand tb •, t 
you c.:r-e not obliged to ans\.1er my quc.stions unless>'"°you .. iistr~s.s 
anything you do s:.:1.y wil~ e r ecorded and may be eiven in ovi df.:l1cc. 
Do you understu.nd this. 
,. rea . 

c,}-
Do you agree that p~ior to 
1 to) d you that I tntended 
tl.is mv.ttc:r· fo the fol"r.1 of 

thE! commen cement of this :in t erview 
at>kint~·ou further quc,~ic>nn nbout 
n recor d of interview. 

lX> you &gree that I alE;o t old you thllt the questions I e15kt:!d 
t ogether v•ith ~.;1y annwers the.t you gave would. b~ r ~cor ded ::.n 
at3 the int er vi ew took 1_:J.a.cc . 

YE::c . 

D·J you ae;rcc tl:a t I n.lso t olci you th.~t 1c1 t the conclusion. of the 
:i.r -!-.cir.vim.,r you 1.·!oald be ; iven the cr,portu.nity c,f :reading the 
tr1 t 0r v-· l eltJ n.n d sicnin~; it . 

Ye:;; , hut will I be euppl ied with a copy ut :i.ts conclusi on . 

You 11iJl be giv~n a copy of the i nter.vim,10 Do you undHEita:nc.~ 

For the p~1.rpt1se of th:i.t; :l.nt f?r·•li0\·~,}'1l11.:i t i:~ ?OU '.t' f:.1J.l n.::.me , you.r 
elate of lnrth, your rmik r.md p ref;l?.':lt po.:n t i on :i.r. th,1 Aur;i:raJ.:i..;n 
1''1:idci:·.11 F-olic(, . 

q.,. 
Dnv ic.1 ,Ta1n0e I.:f.c:!H!GT01'J, 30o?i . '+4 t Det e:; ctiv'.) $-t.:.ttion .3e1·g~a.llt 67~,, 
T11t e:cnal I.'.1Vct:tiG1'it:i.on Li v:i.Bion I Ce,ni.,1.'rrc1 . 
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A. 

~)o you ,"l;;rcc~ th<'lt , ~unonest 
'iS,~1 you rr:adc contnct with 
' .B ' DIVH;IOH in Sydney. 

other thir.gs~ you toJ.d tw tha t early in 
then De:tective bspector LAMB of then 

Yes . I did ::so following a dir0ction fl'om yourself. 

D? you eigrce that you told us thet you made contact with Mr LAMB 
bt?c;:mse of inc:uirief; you were conducting \1ith Detcctiv0 $(mior 
co~wt~':)le E . JOI{>-~ in alle:cd illefpl activities of Koreans who 
Here obtaining permar,cnt residence in !.ustralio. 

Thr-tt is broadly the case , but I \'!ould like to c1a.rify t\-10 points • 
Firstly , cont0.ct \vG.s made with Inspector r..:.i 1B following the direction 
given by you , ancl secondly, my. i~vestigations 1,1cre not solely in to 
the activities of Kortc'an.s , but ·n1so j_nto the activities of Morgan 

Joh.'1 P.Yi,N a solicitor; Dib KHCURY , r,olicitor ; J a.mes Alan J'rancis 
MASCN , business· proprietor; o.nd Drwid Young CHOI , company director , 
who a.t ttit1t time, by~onr· ihvestier:tion, wc:re irnpliccted- in the gaining 
of permc1~nt residenf; by unlm·1ful mcenn by South Korean n::itionals . 

Do you aeree that on 7 February 1984 I caution ed you , telJ.ing you 
the.t you were not obli3ed to an:)vter my questio"1s · unleus you wished 
to. do so. 

Yes , that occurred part \vey through our discussions . 
~;.. 

Do you ae;ree when we firr_;t SJ)O~<e to you on '2 fobru2.:i:y 1984 it \·ms 
in the context of your investigations into Korean?ohtainir:.g 
perli181J.0nt r esidellCE', in .Australia, 8nd. your stibsequent knowle.de;e 
of More;nn John RYAN . 

A:i.·e you now prep;,...red to reite1·ate, in detail, your kno1,Jlcdge of 
this mattero 

Yes , but I may require reference to s ome of my former running 
sheets of that :perticular inves tigation . 

Certainly . They are here and you may look at thE-:m whenever you 
1,,1ish to . Do you understnnd . 

Yes , thank you . 

"" Please begin. Q,. 
C,m I have refenenee to the sheets . 

I NTBRVIH! SUSPENDED: 8.l•OAM RUI.;1UNG SKEETS 
LE,i-H~IC,TON. 

Cl<' KOREA!l IN(.;UIRY llf:,;mED TO 

I2s:\i1NGTON EXP.Mil\~S m!NNINGSl!EET.3 . 
D.!TLR'JI:?1.J Ii~.sum.:D : s . 1}5AM 

A. 14 I wn r eady now. On 21 April 1980 Detective Sen:i.or Const<'t.ble R. ! •• 
J?NI';$ end I , being D Detective Senior Cons~able myself at that 
time , commenced duty on att.::-,chmEmt to the Dcp,1~tment of I rnr;:i grution 
m1d Et:-mic s~ffairs for the purpoi:;,~ of inve:::tir:e.ting a l<or~an­
Irn:ni.zration racket :i.n t·rhich it we.s c:,J. leged thi t ... ,South Korean 
rn1tim:«ls were obt2.ining perr.i 0tr::oent rN3idence i£~\ustr::i.li;,_ by means 
of f ~l.se documentution 1:.nd \·1ith the aicl. of certain ·solicitors in 
the f!,ydn ey Metropolitan urea . I h;,;,d been directed comrr.andiug 
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cont i nued . . . officer to conduct t hin investigation following~ 
:cques! to . the AJi'fc$rom ·~he Departme1: t of ~igration :or the 
l.nvesb.gatlon to b c; carr.ied out . This fJ.owwd from articles 
which had appeared in the Sydney Morning Herald and the Financial 
Review in late 'l979 and early 1980, in rclc1tion to the Korean 
1or-1lp1·Hcti.r.:ec. From t ht) comnienccm0nt of t he inveatic:,lt ion we 
were made awar e t hat two firm.s o f Sydney solicitors appeared to 
be a common factor in t he malprc\ctice . 'l'hese firms were named 
a s Mor gan Ry~ and Brock , and Benjamin and Khoury . 

Jones and I were confr ont ed with some four and a half t housand 
I mrnigrotion f:i.l es to 1.dft thrcme;h in ;:.in Emdeavour to gain some 
insi!l'ht into what had occurred from 1971• to the current time in 
thi s..., Imrnigrf.l tion r3cke~. At that at~ge we had no knowledge of f),_ 
how the nmlprac t i ce had been cnri·ied out, nor who the principililis · 
wer e in the action o); it . It took approx:i.ma.t ely four r.ion ths 
t o examine each f:ile-1f the four thous0.nd five hundred and t o 
compile a curd index of Koreans , employert, 1 bot~:us~ralian and, 
KoreAn , and ot her persons who became common facoors J.ll the 
investigat i on , either by numerous appearances or by provision of 
spur ious documentation . In the vru1&ruard of those persons was 
Mor gan John RYfu"l' , David Young CHOI , . Jor.1~ :nan :F'rcmcis MASOll, 
and several other persons who I believea will not play a role in 
t hi s particuJ.ar investiga tion , but I can name them if you wish . 

116.ving indexed the fileH , and made some initial inquiries 
by t el ephone, it beccime more clea.r that 11orgen RYAN had played 
a personal rol ~n obhiining fa.lee documentation for South Kc:r.ean 
na t ionals from -person_s and businesses in Australia in order that 
t he Koreans could ob.f.'t,;in permanent residence in this countrJ. It 
also became clear that he was assisted in this activity by on2,,_ . 
Do.vid Youne CHOI, a1;. (;x-Korecn nati on;:il himsel f , now rc~ideri~ in 
Newcastle , New South \-foles . 'rhis facb,.r_ocwnc nppe.rent to u s follO\dng 
<locuments beine forw<1rded to us through then Detective Chief 
Inspector m:<OWN, who w,H, at that time the Director of fip0cial 

. Rep01:·ts Sect ion , Department of Immi3r,J.tion . These documents v1cre 
photocopies only of statel"1ents , photoeraphs and Im~igra tion and 
travel documents relatingto South Korean ni;ttioncls . It also 
included photocopies of let ters on business letterhead 1w.per 
indica:~.~g the employmEmt of Kor0an nationnls i n .specific t r ades 
a t variou s companies . I was told th;;,t thi s documentt,.tion had 
been provided by Detective Inspector LA?,'.B , OIC ' B' DIVISIO!I, 
Sydney an.q had been gained throueh a surveillance exercise ·,,hich 
h<ad been car~ied out in Marcrt>J980 by that Division on nore;a . .'.'1 Joh~1 
RYAN • . I w:J.s not !.)rivy to the;,, rer.,.con for t he c,urvE:illr-J",cc £.~ :-.da; 
when I tt,';;ked the ,;:ue0t:ton of !·~r l{:;G .. IN I vmu informed that he cliJ-· 
no t kr,0;1 the purpos~"fuf the surveillance at that time. 

Th0. photop;r :i.phc th0-t we r cc:eived in that batch of docttr::(mts 
clearly sho:,ed Morgan RY:m and Du vid CHOI :i.n Rockwell Cresc€·nt 
Potts Point , outside tlH: Ariron5 Souse Rest nur ant . The .statoments 
i:tdicnted that they had boen ob~:erved together in the street , that 
CiiOI and otner lforerurn were ~;eE:m to pl,'3.ce c~rdboard boxes of wh~t 
appeared to b e p2pi:>.rs into the boot of a recl. Fe.le on sedan , r<:gi::.;t ered 
t o CHOI , and t hat RYJ !'l and. CHOI h(id th<"-'1 le:ft P.ockwoll C:res ce;€'~pt;eth,:;r 
in the VP,hcilc and ho.cl been followed to a b}ock of units si tuRt e d at 
19- 2 1 Billynrd :..venue, Iiliz.c'lbcth 3e,.y I tvhere the vehcile drove int o 
a b:'isme.nt par;<in3 area. A sh<;,T t t:i.me ·h,ter they were ohserved thrp_l1~h 
the window of a pf'!nthouse Hi!1.:a'ow- later found to be' unit 35- ~:ort~'ing 
doeumonts . 'l'hl:'y ro1.1ained there for E;ome two and a half hour:;:; . On · 
leaving th<! premises the survei ll fo[t pul · red the 
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continued... basernc-mt nrea c1n d conduct0d a search v:!'Jerein in a, gctrbage 
bin nes.r the lift shaft they found docnments , both whole and torn, 
in a crurr:bled condition vihich related to South Eorean national s 
and letters on va rious business lettergeadP . Those ire the 
documer1ts I ref E>rred to earlier c1s l1av1R~Jftcei vod vf from Inspector 
LAMB via then Chief Insp0ctor BROWN~ 

Coh4ctidt<ring the fact that those documents were recei Vl~d by 
us r.iomewhere in mid-1980, I can ' t give an ex(1ct date , but I believe 
i t was the June or ,Ti.ily period. I had by that time become 
reasonably f amiliar wit!1 the hondwriting of Morgan RYAN from 
ha ving seen it on num<c:rouo documents contain ed vii thin the file . 
That being so I was able to reco0nise, with a gr eat deoJ. of 
certainty, handwriting that Rppeared on a do9urnent recovered 
from the bnsement of the unit in Elizabeth Bt~. That document 
was on the letterhead of a car firm in Neutral Bay and it was 
a draft ,of a letter to the Immigration Department statin g that 
a Korean was employed there as un automechauic . On the bottom 
of the handwritten doGument \>ms t~ not ation that thesame 
wordine; should heua?d for a letter f or another Korerut , only· 
his emnloyment sholl£id be shol'm as ru1 a.utoelectrician . This 
docu~e~t was of great sie;nificar;ce, evident/lry-\·Iise, in the 
i nve~tigation , and subseque~tly carr~-1~ grea! wei~ht in 
committal and trial proceedings . Havigg recE11ved i:hosE:! documents 
I was of the firm view thi:it we were investigating a matter 
o f conspiracy und kno1·,ingly concernep-~n forgery of documents, 
if not actual forgery of documents , t~ Uorgan John RYAN. 

It was not until 1%tJanuary 1981 that our investigc1t ions 
commenced in Sydney on a f~laca1e basis . Our purpose in 
conducting investigations :i.n Sydney c.i1d New South \'!ales country 
areas was to estab1ish the authent i city ot' otherwif;~ of a large 
nuwber of letters which ha d been received by the Der1_:<:i rtrnent 
of Immigr ;~.tion from va rious busineni:;es and companie~hich 
purportedly employed Koreant> i n varying trades. Tbese inqu:ir:ies 
were carried out both by telephone 211d by personally calline; on 
the buoinesses c:nd companies . It was alE10 , at that time , 19 Jmmar'J 
1981, that we had been instructed to lia ise with Inspector 
LAMB r(,garding further information that he might be able to suppl/ 
t o us . My firi:;t cont£1ct with Insp0ctor LAMB wns on 20 Jam1t1r-y 
1981, by telephone , when I advised hira of the purpose of our 
investigc•tion and our rs,asons for bc:ing in Sydney. It Ha.s 

arrang~~ to mee~ LltH~ e-~ at hi.s office at ~OAM 22 J':4'1u::ry 
1981 • . [t lat meetin ;:: did not take plc1,c0 ·:to we;.<>e were D.dvii:;ed l1:; . 
Chief"-Inspector :ar.icvm that Inspector LAMB would not be avi,ilablc ' 
at the appointed time due to other mf.ltters . To the best of rny 
knowledee it Wern not until the 27 JW1uary 1981 that LA! :B c1nd 
I met in Sydney. At that time our investie;ations ,,ere discu:-~::;ed 
with him and it \>ms indicated by L!\r·iB that some infor:netion 
of r elenu:ce to our investic;c1tion could be supplied by his 
unit fro111 time to time. It was c:creed thnt instead of cv.llirtg 
a t his off.ice on each occa::.;ion we would ke0.p in cont8.ct by 
telephone, and v1hen necess ary we would visit his office to 
receive what ever informc::.tion m:1y be av1;·\ilable . I wAs not told 
how t he infornution 1;;.1s b~:·ing ol>t0 :ined, or hfld hc(m obt siu >;'O) 
nor the reason :for 13 DI'IL:;IONS :i.r,ter·E:st in Mor'eFm .HY.t~!. ; ,bcut 
thii:; t in:e JCHLS wid I vrnrE~ir11s o a.dvfred to lib.isc \,1i th Nev, 
South '.ial es Crir:iinal Intelliec!1cc .Unit , rog"rding inform.'.',tion 
thn t they r:1ight hold rel!':v:.ui t to ou:c inquiries. , 'l'o that end, 
nrra'ne;fiine!ltr. wor,~ rrw<lc &r·ow,;h then Deputy Commis:.:: ione.•r R.1~ . 
m::r,?nZDY with Supo.'r:intenddnt 1i,,Jb B1.II<-: (.•r,:11r t"'" th. 9)' C f J.h. f r "' ... ,; . ... , ., .... ).~ ... t ii~ (,I't '/.) 0 Le 
r,ew .:>OUth Wulcc Police cru, for us to · l . ., /" ' · 1· tl .~·yen c-y . 
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/ A 14 cont ... The f.,rrane;cment t o see Supl"ri nton.cl~nt m,rnf.T:'rT w::i.s f irst I: 
/ discussed with Chic f ln1;rric,ctor B.:K~:.'N on ?.7 ,fo.nur.ry 19B1 • '.I'he l ·. 

first oc<::c1.cion I went to the New .South Wal es Police GIU and 

( .t . V, 

A,. 

spoke t o Superintendent' -gLIS",E'fT and Serget:1nt Paul EGGE was on 
29 Jonuary 1981~et ec:ti VEJ JONl:.3 ~v,:l.S with me a t the time ~lll<l l 
we were c1dvit,cd that th E: N~W Pol ice h;:~d i.nformat ion l.'ela.ting; t o 
Morg::in 'RY/J{ which hnd berm Golloctc..d over a l ong pex·iocl of time 
f tnd that \ :e ·w ere quite Hcl come tCl v:i ev, b file e1bich they hel d . 

· I recall tha t an archf:i.le WctS produced by f;er ge"'mt EGGE 3.r.d that 
I viewed the file whic-h~<;ontv:incd intellir;e,.ce reports , 
new.spn.per clippings ;1nrl photosr ~1phs 1 t.,u. t in the mai n seen: to 
pertain to ma tt,~rs of ho1··ser,1dng;. lia.v:i.ns look ed E!.t the file 
it wzs the opinion of bcth cTO:t;s r,nd I th:·l t there w:~s nothina 
contain ed therein \~hich ,,Jn s per tinent to oi1r :L.west ig:a tion or 
useful to us, evidentiar·y - 1·1ise, ox· a~: 1:1n :i.m..r"'i'rbgn.tive tool. 

It was follo1t1ing; ot:r meet in:;: with Inr;p8ctor L!,.MB that 
\ve kept regular cont <'! ct with hirn , usuG.lly bJ t elephone , cmd, 
somet imes by cnlline: into hi.r.., offico. On son,.-, occnt;;iona he 
c ont a c t ed us by telephone to give us a.n upcln.te on infor:"1.; i:ion 
thAt he hed received., .I p r esume, fror.t D DIVISION. The "tffpti 
ofinformation we received was t hat Ryan hn 4i,sr-oken to various 
peopl e who were i nvolved . in our :invest:i.gatic5fi, and peopl12. who 
we wer e interested in i nterviC\<Ji.ng or had inte1·viewed con(;er~1ing 
spuri ous documents . It v:.'.ln evident that :a:;o,;ie of the infor"-:i1Jtion 
could onl y lwve been obt r.dned by lintenj_ng i.n to tf!le:pho.!"",e 
conversations . I did on one occ,:.oion, tho dnte I can not recR11 , 
ask Inspector I,;,~.m ho\·/ tho informr;tion ',>ifl.s b('ing obh,.intd , &r,d 
the r eason for his interest in Morgan HYAN. He .yac not pr,~p,3 r£cd 
to tell me the answer t o ei ther of thoa e qucuti~s anJ i n view 
o:t' my w1derstanMng o f the r ol e of B DIVISION, I pr ec.1:.~ed tho 
mat ter no furth8r. As fnr as I was concerned my i nvcst ie.;;itions 
were into matt e r s in which offence ,; of consr:ir1:tcy vnd forgery 
un.dcr the Crimee:: Act 1911:. were cl cHrly i ndicated. These offences 
nre punish"'ble by thr ee years t'\n d 10 ycnrL> :i.nrpriconment 
r espectively. v:ith tha t knowledge and being aware of the 
ref1uirer.1entsof t he Telephone (Interception) Act 1979 I was not 
concerned with the receipt of information from I!:spector L,~J.ffi • 
The r e uoons fo~1,.EJY lack of concern -.,ere : F~i.rstly , I h ed be rm 
diri;;;cted to lit:·.is~ \·1ith Inspector r..i;M3 by Chief L1spec:tor BHO'.\IN 
who ,,;.ppeare:d to be awcire -!:hnt informa tion w,w avnila ble .fro1:i 
LAl-rn "t-:hi ch \·ms pertinent to our investigations; s8condJy , the 
then Deputy Corr.mis.~d.oner, Mr KBNNEDY, seemed fully aware: of 
Inspector LAt-:r.1 ' r:; o.ctivi ties and by say i ng Insyc-:ctor LAr--':B I 
mec~n B DI1!ISIOI'l, .SydnESy, ::.-n d it i s my understunding it ,1,::..13 

originally fro:?·, l''.r KEN!{GDY thi-lt thE'i directio:r1 came via c:·.ief 
Inspector K:C':.'N. Cn t hat bc'.lsis , if telephone i. nt erc:ep t ,; ho.d been 
madn I telieven that it could only ha ve b e~)n <lon e legally. That 
beinB the case t hen there is provision within the l egisl a tion 
for information, r~latins to offences cnr1·yine three or more 
years i mpri{;onmen t I to b e passed to 0.1:othe r pol i ce office!" 
invcstie;ating those mllttcr s . 

Thin v1ould be n.n " 'tr'."rop ...... ~ ,.,t,, t.; "'"' f or U"' t o .1. . ,1r,, a br" ·· l, f r "", : , , . ...... " ... u : ,c ., l, r,.,-,, 'if'" ' 0 
rr,e to r ead y c:iur stnten,ent so far c•.nd for us t o have n tfip of 
coff oeo Are you flgreenbleo 
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P/·,GE SIX (6) •• 

A. 

Q. 17 

A. 

-Sergeant, \·JOuld. you 1ik'e to continue. 

The situntion Wl1S that Ne had provided Inspector LAMB \·!ith . a list 
of the names of p8rson.s v1ho featu:red in our investigation rmd who 
t o us ap'J)E:ti.!'ecl to be imnJ.:i c:-::tcd 1v:i.th E;puriow, doc11mm1t:-; ru1tl/or 
aFJ11ocfotion with Morgnn. HY l'.N , ei thcr directly or throu1{h third 
r,~.rticL;. It \·:ac on that bw:;is that we v!ere given inforrnc.tion 
by Inspector· Lf,l :B a.s to coll tact between RYAN and those parties 
in whom l·Je hc.1.d an interest. 

Would you attempt, please, to detail to us ei.'l.ch of the occcisions 
you either met- with or spoke to I:ns-r;,ector LAMB , and tell us what 

d t
,......... . 

occurre on nose occasions. 
r.,1- . 

To bee:accurate as I can be it will take me some time as I will need 
to extract those occe.sions from the running i:;heet::, we prepared 
at the time in respect of the inwistigat ion . A:.; you appreciate, 
..,e are talking of a period three years ago and since that time 
I have been involved in numerous other complex ,urd lencthy~\nvestigatior.s 
which dim my memory of the events in the RYAN investigation • 

. I t ake the point . Mr i·HIIDJ)E·r·r and I can have the benefit of your 
running s heets when r~~quired , .so for t he moment I will continue 
with several specific questions I would like to put to you . However, 
before doing so is there anything else you would like to :r.aise., 

'.I.'here is one further mnttcr 9 which WD.s discussed in our mC:1ct:i.ng 
of 7 l<'ehru,3r.y th:i.s y1.;or·. It concerned the transfer of contacts 
from Ii.::;pectu:r Lf.!G 1 £; DIVI~ION to the Nf:w South Wales CIU, in 
par·ticulo.r Sercon11t EGGFc;iEf the CIU. To the b0t:rt of my recollection 
this occurred about mirl-:s~,bru,iry 11 t:1 . 1-'or re1,•.cN,s I d~s.ot know 
I w;;is i,tformcd by Iil ::pt!ctor Li~rlB thi,t in future w,=; shou~cl. conto.ct 
New .South Wal es CIU for further inform11tion on RYAN. I canonly 
surmise that this Wi':J he ve been brot1Eht about foll01·1ine discussionc; 
that <-10~E~S fld I had with Deputy Cor'.1:ni.sr.ioner KT~: 1NEDY, · concerning 
rohlems~\~i-it confidenti<'·l.lit, of i!lform"'ltion received b UE·; . At 

1 s serJ.ousne;,;., ,1 v,ith Deputy Cor:1mir.1:; t911er K..-~!'lfJEDY , ru1d it •,m.s o.lso 
nicntiot:ed to Chi _?f IJ1.s p0cto~· [,R0';·!,·1 \·1htr"1.~he pr oblem first b0ean to 
ruinc J ts h ea.d. t!owever , Chic,f I:wpect or BH0'-4N had been tra1sfe::·red 
to !'nother orca t rior to our discucP.ions with Der,uty Comtdstdoner 
K£Nl-Fi;I)Y . I bE:l:i.i:::-;e t hut our r,,i.::·i ns of the matter H:i.th Mr Keari:EDY 
1?:::::y hnv e h,.vl .so1110:'1 it1fln0nce on the transfer of co11tncts , hut of 
thct f~ct I am not sure .;1nd ccn only surmise 
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CJ. 19 . 

A. 

Q. 20 .• 

A. 

Q. 21. 

A. 
0 ..L 

~ ... ..--- . 

Q. 22 

A. 

Q. 23 

A. 

., ?.lr ~· 
A. 

(; . ..., r; 
c. / 

~ ,~. 

At the tir.ie you first made conto.ct with Inspector LANB, what 
did you believe was the purpose in you meeting with him . 

As the i nstr·uction to me indicateclt I believed the purpose 
of the r:iedin15 with lnf;pcctor lJ,Ml3 was tho.t his DIVISION 
m,Jy have furthe::r inform.•) tion thB.t wrn x·el cvr.u1t to the investigc:ttion 
,./hich JOr-rES r-,nd I were conducting . This was reinforced by 
the documentD.tion which had previously been sup1)lied by L.t\.MB 
from a surveil lance ex~rcise . 

At the time you first met with L!spector LAHB were you avrnre 
t hHt hie ar ea~ commonoly known as ' B' DIVISION was un intelligence 
unit of the AFP. 

I do not agree ·,-Tith the statement , ' Intellieence arm ', as I wa.s 
aware that the purpose o;i: ,'8 DIVISION WEIS an undercover 
. t . t . . t . t l.,;t.11.T ~ ] t d . d . 1nvos .iga 1.on ·uni 1n ·o ~ 1s common .y erme organise crime 
of all types. Hy understuncling was that their operation 
covered the parameters of drugs , corruption , and oreanised fraud, 
and the movement of known criminals who were actively engaged 
in. crimes aeainst the Commonwen.l th t and authorities under the 
C'->mmonwealth. As an offshoot of t hose activities, it was my 
und.erstanding that much intellieence of a criminal fla.vour was 
ge.in0d by that Division , but I did not believe intelligence 
to be the main function of their operations. 

At t he time you first met with Inspector LAViB did you believe 
that you covld b,~ the rec:i.picnt of r:my inforinntion which wc1s 
obt ained illegally. 

?·fost definitely not. In fa.et ~,..h en I firs t met Inspector LAJ,m I 
had no kr101t1ledee \vhatevcr of aJ,y informat:ion or the type of 
information that may he available to me . 

~<Jere you ever in a posit ion to know that information given to 
you from Inspector LAMB was illeeally obtained. 

r-:o, I was never i n tha t position . /1.;;!;;.lin , o :Hi must r ealise that at 
t hat time I was holdiHe the rclflk of Senior Constabl e and I waE; 

foll<Jwtng directions r;iven by the Deputy Commis.sioner, a Detective 
Chief Inspector and was li£,.if::ine with a Detective Inspector, and 
therefore hnd no r eason at any ti1:1e to question the lega1i ty of 
infor.r~ation which ,ms 5ivc:n to me . 

Did any of t he Officers menti oned <::Ver tel l you that info:rniatio11 
you ,,:ere obta:i.ning from Inspector lJ,MB had b een obtn:i ned illeial 1y. 

No , I '.WE, w ·ver told that spc-icifi.ca.lly , nor war, it infer reuror 
could it hcf'con ::;tru~d from anythine; s,:d.d to me by m1y of t hose 
per E;ons . 

C'n the occ;,1',ionn you vi:3itecl B Dii11:!.:ICN in .Sydney did JCU ,d,-12.ys 
meet with Inspector L~MB. 

Not on cv0.ry occasion , as there were i~irnes ,,,h<in he was not 1:,r~f; cnt • 

C;;:::1 you l'f:call v1ho else you cleo.l t viith v1hcn you vbite-d l3 DIVJ~IO:t, 

I~o , I c ..in n<5t R.cc1ira t s-1.y recall a t t hi~~ .st,:, r.~e 1;1ho else wo clc,?.l t with 
,{t T.~ DIVI~I0:-1. I hi,vc beut there on mirnc:.:-c,u; occ~11-:i.on~. for unrnla ted 
l'E':-1r-;011,3 over the 1 .:11., t three t he 
trlt:!1,bC .. l'(,· .; 'l ti r·t T)· • · J., il <.l. • i V'l s ion . 
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A. 25 con~inued.. That is why I c:mnot r;ive you ::·m. accr,rntc acconnt · 
of who else I dedt with . in that Division regarding the RYAN 

Q. 26 

A. 

Qo 27 

A. 

Q. 28 

invest i gation . 
. 

Can you recall InDpector LA.MB, or anyon0 else in B DIVISION, 
produci ng in your presence any documents , including t;:i.pes, 
transcripts or reports . 

There was certaip.J.y never any documents or transcripts produced 
t o me or JotlES wmil.ct at B DIVIGION. \!ith reeard to t ape6, they 
were not ~duced as such by Inspector Li\.HB, \-Jith an;'.)' comment 
as to whaj they contained o.r how they \·rnre obto.i nerl . There were 
occasions when JONES. and I were ta.ken to a. room where a t aperecorder 
was set up and a portion of a tDpe was pl,-1.ycd to us ; the tapes 
cont ained conversations between Morgrm HY.All ond other persons . G'n 
t hose occasions we were· not told how the conversations had been 
t aped &.nd it was only portions which hn.d been preselected which 
we listened to . Those portions were pertinent to our 
investigations . 

Can you b(') more specific I SergC>nnt , as to the numbE:r of o~casions, 
·c-ircumstances, and detail s of whut you henrd on t he b;;.p eso 

Qt., 
Not very spec:ific a.t thir.-; stage. The occadoni:, were Vt'ry few . I 
woul d estimat e maybe three ti.mci:; . The content I cc-umot be a c<:urnte 
about a t this stuge, but in g8neral terms there was & conversatio~l . 
between Morgan RYAN c1nd James MM:CN~ MASON 11m.s eventutny chare;ed. 
as ;.i co-conr-;riiri'ltor with RYAH. There was r~ conversRtion betwee~1 
Mor~ RYAN and a person in Parkes, New rioutrl Wales, known as 
' '&.njo ' BJfil - his correct name is Keith BF:I.L,11::° whl.ch related to 
the obt ain:ing of documents from businesses :in that tmmship end · 
B'f:LL contnctingpeoplo who had provided the documEnts, telling then'! , 
not to talk to the Commonwealth Police. Th ore \,as one oth~r 
conversa tion I recaJ.l by HYFJ~ to an unknm-m peN0n mnking inqu1r1es 
about JONES and r.iyself and the import of that con~rs:Jt ion vm.s 
whether we could be bought off or got nt . 

When you listened to these tapes did you identify any of the voices 
on the tapes. 

At the .;time of listenine to thoae tapes I did not knoH the 
YoiceB of Horea'1 RYAN, J ames Hi\GON, or Keith BELL. However , 

1ater t hat same yea r , I had telephone cont:-.1ct with all three 
persons and riersonal contact in face to fnce discussions with 
both RYAH and MASON. At . the time of listenine to the t.:1p e1.5 there 
vas reference to the persons speakine to one another on firs t 
n ame terms, p.rticularly between BELL and RYAN, where BELL ref0rr·8d 
to RY!,U as ' Mr RY:\N 1

1 and HYAH referred to BELL as 1&,11jo '. It 
wns knovm to me, at that time from my investig;:i.tionB, that ' B.:injo 1 

was ' }3;(1:l.jo ' I3ELL of PARl\'ES, NS\·J , a.rid the context o f" the conversation 
reVE>fllE!if further that thoy VJere t a lking .about <locuments from trF.·derr:; 
j n Pflf:IC:i:;s for Korea.ns \/!,ii,)., lfortm1 l?Y:,N had r epresm1ted in deal in~s 
Hi th the ·Departrnent of Il'!imigr·.::i.tion . In the cane of J,Ji,f>ON, the 
p eoI'l c in the conver~;~!.ion r~~f€'rred to one ::moth~r, as I r ecnll it , 
ns Jim rui.ci Morcr-m . r,:y recollection ·of the 'Q;~ven:;ation revolvr"'d 
r,rcund docur:,ents \vhich hrad been ~u pplied by Ad,'1pti:tble Plant Hire 
~ervic1:: 1 ':!hich were, totuJ.l.y ft.lloe ill10 in fl'.C'L foreerit·:~;.Q l<y 
invcstieationi;; r-i t tha t time hl:.d led me to the pr€id.uc~G a ,{··1h:,tr,cl 
,,.s the pr·cmises of that firm on t h e letterhcc:id r,nd 1 hod conta<.:tcd 
one Johu APTED nt that nddress. AP'I'.i~ ·'\.<bptable 
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1IECCJ<D OF IN'fr.;RVF }A BE'flv·:EEU D?.I'ECTIVt: ~Upj;:I,I N'I'LNDZ;iT A. Bi.-{()".;;N AND .. D.,E11.l::CTIVB 
S?ATlf;N sI:RG1;.;dJT P-J . I£'·:1Jir-JCt.l:O!\!, C(}NTINUI::12 •• • 

Pf','.11~ i'!lDNB ( 9) ._'. 

A. 28 continued ••• Plant Hire Service was a business th&t had been 
opers-i.h"d by Jnmes M/:SON, PJ1d he gave rnc a phone number where 
MASON could be contacted. It was the snme telephone number 

A. 

as thnt of the Jame[; l-1ASON that I wae invest ie;ating as a 
co-cmv.ipi.,ator with Morerm }<YAN. In each of thot,c cnnes when 
I later had telephcm0 contlict with MA1m1~, RYAN Ul'ltl rngr.J.. , J. woc.1 
able to identify their voices us the v0iccf, I hud heo.rd on 
portions of t Hpe which had been played to me . In the case of 
the person whom RYAN S:FOke to, querying if JONF.S ,md I wet·e 
able to be got at, no nnmes were used as I recall ; ho\•1ever , 
without be:i.ne absolutely certain , the voice of the person that 
RYAN w a.fJ ~Jpr:a.l,;:i.ng to i;oun ded t,imilc1r :i.n 1r,ot:;t~ree.pc,cts to t he 
voice of Mr Justice tru~PHY v1hom I have be.:.\rd spcok on both 
television and r adio on previous occasions. As I have stflted, 
I can not positively identify that voice RS beinB the-voic~ of 
Justice }':L'RPIH; my belief was , however, that that wos9't.rho U,c ' 
person was. I cannot recall 1:;pecific conversation, J only l'f:Ca.11 
the general terms of it . The question vlas r1:1ised by tforgan RYAN 
aa°'ong the lines of ' have you been able to find out D.°bout those 
two fellows who a r e doing the investigation; are they aJ>pr oachnble 11

• 

'l'he other party indicated that he had mnde some inq!liries and 
tho.t the onswer wo.s definitely no, they were both very straighto 
I can I t recall v1hat conver::ie.t .i.on took plo.ce , but it w,rn 
inferred, and certainly both ~10NEf; and I were left i n no <loubt, 
thnt they v1ere t«lldng about our investigations :i.nto t he Kore;m 
matter , and us as the invci:,tie·~tors. 'J'he imprt,si,ion t}·,at I l.'E'CPived 
and i:1 ·!'1y L"liscussion.', .,,,it!"! JOl\:-ss HQout the rt.<1.tter he ,,;as of the 
se.m o imr>reseion, v1as ttwt RYAN wns conr,ic.er.ing r>n H,l"·.!.'roach to 
offer n bx·ibe to lmy us off, or for u,, to divert the thruld; 
of our investig;,.tions e.w1y from him encl hiG associ£'.h:i::;. This 
imprcf5s:i.on that I hod ;it thot time w1,g born e out ?.s far as I 
am concerned dud.113 Aue-ust 1981 when , thn ,uGh two members of 
the Ne1:1 South Wales Police, an offer was :r10.de to rne in the t~,n::s 
of it v10uld be m?.de worth r:1y ,,,hile to drop t he cht:.rgcs or m[•.ke 
t he charges loss severe 8e_;ainst Morgan RY,\N. 'l'hifl approach \,1a.s 
i mmediotdy reported by me to my then cupervi~:inr; Sergeant , my 
L1.specto:r. ;:md th1) Deputy Co!:'l!!sis~doncr , then Mr J . C.,JC-rJ!•,1;-iON . 'J'he 
following day it wns m;.:dr:: the subject of a report \~hich \,1ent to 
the 9n1:1r~issioner , Sir Colin iIOOD8, and r(,:::ulted in on invc8t:i.eation 
by ifi1fE:rnal Affc.irs Bureau , New South Wales Police. The corm )la~.nt 
was sustained : one mei:iber being fined one hundr ed dol lars .m1<l 
sentence being deferred on the other member fer a period of 
twelve months . Co it \·1az ,.,ith hinci.d.u;ht that my in:j.tial i mprc::;oion.s 
of the conversntion I heard was r einforced to a point of almost 
certc1.in ty . 

C'~ 

At the time Inspector U .MB ,sllli(Med you to hear the t aper; , did he 
comment to you ahout a ny Dspcct of the ti".rpr-,s . 

Other thPn P,;{;'nero.l comr,;ent , such <:.s W8c -the :i.nformntion of une 
to me , tht., cr,ly eomr,; r-,nt I c,'cn recnll, '-'T<'·rt from cencrr.11 c:,:,m,·c1rf:at ion, 

wns re~r.,rdinz t h e conv(~r,:,,,tion het\-J<:'en f:Yl;N a:1d the p~:rson I 
be:!1icvcid to be J ustice Li.onel ,,ftrr.:::•ny, .. 1lH-,,:1 J nrmector LAMB ~1 tnt.cd 
Hords to the effect: Ui::\t the ctlw1; pa:cty w.:i s ;rust ice t-!1.THPEI . This 
wo.G sni<l ,,ft€!r I h ;;1(l HJr"J<•dy formed my own :i.rnpro1:,1::ion . Ho.,,; Insp(H;tor 
L;V,JB tlrrived at hiG conclusion, I ha ve no knoHlP.d ·e. 

o/. 
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A. 

Q. 31 

A. 

QJ 32 

A. 

Were the recordin~s that you heard in cassette or open reel 
form. 

~ 
I cannot say with certaint,y at this time what type of machine 
,~as 11.sed; I have the impresr-;ion in r:iy mind of a large m£u:hine 
of the reel to reel type, but I als~t:Of:1e recollection of a.n 
occasjon where a cassette Wbs used . My recollections are retlly 
not cl1Jar enough for me to f,tate 1r1ith certainty what form the 
tapes were in . 

Afte1' listenine to the tape1.,. did you form an impression as to 
how they were recorded. 

It wvs not poR~;ible to form eJ1 accurate opinion on that point. My 
reasons for saying this are that . the conversations we:re clear, 
but devoid of eny great bc1ckgound noise which indicated to me 
that both parties in €·ach of the converi;:wtions were in a quite 
room somewhere. It is a pos[;ibility that they n,ay have·· been talking 
by telephone, or that they were in n room somewhere where a rec·order 
was used to eavesdrop on the conversation . It seemed more probable 
in the case of the ccinversDtion with BFa.L, who I knew lived in 
PARKES, t hat the convers,ttion he.d been recorded f roma telephone 
conversation; but on tbis poi9,,t there was no specific indication 
that I heard, &'Uch as dial t<hi'tes, rccei ver replc::cements , or t hat 
type of noise characteristic of a telephone conversation. 

Did you form en :i.mprescion a.bout the e.uthenticity of the contents 
of the tapes following your listening to them~ 

YcH, I did form imprcsdo1u; as t o t he nuthent:i.city of the coHtents 
of the t apen , both o.t the time and at le.tcr tii:ien . 'l'hc reason ! 
believe the tnpes to be authentic in their contc11t waG, as I have 
previously spoken about , in ~he case of ~F.LL, _the con~,:rnetion was 
about documents 0r1d .=t})·oroaclnnr; per sons 1n l._)AhKE.S, Nb:,.,r .South 
'tJaJ.es , \'lho were relat~ t o those do~nme:uts and I i'J.t that time had 
the documents in my .iJOSt;ession nnd had r3poken to some of the people 
in question reg:-:irding the nuthenticity of the docunents . The same 
Applies with the conversation with J!_A::;ON. I rwd Adaptable Plimt 
Hire documents in my !)CsseGsion . r._ r egard to the converlsA.tion 
with the r;crson I bel:ieved to be Junti.ce MURPHY, th!:: authenticitj 
of that conversEttion was :i.mpresl-3ed upon me in August 1981, folleo'ing 
the offe:' from I1Yt-JfQ.i'..i : tb.'! bo New .Sout h Wales police officers. 
I hnd 1:0 doubt , c.:.nd ' t t 1ll hc.vo 110 doubt , that what I heard on the 
pol'tion.s of the t:,:,pes that I was perrn:i.tted to hear , w.:,.s m1th•amtic . 
Over and Rbove thut I c<1n t hink of no logical rf,a.scn or cxpl:mation 
;;,s to Hhy tllofH~ tHrnn woul ~ hnve ?een m.:m1~::tur<:;d by Il1q;ector 
L.''iMB or :my other pE:rson va th a vie\/ to pl~ying them t o me. 

This i s an appro!Jriut c tim~ to br e&Jc for lunch. Are you agref;<lble , 
Sergt:1~11t . 

Ii''.T:?;:~'!I:'!?:! f:.U,<.::P}]'IDED: 1?. 1CPM }'CR TE:.C PURPOSES 01•' i~ t-:3~,'.I, J:QE!L~ 

E:TI W/IE\ ! 'RE.'.'!.TrMF.fl : 12. li- :,FM 
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Tt~.:,~r:·'- r; (f:.' r·.,1~·tr·!l}>.' i~::~1'.!1~::J·'. .1Y·:1"'F/~·rI\l~ ~ .r::.ip: .. :.:,::rJr~i"~·:t\*f)Ji~· .. 1rJ' .\ . ~RC\ lJ 1\N}) l)J~Tt:C'L'IVf; 
:~f.'/./ ;.'I z;~~ ;~·~,:·:r_; ~.:t:.?-:'.!..' ·! J. "-1 • r.;·.:: . .1 r :··::.}r \ .:.; -~, { ;( ~ .. ?.r·r l ·~1 :·: ~n . . 

... l.-

(,, ;A· Fin~ther, r.i.lJout your- i,inrcsL;j un :.: oZ '~1 c t ,~~.·e.:; thn.t you 1:L!:;tened 
tc , did :.ou c.::-i-i:.:ic·~::r' th.~ ~·,o..-;:-; i_b:il:i.ty tl, Tt th~, tr.,pr:,-: 1-:ere f.-.i.bricated 
Gr-; ;;. r ,:,~0.DJ. i:. of co:r.; orc::_t,~ clCcotmt r: o :': av:.i.:i.l ,.,_bl c in t"ormntion 
i:;ubf;cqh~ert '.~· t ,:Cl'.'Ciil['.:C-d :i.n taJJ(: fu~q1/ ~--

.< .v 1!0 , I rt (:':c:J.' c o111.- j.rh :·i·c·d U 11,t t o h ,: tl1(: c:.u.u• rind r-d't <:1.· ::;p r;•:,d·:ing 
to HYJ\:,: , H:1..c'.ON ancl :{:'.} ,L by t,!l('phcn0 nnd i n perr-.on I had HO 

doubt thl:lt they ~,:)r e> ·:h0. per:;onr:; I hea,·d on the tt1})8S . 
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On cnch oc".:acio11 \~hm.1 ;y ou vird.t(·,i, B DIVn~ICH, Sydrwy , ,,_,ere you 
acco1:1panied by tl: en J)ctecti V<-' Senror CoM,tt,ble ·Bob ,}C.:~:.CS. 

I wns. 

L~nving th(c,,E.-PCS r.1.'.:-::iJ~e for the t°!J(\J1l0nt, ctll, / OU cietc.j l for· me 
'Doy other mb.t(;riul y 011 rnay have 1ookcd Dt \·,hen you were n t 
B DIVnnoN. 

Thnre vw::: no othe:c m.::tt cric.l -L hcit I loolu:<l ;:it i.n B DI1/J.:',10ll , D.)M·t 

from ta1 :inG possEission of the oriGinti.l documents 1·1Li.ch Inspecto:c 
I ... 4r·1B h1:).cl earli P-r 1~rovidect photoccpj_es of through y c ·;1 relating to 
the surveill3nce of Morgen RYAN i n l-~arch ·1980. 

Jfov er c:?.t P.ny time 1.wc: f:E:nior Con:-, i:1,bl.c JO:'.ES or I r:;!-1.o~m t rmwcrir,cc 
or· o thc1~ docunent:, pe:rtrd. n:i.r 0 to c:onver·r:t1t:i.onr,; of third p~rt.1e::; . 

P..re you f mniliar with the d.oc:urnen t u sed .i.n th,~ AfP cnlled an 
Intell i13f:nce llf:~)ort. 

Ci)-v CA)\., ~ 
:C mn , but I \'ic,l.:l never s:1ov:n ,...nJ o f t11ose by I nspector ..,f, LA! :B or 
other rncmhen1 of B DI vr:no;;, S:·Jney . 

Did L~ cp0c;tor L-\~.;p, or 011y other lf, <:r'i'b cr of B DT'iI:-";I01'! e v0r· diG cuF;r, 
\vith you the r.;ource of t he r:,c.t (, t·:i.al they ,,,;er8 providiric to ye.ii . 

No , it wuo never di8c:u~sed . 

Did I nr:;p '. ,Ctor L.': l'.S 01' 1·1:iy ot bci!' Ti1Clhh (~):' of B DIVI~:rct~ ('J(-! l' d~.r; C1l$S 

v:ith you a ros~~ihl (i i;i volven10nt of tl,c~ Ne,,1 E.01..1t:h \ :.:.~J.e1.-; Cri miiFori­
J:nt el lil.ie:·,ce Unit j_n th0 contfixt of l•!or e;un John HY~l-l. 

D:i.<l ~'OU Ew0r r ::, it:c 1·1:i.th D1srt•::tor I.i,f:'.B the foct thc:, t you were 
l:i..d :::i.n(S \.ii th tb.,i r::>: Police- c:ni. 
Yf>r-; . f.t ( . .lll e nt<;lgo t h(•. t n,i:·tte!" w,·.; :rr,:i.t:Nl ;d.'t er our r:;i tuntic.n 
h oca·~e> untcr,:;,ble an<l \,;r• .. f: d.i 1.:, cut"J~l''.,d ,-.,:i, th Dq:uty Co1rn:1 i G.s io:1er 
n.r·:tmDY/ 

\,!hen Int.;,2ector Li.H:.l c;;:;v0 ycm fofor;r;~:. t:i.on :.re.::'h;~J.ly , d i.cl you i·c,rr:i 
nn in1:: r<~r-: r,i0n Fis t o •.:he!'P. t}nt :in f (1:c!C!,)t:i o11 \·:<1s corning from . 

Ifot Sj)~ci f i cully . I nforr:· • .:.1 t:i:in o f n V(,:r·b,:il n, :.:.t ure w,:,.s brief nn d 
c: ,J G7i :.n £;( ~1<~~t't)J.i t i c:-:; :r ,:'~[?;t ).~:dfnr: pr·::·.·8on!; i'·>:;r·r~.:. .... n T~Yl~~J h3.d s1.: ... 1k. r:r i. 

to ,-:ho '.:cY·e i n ·rn1vc(: :i.n our i nvu:~i:i;~:::tion . f;ometi i:ics ,.-ri.th L ·:i.<.> f 
dota:i.lc of the n111jc:ct ciir:cn:~::;ed . 

~ .. 1?;'. 
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A. 

Q. L~7 

A. 
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A. 

Q. 1+9 

C'<.z'_. 
Did Inr.1~octor Li',KR ,-.:v r:;r mention to yon tr·i;,tt he vms obut.ininc; 
inforrno.tion fr·or.i cm In formr-int . 

Not th(:>.t I can r €'CD.ll , but I do not l'U}t ; out the posi;ihility . 

Hove you ever h enrd of ,:m Infol"f1lont c:ock :-nanwd -

No~~ have not , and my exper.-5.c·r~ c: e has b een in dca J.:i.ng with 
1;1e1,1be:cs of B DIVIbI01? OJHl f ,.rtJg Unit::, th:>.t if they v1ir:;h to refer 
to an iHforrr.1mt they refer t o the infon:.:.mt Ds just that or by 
u number . 

Heg:ardirigyour involver .. ent \dt~1 tlle New 3cn1t.h Hales Crimo Intelligence 
Un i t , could you no11 ·detail as n;uch an l'Josr::dhle your atten ding 
their premises or your discu.sr:d.on~.Mith rnembcrf> . 

To the bes t of my rccol.lE:ctj_on we attcnclcd the r.:rn offi ce on only 
b10 or three occ.=.miorn, . Ther0 \·/."\fl t he i n it i al c:tteudo.r, ce when 
we conf~rr.od with ~;U!Jerintc1nc.lont .;Ln:i:il~'l'11 m1 cl Paul ·;.~Gm~, and I 
ca n cnly recall onEi or- two other ·visi ts 2ftcr tha t to their 
offi.ce . On<:· occ2-cion was wh€:n vie clcl:i. vo1·0 d photocopj cs of sow1 
0ntri eo in Mor c;an RY;1N 1s dia r:i.e:J thut I hnd seized under se:.1rch 

vm.rra .. 'lt. I believe t~rc 1rm~ one other occasion 1·1 h 0a W<'J vis ited 
the office to rnake ouselves .known to the perflon \vhv was repl.::i.ci.ng 
Se:r.cc.::tn t Pnul EG'.}E i n thcJt Un:it . Other. t r. r.:n that, our cont,.c t 
with the CilJ war-; by tcler,hone :i.n both tl.ir.ccU.onr; . 'S'h~ per:::,on \Jho 
t ook 0•1;::.r I\:u.1 1 EGGS ' .s dut:i.es 1·1.01r: ,"l Detc:ct i v0 v1iJ01:;;e first n c:rr.c: ·.JM, 

\h:,rreni~ mt I cannot rec&.11 h:iE; }t1r'nc.mc . 
Ck-

liff.,.3 there ever anythine in your der1linf~~ ~1ij;h the l'.<~H South l;J,:;,.1e::: 
Police •:.rhid~'ltrnE:d ycu to b elieve t hat they were in·.rolvf:d in 
illec;a.l t elepnone int(;1·ccptions . 

No, there 'Xs nothing. 

Of Jhe r.1.:.~teriru th&. t you r eDcl , in the CIU , di d you ~,e,::'! rmythinp: 
wh1.c1; sue1.:;ented t ha t inforr.ut:i.on wa s bei11g obb ined by mcauz of 
o listenine; device. 

No , t here v:a s not . 

ltrc yon con f ident t 'h,,t you f:m! oll of t he rr.c.te:cial the CIU had 
on Morgen ~l'ohn RYAl ;J 

No , I ' m not , as nt th.::1t t.i!ne I \·J2.s totally unkno\m to those 
polic e ,., s tli cy were unkno~·;n to me ctn d it ,,.,c1R l'till a C f)~~e of 
bci:it:; ,,;usr cct<>:d of heini a ' plastic ' polic<::n;~i.n in the.ir eyer:, . 

He:~rrin;; hc1ck to wiwt you t old l'I!'.' '.:HIDDET'.'.1 i;Jid I on 7 F0bn:ary 
U mJ-ye:•1· , th('re ;; re ,·; fc!w 1:ntt1:n ; I 1.,;ould noi1 l:ike to cov 0.r wi th 
you . li'~r~tly ,.~ou hid~c?t~'.? to us 1:,h~·.t. the infer~nce for11~,d i~l . 
your rn1nn \:2s :.:ha t i3 l.JiiT~,I ON h.rid J.nitiatc:cl the 1ntercer;t1on cf 
l·inq~,.U! :RY.:~i 'r; tclcrihone convcr cntion~:;. Qa n you cluri.fy whr1t you 
mc";r,t l,y tl1c., t. 

fls I tn di cat ,,cl e,:1rlit·r in t!',:i s iu t.i,·rvi C:':':-', .c;c,. ,1e of t h 0 in f orr~at:i on 
tl!;0.t we r·~r.0:iv (:d t,We thr:, i mpi"C::,;~.;:i.0n tl •'.'l. l:. it hnd li c ,,r, ["~:.incicl 
r ;::, a r r:cmJ. t of cav21;clroF:,~ing on u t, 1 er11tonc c<,11v (i,:-u:t .i.oii . For 
e-xmnr J.i:, , :i.f l:ho c,;;nv c1 ·;;<1tion 1·:r:~: l ·,c):we0n a n0rr.:c,:1 ':'1,0 u c 1:n c,! t:-;. 
be in f\ J0lH'.'f r.nd o n,1 who h'C' L 1c·1! to be i n \.!;llot1r.:ong or I'<',1'1.; •;!:: 1 t:. •<~r, 
tl1~•.t w ·:~ t :.<: 0:1·.,y i n fc·r f: ·H~~ t o h ,, ··.l>·:1··.:f i . ::n" n : ,,;r ,• t; t 'Y l>,.: ·i ,·,f t 
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. · · A.._. 49 ~01!,;~ued.:. tha~ the informati~n had· be~n-.pbt~~ed {l;e<:\lJ.i an..~ > 

. . · · . . fi~ impressions were that it \~as be1p.g _.-0bt1;1;n~g;, .ny. ~h~. A.uot~ . 

: . .,. .. )i· 
~;;,· . 
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. . : • . ,: Fed!ral l?Ol?,-Ce, ~ained that . impression,. becaw~e of'~h~ :dir~ct:C' . 
.c- given by Chief· liispectol' BROt/N and Hr Kij'fNEDY, and, t~. ·Jact.· that · 

.. · -~-",· 50 . 

. A. ·. :· 

I was liaising with Inspector LAMB, aJ.l:,Jnern~_ers Q_f ,· 1;.~e ;&1F~,·,~ 
· . that impression wns ~mi ved 1:1oid~ate:r• · w~,en our. coe,~R!\g?:prt 
, . ch~ged from ~- ]?I VISION tc;, the l'l'ow SQ~'ifl Waiea 1CJ,JJ,. · · >" ,., ,. ;,, , 
~·' • • • .:· • ,~ ii> ;: • );~~ ·: .. ·:'. -~ • · ·: ',t;tr~~· ~./ · j; ~.) 

:po you agr_ee. that you were directed to ·· 1i~i~e wi~Jif r.-1.r.) ~ JJF 
\;end you were never directed_ to. liaise for 't .he nµrp.qs e- 0-t· ,9.~t. 
'.' in:formatic>n wl};<:;h wa~ obt(;).ined t .hro_u15h il~;q~)\ ~~(};g}:i.oruf . ·\ . .' :t-
, intercoptions. ; ' ' , .. , .,.:; .\ "'. -: ,·., < 

. ~ .. ' ·,: 

·· I agree wi tlr: that, in fact · I was only ~lle:r told \hati~fl?' I? ' 
Division' may have information that WM _y.se~l.· t,o \n1;e,. '·+ -h~-<t,:.ij 
~dea as ~o what ' that ini'o~m~t~on wa;:; or _J;ae.· ~9urce·..o,f_;t \ e., ,· ;, ' 

. · , ;i.n!ormation. : I presumed, 1nit1.ally, that f.he -:i.n,f~Fmation,·-~ ~d · 
. been gleaned as a result of some interest .pha.tJB.'.'.Dll +P+QYt,ijag,;;x,, 
:. , in<the apti vi~ieij of ~Y~. Th~s . impreaston w~<il~QP1Pte£t 'b.; ''l q-
. ·, ;th~ !a.ct:,tb.at ''o:f ea,rlier surveUlanQei pf· ~YAW :by\-t ~J "' 
. . - · -- , --- · ? · -~ . -~ - - -.,,~:;\~~·}, \ · ·;,tir -··;; 

Q. ,~1 ,. You aleo .to;l.d·· Mr WHlDDBTT a.ndI qn_ ? Fe.br.~ary ·th,' ' 
.· ,'.·· ·.-; .. :, ;tn~p~pto.r i~ · nacl told Y<?U thq..t J:us,tig# )·JW.WI~I ,Q " 

. · _(· · .. ·irwi'fih ;yg.~~;'.l~i:V·te' in\ fj,ji. , Can yo~ e~lar5~' .gft;p.~J\ii.~~~~.'\ <··"r 
· · .. ·, A. -·: · : Not really. I can recall being told tha t' wbj:l,,rt,· · a,t· th.e: o:ffi.C!:!~h f 

of"B DIVISION~ an occasion. On reflection.. I 5c~Qt 'is ay~ fo~ ~, 
that it was inspector LAl1B who told me , m.id I clo ·not ,re9jUl · 
how i~ car.ie up in conversation. I have· a teeling '·t}\at · if r;:~y bav . 

. been after I had seized diaries belp.ngine to Mor.gar1 'R'¥AN' in wb-t-o, 
,. there w~re a~veral entries r-elatins ·to · Lionai')J,JUllPii¥. ll!. ~ },,,,,,. · .. 

. unaware o,s tQ · 11,gw the offj cer tu B' DIVISION ccime b~-;that:·' , 
, · informp.tion, or. \·rhether or not it is tru.e?'oo\tev.eriJ frqm th.e 
.· · report in 'The Age I newspaper it F1ppears that th.ere ia s,0tne 

. reference made to aholiday overseas by a. ,Judge • . \ ljpt ' that that,f ,, 
he.s any conclusive oearing one way or the ·.other .. '· ··' ., .'·> . , 

. 0 .-· Q. 52 As a result of your visits · to B DIVISION,. qid .I<;>U r~p.Qf.i; , your :··· 
findings to any member of the AFF. , · · ' ;.; • .· .. ,.,t:1~~ ~-- .. -. - . 

-\ 

,li. • . 

·.- ... 

Yea, at various times we spoke to yourself\ · Deputy· Conu.ni,ssion~r t­
KE?UlED! and Sir Colin WOODS concerpin~he inf.or~e..t~c;m/ teat we' " 
~a~ ~ain~d thrqugh Inspect~r LANB. N~ so muc~. th~ ,9.:u~~c.~~,c.on;f&~ 

. in first person form, but 1n generality as to whc?.t 1_:e9,c;.t;i:on ··. ·f . 
. · th~ other, ~ide were ha•,ing to ·the invest i gati.onJ Our belief · 

was that if th~information was being obt;:dned by intercept then, 
. ·, · it wae· .most· certainly a legal interceptio~,, and ' bea:c;ing thc.f :i~\ 
.. ·. mind we. q~d a duty to report our progreso to ,.our comr:1an,dine t'·'' 

,, officers, 'but without breaching the required · confi.dentiality" 
. · under the. Tele~hone (Interception) Act. That wa:;; wpy e;~n~rali~~e ,_,, 

only were used. You \e1ill also note , by looking at o~~ l'\WCin~ {, ., 
sheets, that they do·- not reveal eny oi the info.r.matio.n•,.tha,t ··w,~·,:'· 
received. · · · · ,_. ::;,)· ' · · , ... , ··· 

· ·. Q. 53 No doubt you are fa:niliar with articles which ha.v(t,. appea;red i~ i, .. 
th! National Times , or: 25 November .1983 ~ mibseque:~t ·articJ..e_e%:?t . .. 

~ ........... . 

,;' ·• 

which have appeared in that !)aper and f.'hl!''ji.ze. on: the -2nc.l ~ct l' ""·. 
3rd of this month regarii ng th? subject" we ai:o talking abou.t . / 
today. In the caoo o.f fht" Age J. t appears tlwt Mr·· Bob BQT";QH ·· 
supplied tapes and transcripts to the ne1.~s1mper: Can you···_offer,"l"'ii.i·~;, 
any theorr .~ to the means by which YtX>. BOT. a;~~t~ ; , .. , ._. 

<• (<. '~1~ ;, . . j ·~ 

.. ,· .. ,-_ fei=~"t 
4/', . ·, ,i!#,· " ·. . 
~ " ,-. _, .. ·--" . 

• • • • - ~ill -

~<'f·';._ff 

·,.' 
·/: 
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!!. A. 53 I really have no theory as to how or why Mr BOTTOM obtained 
or released the ma terial th.::...t I c;;n put on any factual basi.s . 1

1 I can surrnise that he obtained it either legally or illec;ally 

f.. . 

;. 55 
A. 

f . 

" • 

from the New Zouth \:fole,s Police. I base that o:i the fact that 
our dealines in the L-:, tt e r pa:rt of the investigation \tere 
transferred from B J;IVI::UON to the Nf;t,J Cill , which indicates to 
me tha t NS\i! Police htid the inforrnHtion . fcs to why it was 
releaced, · I can only :ourmise thnt Mr BO'l'1:0l·I ' s infatuation 
\,;ith organised crime :i.n Aut:;tralia , and \.Jlmt appears to me 
to be a super er;o on his pa.rt to be recoenised as the foremost 
authority on that subject , instigated his release of the material 
he alleges to have obtc?.ined from the HSl:J Police . I Rdd that I · 
do not know t·:r BOT'I'OM nor have I ever spoken with him and my 
impressions of him are gainecl through-the media covcraee and 
the roputat:i.on he has acquired as an inventie;ative journalist 
and adviser to governmcmts. 
~ . 
Ja-4; At a later date , probably tomorrow, I want you to have· 
the benef it of lis t ening to tn.pHs and reading trans cripts 
we have in our posscsnio~efore we asl~ you to com:r.ent on the 
contents of thnt moted.r.ii . Are you e-.sreF.:able tif'1hat. 

Yes, I 'm quite pre~ed to do thnt . As I have indicated before, 
my aim is to assist your inventie;1c•tions in whatever way I 
cun . HowE:ver , I should point out tht.tt by doing so I could 
teclmically be rcnderin.g myself liable to prosecution unrler the 
Telephonn ( Interception) /:et by l:i.stening to the t'"pes and 
reading tr~mscrir.ts . lfo douot you have n.J.so ~iven thnt r:iatter 
some . con;:;ideration. 

I& there anythine; else you wish to ssy about this matter . 

Yes. I would like to make it perfectly clenr that ct1: all tirr:es 
my belief w;:is that the information Ireceived had been l0galJ.;ir 
out~dned. F\1rther , I hope that in the long-term thi~ invef,tigation 
does not end in seeking a scalp for whatever action \-/as taken 
in obt ainine; the initial materia l , but that it goes further r:>nd 
thoroue;hly investigotef:i the contents of the t apes as to the 
allegations aga.inst persons nHroed therein . It is obvious fro::1 
media relenGcs that all is not wdl ,,,ithin political and j udid.el 
fields within No\·J Douth \fril.es and the Fecler!:!1 ::-:phere . My hope:: is 
thnt 1;oth objectives cari be fairly found in the long·-terr1. 

Are you noH r~repHred to read each paee of this record~ · 
interview. 

Yer;, and I ar,1 prepi.trcd. to sign e'3.ch _pae;e and initial any 
tyring errors Hhich appe;,r therefo. 

;._ ... 9? I N'f!::iWD;:;':i SU t;f;:";JWSD : 2 • 11 PM 
Pn1:::rn1IE:1.! COi'if.IG'rrnG OF FOUR'rEE.N PAGES IIAN1)};D TO LE'dINGTON TO RT,;.ll.D. 
I::Tt;RVW.'1 fCSUME::: : 2 . 58PM ;J?TER LF.'\~IHGm 
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Have you read this record of our interview. 

Yes . 

Do you agree that it 

Yes . 

is a true r ecord of our conversation. 

Were the anHwers recorded in this record of intel.·view made of 
your own frcc1 will. 

Yes. 
~ 

Was any thrc;J.t , promfoe of inducement held out to you to give 
the answers recorded in this record of interviev1. 

No. 
(t}_ 

Will you sien each page of this record of inter vie.i. 

Yes. 

Will you also initial ony typing errors appearing i n this record 
of interview. 

Yes. 

INTERVIEW CONCLUDED: 3.01PM 

RE!G'£rlt~D FROM DEl'ECTIVE: .SUPETIIH'fENDEN'r 
l!U1SRVI::~1;; . 

\ 
\' 

\ 
I 
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,/ ~-.,}:'J'.'!: 'l'ION Sl!-:RGFAN'l' DAVI D JAMES U."wlNG'.fON CONDUCI'l~D AT OFPICE.S OF TIIB 
/ , Il·!V".i$T1GA'l'I0NS DEI'AH'l'MEN'J.', UNIT 5 BARTON, AUS'rRALI!~ CAPITAL 'l'ERHITORY, 

.. THURSDAY 23 }'Ermu1mY 198l~ 

c.~ 

De,tective Superintendent Arthur BROWN 
Detective Chief Inspector A.M.WHIDDETT 
Detective Station Ser6eant David James LEWINGTON 

Tll1:l.: COMMENCED: 8.42AM 

Q. 1 

A. 

Q. 2 

Sergeant LEWHTGTON, further to our record of intervie\f yesterday, 
22 February 1984, this morning Mr WHIDDETT and I will be producing 
to you tor reading and reviewing a number of documentG, namely: 
four (4) tape e:a5settea TDK DJO - the first mei.rked "COPY RYAN -
FARQUHAR, CHRISTIE, McHUGH"; the second marked 11COPY 2 SIDE B 
M-McHUGB, M - PRAKASH, M - MILES'!; the third marked "COPY 1 SIDE A"; 
and the fourth marked "COPY •n; and three sets of photostat pages -
tbe first marked "MORGAN JOHN RYAN" and "SUMMARY OF INE'ORMATION 
SUPPLIED BY INFORMANT IN nELATION TO SYDNEY SOLICI'fOR MORGAN RYAN", 
consisting of 44 pages; -the second purporting to be a transcript 
of telephone conversations headed "MAD DOG", consisting ot 106 
pag~a; the third purporting to b6 a transcript of telephone conversations 
headed "RABID" and consisting of 9? pnger.. The documents all being 
photostate. After you have listened to the tapes and read the 
copy transcripts, I will be inviting you to ccmment on the contente 
of the ma.terial.. Do you understand. (PRODUCED) 

Yee. 

Do you agree that prior to the commencement of this interview 
I told you that I intended to ask you further questions about 
this me.tter in the form of a record of interview. 

A. Y~B. 

Ot-
Q. 3 Do you agree that I also told you that the questions I ask you 

together with nny answers that you gave wouldbe recorded in 
type as the intervi~w took place. 

A. Yes. 

Q. 4 

A. 

Do you agree that I also told you that at the conclusion of the 
interview you would be given the opportunity ot reading the 
interview and signing it. 

Yos. 

Q. 5 I new intend to suspend the interview, Sergaaut, until you. hrwe 
read the transcriptD and Pe~d-the listened to the tape3. Do you 
underatand. ~ 

A. Yes. 

Q. 6 Are you agreeable to this p~oc~dure. 

A. Yea, but with the reservation I mentioned yesterdti.y that l woulci 
like a copy of the inteirvi<iw at i tu concl;usion mid tne po1:mibili ty 
I could be rendered liable to prosecution 1.mdor the Tel~'?houe 
( Interc~ptions) Act. .. 

Q. 7 You will be provided with a. copy of.. this record of interview. 

INTERVTh"'W SOSP.ENT;ED: 9.00AM TO FFJlHIT DETECTIVE STATION SEJ~;8Ah'T I.EwI NG'J.'ON 
THE TIHE ~ro ll:Xt,.MI!\'E THE: 'I'.R.AI'l:-;GIUPTS AND LI UC:F..:D) 
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S'l'ATION SERGEANT LEWINGTON t CON'l'INUED. • • . i 
! 

PAGE TWO (2).o j 

INTERVIEW RESUMED; 2.37PM 

Q. 8 Se:t'geant LEWINGTON, do you agree that you have now completed reading 
the transcripte and listerdn'g to the tapes which I d~acribed to you 
earlier this morning in this record of interviewo 

A. Yee .. · 

Q. 9 Although it was not recorded, do you agree that we suspended tor a 
short lunch break today. 

A. Yes, about 12.30PM. 

Q.10 Sergeant, be!ore you comment any further, I want you to under~ttu1d 
that the caution I gave you yesterday in the record of interview, 
that is that you need not answer any of my questions unless you wish 
to do so, still applies in this interview. Do you clearly understiUld. 

A. Yes. 

Q.11 Would you now please comment on your observations from reading the 
transcripts and listening to the tapes today. 

A. I have at no time before today seen any of the transcripts or other 
documents, such as the eutr.mary, or heard any of the conversations 
01\,;the tapes. From reading the t r anscripts there are names of 
puople whoo.re familiar to me through ury inveatigations into the 
Morgan RYAN/Korean matter and aomo :incidents deacrib«,d in those 
transcripts are also within my knowledge from r.iy investig<il.tiona 
from sources other than Inspector LAMB or 'B' DIVISION, or the NSW 
Police CIU. I can identify the nar~0s that I have referred to aad 
t~i-incidcnts it you wish, where they appear in tho tru.nscripto • 
.Asregt;trcu; the tapes, I cam identify the voicca on those t apea in 
some iustaucea by re&&OQ of the fnct th~t I have spoken to the 
people in question, both in person and on the telephone, on past 

· occ&aions during my investigation of the RYAN/Kore~ matter a.ad 
subzequent court proceedings. If you wish me to I ca.n identify 
those persons whose voice~ I recognised and give you the indicator 

() number betweeu which they appear on the various tapes. 

Q.12 Please identify the ma.terial you have "elected in the transcripts 
and in the tapes. · 

A. In the transcript marked MAD DOG to 11AM 1104.79 , about o7 of the 
page there is reference to & place called the Aquatic Club and 
an Appeal relat ing to the Club. From investigat ions I made, and 
infor~\ ~on which come to me from gencr&l. conversat ion, i!1 talking 
with at, ff of that club on various visits to Sydney, I am aware 
that during 19?9 and 198o court proceedings were underway reapecting 
the reduction of trading hours of the Aquatic Club following complaints 
of excess ive noise to the Sydney City Council. I was also told 
thQt Morgan RYAN was repr es enting the Club in his efforts to retain 
the trading hours. In MAD DOG transcript to 2.PH 1004.79 there is 
reference of a male talking to Morge.µ about a meeting and a person 
'A. HARRIS' is ment i oned. Again, through my i nvestigations in the 
Korean matter a person Arthur HARHIS is known to me aa a clos e 
associate of RYAN and one who suppl i ed a letter of employment to 
the Depart ment of Immi gration on behalf o K T 

.3/. 
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PAGE THRE:S (3) •• 

A. 12 continued ••• document mentions again the Aquatic Club matter and 
alao records the name Billy LEE who is known to me as a solicitor 
of asian origin, practis~ng in Sydney, who was investigated 
by Detective Sergeant Ken NEWELL, AFP, Sydney regarding chineee 
and Immigration malpractice. On the same page is mentioned 
John YUEN who is also known to me aa a. restaurant owner and one 
who was involved in the same investigation by NEWELL and wrus 
charged and convicted. His name also came up in theKorean 
investigation conducted by me. In the page marked MAD DOG 

1004.79 to 10AM the name Brian BOYD is mentioned. This. name is 
know to me as the license(.ll of a public hous e in Sydney and he 
is known by me to be the brother of Gary BOYD," who was a Class 
6 Public Servant in the Department of Immigration and Ethnic 
Affairs, Sydney office. Ga11: BOYD being strongly BUspected by 
me of corrupt practices reg~i!'ding the Korean investigation, 
in terms of granting permanent resid~nce, but evidence su!ficient 
to prefer charges was not forthcoming. On the page marked MAD DOG 
9.4.79 till 8.30PM the name Peter RYAN appeo.re; that peraon is 
known to me as the son of Morgan RYAN and from information 
I received from various people other than B DIVISION or the 
NSW CIU, I had reason to believe that he was a drug addict 
and was of great concern to Morgan RYAN for that reason and 
for poor business acumen. 

On a page marked page 3,7.4079 there is the notation 
of a Mr BELL. regarding a fire in his house. That person and 
the event u~i...known to me from inquiries I made in the Parkes 
region of NSW during the Korean investigation. Hisproper name 
is Keith B~'LL and he is known by the nickname of 'Banjo'. He ia 
a ex-Jockey and has a6sociations with the BEGG Stable. · 

BELL is again mentioned on the page headed MAD DOG 
till 1.30PM 4.4.79. 

0a a page headed MAD DOG 24.3.79 is reference against 
number 15p of that page as in from Lance with a Cootamundra 
address tf~en. From personal conversations I have had with 
Morgan RYAN I 8.111 aware that in Cootamundra he has a cousin 
called Lance HOLME who is or was a bookmnker. HOLME was 
spoken to by me during the Kore~ inquiry regarding a l etter 
which was received at Immigra.titii""n stating that he was employing 
a Korean at a place called the Harley Butchery, Coota.mundra; 
the letter bore HOLME's signature. However, my investigation 
showed that although HOLME owned the buildi1,1g in which this 
shop was situated he had n9thing whatever 6o"do with the ownership 
or operation of the butob;rs business. These facte are recorded 
in my running sheets of the investigation, and I will comment 
further tha\lYAN, on the date that I searched his house, which 

~fom memff.orj was the 16th of April 1981, pleaded with me to leave 
his cousin Lance out of the matter as he had already hed one 
massive heart attack and RYAN did not want the death -of his 
cousin on his conscience. 

In a page which has no identification at its head but at 
the part numbered 1547, there is re:Ceren·ce to an outgoing 'phone 
call to number 4493626 , followed by the words 1Morgan to Male'. 
I recognise that telephone number aa the home number of James 
Alan :F'rancia MASON who I churged 8.!3 a co-conspirator with RYAN 
in the Korean matter. I recognise that number by the fact that 
I have rung it on 6eVeral occasions , the last time being late 
last year when I contacted MASON on that number after hehad failed 
to appear ~t the District Court in Sydney for se ,,(lence. 

I' 
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PAGE FOUR (4) •• 

A.12 

~ ... 

continued .. o The address of thnt number is - St Ives 
and those details are included in my n1~ MASON iu 
an ex-NSW Policeman who was dismisHed in 1958 after being 
convicted of offences of l arcenyo 

In the documents titled 'MORGAtiJ._JOHN RYAt'll SUMMARY', at page 
fou.r., is reference to the name IIARD¥ 1Iardy VSSNI.::R. That name is 
miospelt and should be spelt USSNEH, who is a builder and 
decorator living in the Mosman,,,urea of Sydney. I came e.croas 
this person during my investig~ion into the Korean matter as 
four lettera on his letterhead appe~r~d on Korean files with the 
Department of Immigration, stating tliat he employed Koreans 
or would employ them as cabinetmakers. When interviewed USSNER 
claimed the letters were genuine but I was able to show that 
in at least two instanced the Koreans named were working elsewher~ 
in the relvant periods. My inquiries alao revealed that USSNER 
did work on occasions for Morgan RYAN on his various properties. 

On a page dated 9o.3.80 in the Summary, tape 69, is reference 
to a conversation between RYAN and CHOI. The CHOI mentioned · 
is David Young CHOI who was charged with RYAN a.a n co-conspirator · 
in the Korean matter. He is a Korean national himself and is 
a half owner of the Arirang Restaurant in Rockwell Crescent, 
Potts Point, with Dorothy RYAN, the wife of Morg~. And there is 
a document evidencing that which was tendered as an exhibit 
in RYAN's trial. That document is now held at the Crown Solicitor'a 
officersf'sydney pending an Appeal by Ryan against his conviction~ 
In the eame purpo~ted conversation there ia mention of the. 
Reverend KIM. The Reverend KIM is known to me through my 
investigations as Kihtf}tgiven .names SANG WOO; he is a Kori,an 
and I had reason to believe that he was heavily involved in 
sheltering Korean prohibited immigrants over a long period of 
time. It is aloo known to me that in the presence of CHOI 
and in conjunction with CHOI he instructed Koreane,in whom I 
was interested in talking with, not to spellk to the Federal 
Police or Immigration officials if approached. These iilstructiono 
were giv~in the church at Sund~ Services. 

At ~he page marked 14 of the Summaries there is m~ntion 
of Morgan receiving a call from Bob ENGLAND. The person Bob 
ENGLAND is known to me through inv~stigations that l carried out 
not only into the Korean matter but also into his activities 
and the activities of one Leslie GREEN. GREEN and ENGLAND wel'e 
both Immigratioa officers in the Sydney office and were suspected 
of receiving overseas trips free of charge from foreign airline 
companies in return for favourable consideration of chMge of 
etatua by foreign airline pereonnel from that of temporary 
resident ·to permanent resident in this country. ENGLAND was not 
charged over this matter b('cuuse of lack of proof from overseas 
hotels and other financial instit i.utions regaring mode of 
paymentfor trips. However, I did aeize bank records pertaining 
to ENGLAND's account at the Bank of NSW, Wentworth branch, and 
they show deposits of~"'bout f,76,000.00 over and above salary in 
a period of some four to five years. 

0
ENGLAND was nlso known 

to me by the nickname 'Trifecta Bob' iina,I cannot recall how that 
nickname came to pass. 

At page 22 of the Summari~s, aga~~st_ the date 27.3.Bo, 
tape 91, is shown Morgan rings Martin HOt:Rs.·''T1u1.t nnme in ffjct 
should be Martin HOBBS who ia known to me through my inveatigatio~s · 
int~ ~~rean matters. He was the proprietor of a business called 
the Bo~ue Car Company which operated in Neutra ) , and he resid.ed 
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A. 12 continued ••• '1t NSW. As I mentioned 

Q. 13 

A. 

yesterday, documents that were recovere from the basement of 
Units at 19-21 Billyard Avenue, Elizab~th Bay contained Vogue 
Car Compw.y letterhead o~ which sample letters had been 
written by Morgan RYAN in respect of the employm~nt of two 
Koreaua as an automechrulic and autoelectriciun reapectiv.ely. My · 
inveetigations led me to have perscma.l coutact with HOIJBS. and to 
question his aaaociation with Moragn RYAN. My inquiries revealed 
that HOBBS had dealt with RYAN over matters of conveyancing and 
car deals, including the purchase of a Rolla Royce, since 19780 
It was also chown that one of the Koreans stated to be employed 
by HOBBS was in fact working permruient 12 hour nightshifta at 
Daltons Plastics during the relevant period. HOBBS is further 
mentioned on page 37 of the Summaries against tape 14o where it 
is liated as a call from Martin d ... 1:10BBS'; in which the conversation 
showa that HOBBS complained to R~UiiN about the b"c~ phrasing in 
one of the letters making HOBBS to appear ignorah~, nnd that he 
had been contacted by the Department of Immigration. It was in 
fact me who contacted HOSBS by telephohe and questioned him 
concerming that particular letter and pointed out to him the 
poor phraoeology in the letter, whereby I did not belitve it 
had been written by him. That contact with HOBBS by 'poone i& 
recorded in rrry running sheets of the investigation. 

Thank you, Sergeant, wouldyou now comment on your observations 
regarding the tapes. 

On the first tape that I listened to, marked G• 'COPY 1 siDE A', 
from counter numbers OOO to 116, the conve1•eation thatbis held 
I recognise the voices of the participants as thnt o! Mor[tui· 
John RYAN, solicitor, and Christopher MCRPRY, aQlicitor, both or 
whom I have spoken to ,, personally and on the telephone at different 
periods from late 19Bo up until the end of 1981. I have had contact 
with RYAN up until the end of 198j at various court appearances 
at which times I have spoken with him. 

On the swne tape from counters 116 to 383 I recogniae 
only the voice of Morgan John RYAN. 

On the aame tape from counters 383 to li03 I recognise the 
voices of Morgan John RYAN and Christopher MU1<PHY. A.loo on the 
SQnte tape from counters 438 to 497 I recogni~e the voices of 
Morgan RYAN and Christopher MURPHY. On thesame tape fro111 count~rs 
499 to 533 I recognise the voice of Morgan RYAN only. · . 

. On the second tape that I l:i.stened to marked 'MclfilGH, 
PRAKASH, MILES, from counters OOO to 211 I recognise the voice 
of Morgan RYAN only in the two conversations within those 
counter numbers. On the same tape from counte~s 211 to 317 I 
recognise the voices of Morgan RYAN and Bruce MILES, solicitor. 
I Rm aware otj:he voice of Bruce MILES having .had telephone 
conversations1 vith him regarding the RYAN matter and by listening 
to him over periods of numerous <kcya during committal and trial 
proceedings of RIAN in which he appear~d as the Defence solicitor. 

On the third tc..pe that I listened to marked "COPY•" from 
counters 900 to 084 I can ponitively identify the voice of Morgan 
John RYJIU't"'and the voice of the person to whom he is speaking I believe 
to be, but without certainty, the.voice of Justice Lionel MURPHY, 
Judge of the High Court of Australia. 

..6/. 
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PtiGE SIX (6) •• 

A. 13 continued... On the fourth tnpe that I listened to, in each of 

Q. 14 

A. 

Q. 1.5 

A. 

Q. 16 

A. 

the convertia tiona on that tape, the only voice that I can idcntit1 
is that of Morgen John RYAN. 

Now that you hav& heard the tapes and read certain transcripts, 
are you prepared to give~r1ile your opinion regardin:g, firstly, 
the authenticity of the- material; and, secondly, the authenticity 
o~ inform&tion contained in the material.. 

Or(.. 

In respect ·of the tranGcripts I cannot say that they~authentic 
documents throughout. However, I can say that some of the 
information and described incidents contained therein is, to 
my knowledge, true. I refer particularly~!o the matter of Keith 
BELL and the burning down of hia house; iho.;,,~~a.tter of the 
Reverend KIM and the situation of Hartin HOBBS. In the case of 
HOBBS it leaves me with the opinion that, in that particular 
par,t ot the document, the probability rating of the document 
~ing authentic must be very high. I base that on the fact that 
I was the person w~f telephoned HOBBS and queried the phraseology 
in the letter he purported to have written. At that~J.ime the 
only three people to my knowledge who would have bedl aware of 
the situation of me speaking to HOBBS about the phraseology of 
the letters would have be~n HOBBS, Detective Bob JONES and I. 

As to tij~~tapes, again I c.;-.nnot say precisely anything 
as to the authenticity of the tapes that I have he·ard, however, 
my opinion is that they are tapes of converaations had by and 
with Morgan John RYAN, Christopher MURPI:IY and Bruce MILES and 
a person I believe to be Justice Lionel HUEPHY. I positively 
identify the voice of RYAN, the voice of Chri6topher MURPHY, 
and the voice of Bruce MILES on those tapes. As to the 
contents, I have never heard the contents before, nor do 
I know if the subjects of discusGion a1·e accurate or not. However, 
I run aware that RYAN represented CESSNA and MILNER in a matter 
rc.lating to the possession of Buddha sticks and in fact when 
I aearched RYAN's home in April 1981 I fou.ud a file bearing the 
n~me CESSNA and MILNER in his study. '!'hat file contained typewritten 
documents of relevance to my inquiry. 

In regards to our interrogatories of yesterday thereare a few 
quections we would like to put to you to assist in the 
clarification of some matters. Firstly, did Inspector LAMB 
give any explanation whay you were to change contacts, that 
is that in future you would be dealing with the NSW CIU rather 
than he, LAMB. 

,, 'c.)/_. 

There was no explanation forthcoming and at that time Inspector 
LAMB already knew we were liaising with NSW CIU. 

Ga., ()._ 
You have told us that you listened to & portions of • recordings 
in 'B' DIVISION. Can you aasist us with the dateswhen this occur1·ed. 

I cannot remember the date8 of hearing preselected portions of 
tttpes and at this time I cannot say_ i f I heard the recordings 
on one day or more tha11 one day. I i~ can'not s~ what datos the 
portions of tape:::: that I heard were made on,or the conversation 
purported to have taken place on. I never saw the tapes or the 
markings thereon. 
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PAGE SEVEN (7) •• 

Q. 17 

A. 

Q. 18 

A. 

Do you know n New South W~or former New South 
Wales policeman, known a.a~ 

No, I d~iE~t know that person, however, I have heard his nW11e 
and did lrnow that he was a NSW policemano From where I first 
heard his name I cannot be precise, but I think it was from 
other New South Wales 01· AFP police. 

Was Detective Bob JONFS preaent in the room with you when Inspector 
LAMB played the tapeo to you. 

Firstly, to clear one point, I cru1not be totally certain that it 
was Inspector LAMB who played thctapes to us on each occasion, but 
certainly Bob JONES was with me on each occasion. 

Q\.-
Q. 19. Having consi<htred your answer to question 52 of yesterday's 

record of interview regarding you reporting your progress to any 
member of the AFP concerning the Korean inquiry, it seems that 
clarification is required. Accordingly, did you tell any senior 
officer, including myself, Deputy Commissioner KENNEDY or Sir 
Colin WOODS, that you had listened to tapes played at B DIVISION 
which purpog_edly were of telephone conversations between Morgan 
John RYAN e~-'e6 and other parties. 

A. No. At no time was the listening to tape recordings mentioned to 
any of the officers named, nor were specific details of what I 
ha.d heard on those r~cordinga given to the Officers. It was not 
a case of me not wishing to keep my 6Uperiore informed of tal 
matters, but it was the case that being aware of the Telecoinmunicat:i.ons 
(Interception) Act I could not irnpart knowledge I had Bained from 
listening to what I believed were legal interceptions. Nor did 
I, because of my laiowledge of the Act, pass on the information to 
any other person and that, I believe, is supported by the fact 
thnt even though JONES and I had sole possession of our running 
sheets we did not record the information received in those for 
we well knew that atba fUture date those running sheets would 
be forwarded to our O\.m Bureau of Criminal Intelligence for them 
to use whatever intelligence was of value in those sheets. 

Q. 20 As a result of any conversations you had with any senior officer 
or other member of the Australian Federal Police, was it ever 
your opinion or impression that you were being st:nt to B DIBISION 
to obtain any information which had been illegally obtained. 

A. No. Not at any time did I gain that impression, had I have done 
so I would not have been party to it in any shape or form. 

Q. 21 

A. 

In answer to question 51 of yesterday's interview you mentioned 
the seizing of diaries,belonging to Morgan RYAN, which contained 
entries referring to Lionel MORPHY. Can you recull the context of 
those entries. 

*there were a number of entries under various dates in different 
diaries which stated such things as 'Lionel MURPHY rang' or 'ring 
Lionel MURPHY' or 'i:ing Lionel'. To the best of my memory it also 
showed a telephonenumb~r. There were four diaries in all of the desk 
type for the years 1976, 1979, 1980 and 1981 .. The diaries were; 
produced as an exhibit in the commit'to.l proceedings against RYAN 
and at the end of those proce~dings, with the permission of the 
Magistrate Mr Kt::vin JONES SM, the wer-' r~tUl'ned to the defenceo The 
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A. 21 continued ••• diaries have not been seen since that time, the exhibit 
aheet is clearly marked 'returned to the defenco 1 but even though at 
the trial they wer e called .for on subpoena from the Defence, they 
were not produced and it was claimed that t hey could not be found • . 
Howev~r, I ha'b,~hotocopied.each page of e~ch diary on a previous 
occasionarld thG,e photocopies were and still are to the best of my 
knowledge available. I also mention that at the time I seized the 
diaries in April 1981 from Morge.n RYAN'e home I immediately examined 
them cursorily and noted that pages and part pagea had been torn 
from them. Later, during the search, I found, in the middle one of 
three garbage bins on the east ern side of' the house, numbers of 
documents in crumpled condi t ion under fresh household waste. Amongst 
these documents were some of the missing p&ges from the diaries 
nnd two teledex pages in torn condition. To best of my memory 
some of the pagas from the diaries bore reference, as previously 
described to telephone contact with Lionel MURPHY J. Also one of 
the teledex pages related to the initial M; on that page appeare'd 
the name MURPHY, Lionel and a telephone number. RYAN'a explanation 
for those documents bei ng in the garbage was that he knew an 
investigation wasgoing on and he did not want some of his 
friends embarrassed. Further, that what he had been doing was 
•updating' hia telephone list. 

Q.22 In your preparation and subsequent prosecution of Morgan John 
RYAN, was any of the information you obtained through B DIVISION 
or the NSW CIU used in the prosecution of Morgan RYAN. 

A. No. At no time was any of the information l had received used 
in the prosecution of RYAN and I would add that the information 

I did receive was minimal compared to wbat I h~·--eeen .was 
available in transcripts I have r eod todccy. The only documents 
that were used in evidence against BYAN were the documents that 
had been seized by police from the basement of Unite in Elizabeth 
~yin March 1980, prior to the commencement of my inquiriee, and 
which were received by me in original form some time during early 
1981. 

Q.23 Is there anything else you wish to s;,cy about these matter£ . 

A. The impression I have formed today, having seen certain transcripts, 
is that they were not prepared by t he Australian Federal. Police. 
I say that drawing· from my 21 years experience as a police officer 
and my recently acquired knowledge of the activities of Eastern 
R~gion and B DIVISION interest in such persons aa Gary BOYD and 
Robert Charles ENGLAND. I noted in one part of thetranscripta that 
I read today it WA.S shown a& a converoation between RYAN and Ga1.•y 
BOYD, but the only notation was discussion about Immigration 
matters. To my knowledge, members of the AFP were interested in 
BOYD and Immigration matters at that time and had it been AFP 
transcribing tapes I feel sure that that conversation would have 
rated sufficienti1.1.1portance to be transcribed in full. I would like 
to make it clearly known to you as investigating officers, who 
have known me pcrGonally in excess of ten years, that I have al.ways 
carried out my duties honestly and as ethically as I possibly could. 
I state now and will always mainta.j_n that had I had the slightest 
belie f t hat theinformation to which I was made privy by members 
of B DIVISION and the NSW CIU was ill~gally obtained I would have 
had no pa_rt in receiving any further information ft·om the time l 
formed that belief. It has always b e known t1 t _ • e IJ 
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A.' 23 

Q. 24 
A. 

cont i nued ••• to senior officers 8JlY mal practice that I have come 
across. I do not believe that my integrity as a police officer 
hae ever betn in doubt .or challenged. 

~ 
Axeyou now prepJll'•d to read each page of this record of interview. 

Yes. 

Q. INTERVIEW SUSPENDED: 5.39PM INTERVIE'rl CONSISTING OF NINE PAGES HANDED 
TO LEWINGTON TO READ 

INTERVIEW RESUMED: 6.08PM AFTER LEWINGTON HAS READ RECORD OF I NTERVIEW 

Q. 25 
A. 

Q. 26 
A. 

Q. 27 

A. 

Q. 28 

A. 

Q. 2$. 

A. 

Q. 30. 
A. 

Have you read this record of our interview. 

Yes. 

Do you agree it is a true record of our convers~tion. 

Yes. 
0-

Were the answers recorded in this record of interview made of 
your own free will. 

Yes. 

Was any threat, promise or inducement held out to you to take 
part in this record of interview. 

No. 

Will you now please sign each page of this record of interview. 

Yes. 

Will you also initial any typing errors in this iiltervie~. 

Yes . 

,,. •1 INTERVIEW CONCWDED: 6.11PM 
( / 

WITNESSES: Arthur BROWN 
De • • f • • 

A.M.WHIDDE'l'T 
Detective Chief Inspector 

RECEIVED A COPY OF THIS RECORD OF INTERVIEW. , 
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~~_ad------CONFERENCE _,_-· ___ f.HNGA_PO RE. 

at approx. 10.00 on 8 July 1986 
with Dave Lewington, Andrew Phelan and David Durack 

Q David you might tell us 1AJhat your present posit.ion is 

and hotAJ long you have been in that position, your rank 
and so on and so fo rth. 

A I am a Detective Inspector in the Austra J. ian Federal 
Poli.ce currently b<·dng a Police Liaison Officer posted 

a t the Australian High Commission Singapore and I've 

been here since the 15th April last year 198S . 

Q. Prior to that where were you? 

A Prior to that I was in Internation Division as it was at 

that stage and I went there in April 1984 from Internal 
Investigation Division where I'd served in Internal 

Investigation from December 81. 

Q 

A 

Q 

A 

Q 

And prior to that you were brief in the Force. 

Prior to that I was in the Fraud Squad from about June I 
think it was 1981 and prior to that again I'd been 

attached to 
Affairs from 

June 8 1 . I 

March. It 
I mrni gr at:. ion . 

the Department of Immigration and Ethnic 
the period I t hink of April 1980 through to 

think it tAJas April, I don I t think it was 
was eithtH" March or Apr:i.1 tha t. I went to 

Alright. Now pri.or 
of that B Division . 

again to Immigration tAiere you part 

No. I never was. I was formerly an ACT police officer. 
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A. HE! said they rri:ight been pertinent to the investigation 

that we were looking at and certainly they were and that 

the origina1s were avai1able if tAJe later need thi:rn1, if 

it came to a case of charging any person and those 

documents were required they would bE~ rnc1de available to 
us. That was as ITIUCh as we had and there 1A1a s rea11y as 
far as IA.le w1:;1re concerned there was no point in chasing 
it up any further because the::1 documents that. we h c\cl 

matched som1:;1 documents 1A1hich appeared on fi1<-:! anyway . 

So we knew there was a connection there and we also knew 

that there had been surveillance on a place in Billiard 
Avenu,~ . 

Q. Billiard Avenue? 

A . Billiard Avenue or something 1:ike .... 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I dont know the name myself. 

.. ... . . .. ... Gardens or Bil.liard 

Elizabeth Bay or Potts Point. 

Is this the same Ari:hur BrotAm, 

interviewed in 1984 . 

It :is. 

Avenue or some1A1here i n 

again jumping a bit, who 

Just jumping ahead and going back to ... I dont know if 

I 'm jumping ahead now. Jus t going to this t ime when you 

h1:;1ard 

L. arnb 

som1:;~ voices on the tape. 

to listen to someth:ing? 

what led up to ... 

Were you 

I'm just 
caJ.led in by 

wonder:ing how 

I 
i 
' i 
i 
t 
I 
l 

I 
~· 

I 
~ 

f 
l 

I 
I 
f. 

·--·------·-··--------·--·----- ·----- -·-· _ .. _____________ .. ____________ _,,. ..... ___________ .. _ .. _________ -· --- . -·-·--.----·------t-
t 

A. What led up to it was that our investigations we sort of 

compart (?)mental.ised it if you like to make it. easier 
on us. We did the inqu:iri , s in Korea in 1980. That was 

i 
t 
~ 
l 
f 

l ; 
l 
t 
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Q. Did you have any preconceivc~d ideas about Ryan at that 

time or you didn't know him at all. 

A. I didn't knotAJ him from a bar of soap. It was a new 

name. Never heard of Ryan before, d:i.dn' t knotAJ Ryan or 

anything about him. 

Q. So the next time you saw him then was when you searched 

his house, this is in Neutral Bay? 

A. It is the first time that I saw him. 

him once on the telephone prior to that . 

I had spoken to 

Q. Right 

A. The first time I saw him was when I searched his home in 
Neutral Bay. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

I think. 

Right. That was 1AJhen? 

Karama Point I think it is cal led . 

Right. Can you set a date for t hat approx irna t€_, J. y? 
April 1 81 

You' re stretching the 

I'm not positive on it . 

memory . 

Who was with you on that search? 

I think 16 Aprt1 1981.. 

There was Bob Jones, there 1>.1as a guy called Enns and he 

was from B D:i.vision, Chd.s Anderson who was a 

handwriting ex pert from Sydney FE.~cleral police. 

recall who the other guy was 

I cant 
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Q. Obviously the tearing out had been done recently 

A. Been done very recently . In fact it had been done that 

morning because it tAJas under some fr(~sh household wi;istE? 

which consisted of bits of bacon rind and eggshells and 
tea leaves . 

Q. That could indicate a very quick phone ca1J. to him 
minutes before you arrived. 

A. Well it would seem to me that there had been a little 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

bit of panic thE'r<:i 

those ' 77 and 1 78 

located them and we 

somewhere. Where the hell he put 

dairies I have no idea. W<~ nev<H' 
searched thoroughly, so where they 

were I dont know but he was not there when we got to the 
house. It is quite possible that he took them away and 

put them somewhere himself, I dont know . They were 
obvious1y 

concerned. 

the crucial diaries as far as u1e wEire 

Did you ask him where they went? 

Yes . 1-fe didn't know, probably hadn't kept them 

Fair enough. Was there mentioned at stage 
Murphy's narne . 

No. 

Did Morgan Ryan. Could you relate the conversation 

had with him, or what basically was disc ussed? 

that 

of 

you 
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A. No. WE~11 I dont know. Thats what comes to mind of 

that. We received that because it was an imrnigrati.on 

matter and seemed a little bit strange to me that it 

should be stt:t:i.ng in Morgan Ryan's study when it tAJas 

supposedly a sponsorship by an accountant for a guy who 

tAJas coming from Tai1A1an to fill an account.ant I s 

position. 

Q . Did you at any stage say you werE:1 going at some lahH' 

date you would invite him in for a record of interview? 

A. I think I asked him then if · he Wc\s prepared to answer 

any questions about the matter having given him the 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

usual caution. 

anything. When 

HE! said no, he was n I t prepared to 

we tAJere outside and I found 

say 

the 

documents in garbage bin I asked h:i.m about those, I 

think my comment was, l ooks as though I I ve found the 

pages missing from your diaries. His only comment 1.vas, 

I IAJas updating my 1ist of t.elephone numbers, that was 

the only reason for them being there and he didn't need 

thE:Hn anyrnore so he had thro1.~m them away. There IAJere a 

couple of teledex pages 

which got torn up . 

in there too in the garbage bin 

The warrant would have mentioned 

connection with some alleged offence? 

h:i.rn I supposc~1 in 

Yes it did. I think at that stage we were talking about 

conspiracies and also forgeries . 

So that by that stage he would have been well and truly 

aware that he was a suspect in relation to some criminal 

offence if not before. 

Yeh, sure. Well obviously he lAJas at that stage. It was 

after 1A1e completed our search that Ryan was trying to 

pull me aside all the time and wanting to talk to me and 



          

         

           

          

           

     

  

 

       

         

        

         

        

           

          

          

  

          

      

         

         

      

         

      

        

         

          

          

    

        

        

   



         

	

	          

          

        

       

          

        

          

         

        

        

          

        

          

      

           

          

        

         

         

        

         

          

 

            

         

         

         

        

  



            

         

            

           

           

          

          

       

          

        

            

           

           

         

  

          

          

         

 

    

         

           

         

       

         

        

   

       



	

        

         

           

	       

  

	          

       

    

           

         

         

           

             

           

        

      

   

         

    

        

     



        

          

   

          

         

  

    

     

           

  

          

        

      

       

       

        

      

 

         

   

         

         

 

        

       

        

   



        

          

   

   

    

    

    

          

   

           

         

           

          

         

      

           

         

        

	

	           

         

      

        

       

        

        

   

        

          

       



Q. 

A. 

Q. 

( 

A. 

Q. 

bore 
enquiries 

25 

different signatures. 
wi t:h some of the people in 

Then on 
Parkes 

making 
who were 

supposedly supplied these le tte rs we found that a common 
factor was this guy Keith Bell who had been in touch 

with all the people in Parkes and as a result had 
documents from them 

later to be filled 

usua11y signed in b1ank and they'd 

in and sent into the Immi g ra ti.on 
Department. In some instances Koreans cHd t urn up in 

Parkes to start 1.uork and found not to be ablE~ to carry 
out the trade that they supposedly had. That was 

minimal, that was only one place, I think a Korean 
turned up supposely as a motor mechanic and didn't know 

one end of a spanner fr om another. So he was given a 

fencing job and that lasted a day and he was absolutely 

hopeless so he was laid off. 

With this conversation, 
Ryan and Banjo 

t he first one. between allegedly 

Yes. 

Was there any reference to you or the poJ.ice 
investigation? 

There 1.uas no reference to us sped.fically . There was 
some reference, as I recall it, to the investigation in 

that Banjo had spoken to certain people in Parkes about 
what to say if the police approached them, thats a11. 

I see. 

What was the second tape, the second extract . 

called Kim Mason. 

' 

l 
I 
I 
i 
i 
} 

! 
I 
' • ' 
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A. We11. I suppose looking back on it, it Wi::lS si1ly not to 

have done it. It certainly would have heJ.ped us a lot 

in the future. At the time, no. My knowledge of 

te1ephone intercept legislation was very limited. We 

certainly had not had any p,:1rt of that at all and I I ve 

never been in contact with it in any way and still have 
never b~:11:rn involved in actually applying for or having 

the te1ephom1 i.ntercEipt put on . Something I've never 
don e or experienced. 

We've been away from the police from April 1980 

unattached and working from Department of Immigration 

and Ethnic Affairs. So my know1edge of what had 

happened :in those early parts of the formation of the 

AFP was pretty slim. 

Regarding interception of telephone conversations I knew 

that. there was legislation existed for that by done 

l awfully. I knew that was also p~rnaJ.ties in there that 

information which was gained by that method and it was 

drug rE.~latE~d matters but I kneu.1 that ot her stuff which 

was picked up which related to criminal investigation or 

a serious offence could be handed on to an investigating 

officer and I knew that any material that 

from the te1ephone intercept had to 

was 

be 

obt:.ai ned 

kept in 
confidence. It 1Alc\S not allowed to be sort of used as 
general information and I think it:. was that that acted 
on J'Ol'l(?.S and I to say that we kno1AJ that our running 
sheets going to finished OrlE~ day. They are 

l 
i 
i 

I 
! 
1' 
! 
! 
f 
l 
' f 
t 
j 

l 
I 
t 
I 
t 
i 

I 
f either going to go to Department of Immigration and , 

Ethnic Affairs as part of there unit or it will be going I 
t back to the Australian Federal Police Bureau of Criminal I 

Intelligence , one or the other. My view was that it l 
-·---- -- --- ··---urovld-- b-~,ot·n-g '''lY"i"H:l<--i::·i:f- t'lie- AFPRCT-:--·---ThaT- b e iligt:lie-- Cas e ·---·-·- --· ---t 

then it wou}ci be open knowledge to anyone who had access r 
then to BCI because obviously a l ot of the intellige nce 1 

1 
! 
f 
I 
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Q. Party to that conversation. But when you went into to 

listen to that tape, I know its going back on memory, 

but did somettdng say to you 'look Dave this is Morgan 

Ryan on this tape you had better have a listen to it . ' 

A. Not that I recaJ.1. No. It may have bee n but I really 

cant remember that. but I dont recall somebody saying 

specifically 'you'd better have listen to this, this is 

Morgan Ryan talking to Murphy' or that sort. I just 

Q 

A. 

Q . 

dont recall that. My recollection is that it was a case 

of tAJe 've got something 1>..1hich may interest yotJ and come 

and have a listen. I think that was the crux of it and 

we went and listen. 

Th~i voj.ce of Morgan Ryan c~~rtainly I can identify on 

tape and I could then. The other voice was what I 

believe to be the voice of Ryan. Here again of course 

he has a very distinctive way of speaking although I've 

never spoken to him personally on the telephone I've 

only heard on the electronic media. 

You subsequently heard the one tape that is now in 

existence between him and Morgan Ryan di scussing matters 

including . .. (311) .. .. . ... .. . It now the only 

physical tape now in existence. 

Yes . I'd think that was played to me at the Ste1A1art 
Commission 

tape. 

and they wanted me to identify voices on the 

Thats co nfus~~cl me, I didn't thtnk you gave evidence on 
the Stewart Commission. You did. 

and other thtngs. 



I 

( 

3 J. 

A. They reli(~cl on the record of interview and I think on 

the r unning sheets. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q . 

A. 

Q . 

A. 

You were physically before Stewart and gave evidence 

Yes. 

Cross-examined on that evidence? 

Yes. 

By someone representing Ryan? 

I th:i.nk then~ weire only about two questions . I dont 

know whether he was representing Ryan or who he was 
representing to be honest. 

It.: may have 
will ... .. 

been Counsel 
Interest:ing. 

We'll follow that up anyway. 

Assi.sting? The same as 

Since then tAJha ts your level of certainty if tha t s 

word that the other par t y came from Lionel Murphy? 

I would not be able t.:o say in the strict sense 

you 

of 

E!Vidence that I 

of Murphy. I 
arn 100% positive that it was the voice 

dont beli1:.~ve I've heard sufficient of 

Murphy's voice prior to that or since that to be able to 
identify 

belief, 

positively. My belief, and a very strong 

i. s that it was Murphy. The internation of ·the 

! 

I 
~ 
t 

t 
l' 
l 

f 
i 
~ 

I 
I 

l 
i 

f 

' j 
I
I 

voice and the way of speaking my first reaction was that 

that is Lionel. J 
·--··--·-,-·-··-·----· ·---··· ·-·-----··- ·- ··--- ·-·- --·--·-··--·-·-·--- - --· ·----··-- --··----··-- ··- -------·· - - ·--·--· ·----·-----·--

l Q. What was sai d, to the best of your recol lection. 
f 
I 
I 
I 
I 
i 
t 
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Si_d_e __ l __ Tap5L_2_ 

A: This is a good example 

And record on. High volume 

A. Yes. 

Q: Our discussion with Dave L.ew~i.ngton in Singapore. You 
are discussing what you have heard . . .. . ....... Mr 
Ki1dock .. . . .. . . ........ . .... . . .... . ...... Can I just ITIOVE? 
on a second . ..... . . key back aqain to th1::1 conversation 
b(:1tween Norman Ryan and ...... believt~, not. hundred 
percent Lionel Murphy. Can you recall anything else 
that was said during that conversation? 

A: Not really. There 11Jas something said by Ryan I think 
tha t had he er had he made the enquiries about the guys 
dealing with this investigation. Were they 
approac hab1e. I think the reply back IJJou ld have bt~en 
alon~~ the lines, Y~~s I have but they' re straight. Thats 
my re co11e c U.on. I don 't renrnmbe r a nyt htng else about. 
that . I don't remember specific references to t he name 
of LE?wing to n or Jones . I don't reca11 there bein9 any 
reference to the Korean Investiga tion. 

Q: Are you able to say that they were defirdtely mentioned 
at that conversation? 

A: To the bei,t of my memory, No. But I can't say 
positively no at this stage . If thert~ were I'm sure I 
would have remembered had t hat been the case. 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Was this a complete conversation? Did you hear a hello, 
hello, or a goodbye at the end? 

No. My recollection was a sel~~ctive portion of tape 
which was played . ... . 

Can you recall possibly how long it went for? 

It certainly wasn ' t very long. 

Thirty seconds? 

I really don't kn ow. I'd just be hazzarding a guess. 

You mentioned we . Who actually listened to the tape . 

As I recall it. There was Bob Jones, myself and I'm not 
sure whether there was someone else from B Division or 
not.. 

____ .... ,,- -Q·:---- -wrnr1rr----.~rou·-ffa v-r· op er·af.ea-· H1 e - rna eh i n e if t: here l.lla s n ' t · 
somebody there? 
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A: No. I don't think so. I'm pretty sure there was 
somebody from B Division but who I don't know . 

Q: Would Peter Lamb hrlve been the:H·e? 

A: It's possible, but I don't know. 

Q: Did Lamb speak to you either immediately before yo u went 
into listen to it or immediately after. 

A: I think there was a conversation with him afterwar ds but 
I can't 

Q: Is you' re r l~collection I think that Lamb al.so said to 
you that ...... . 

A: . . .. . Conversation. My rE~collecU.on is that H.: was, well 
I do n ' t kn ow . . so 1 on g ago . I ' m trying to re c a 11 . 
I think that was Morgan talk ing to Murphy or the 
conversation was .. . . .. . who the other party was. 

Q: Did he say L.t onE~J. Murphy th e->. Judge or 1.11as therl• some 
confus:ion uri.th the solicitor Chris Murphy. Was it made 
explicit: that it was U .oneJ. Murphy and not some other 
Mu rphy? 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

No. I don ' t I< n OIAJ . 

Did you hear Chris Murphy .. .... . . 

We11, I certainJ.y had dealings w:i.t:h him. I don't know 
whether it IAliVi then or before that time or after but 
withou t r <->.fer enc e to my . . . . . . . . . . . ... . . run n :i. n g c he c k s . 
I think it was probably before that time. I I d have had 
dealings wtth Chris Murphy who purported to b~~ 
representing 56 Korea ns or something like that . Me' cl 

1 
written in a Jetter to the Immig ration Department with ! 
the names of all the Koreans that he tAias representing . 1 
The l.etter was pathetic. There was a Jot of mispe l lings I 
in thE.~ names and :it was very ~1v:i.dent that he had I nt 

11

~ 

received briefs directly from these peopJ.e, otherwise he 
t>Jould have the nam,~s right for a start because names I 
wh:i.ch would be Bae was in fac t Bag BAG. Names that were I 
supposed to be Lee were written as LEG. ( 

Does that say something about l 
Well . It does because he couldn I t r121ad David Joy I s f 
ha ndwriU.ng, becaus~~ when he looked at. Joy '.s handwriting i 

he would write the name Lee f:irs t.ly looking li kE~ an E I __. ,,_,..,___._.._, ____ .,. __ .......... _.._,_ ........ ,,...__. .... _.,_..,.,..,.,.., _ _,.. ___ ..,_.,._.,._.,..._,_,_,...._ ............... ..,......,., .... ---... ~-
·--·-·-------~a,rdr.,re -secona-T. "lJ.l<e a ~ ano the sarrH:1 with Bae it 1A1ou]d J 

run into th(~ E and :it wou1d look like a G. And it was I 
obv io us that he had just typed up the name from a list. I 
Well, it was obvious to me as an investigator that t 

that's how he'd gone about it . I 
f 

I 
! 
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4. 

A: Yes . I was surprised . I can recall that there was some 
discussion between ...... and I later about it. About 
the significance of it all and what tAJe should do, if 
anyth i ng, about it . 

Q: What was that discussion? 

A: I t was rea ll y a1ong those genera]. Jines. What should be 
done about it, if anything. How we should react I 
suppose. 

Q: How did you react? 

A: Well, I suppose I was a bit arnazt~d but I think our 
decision was that th1:.~re was nothing much that we cou1d 
do about it. It 1A1asn 1 t any crime .. ....... .. . people can 
make enquiries about other people if they want to. So 
really I think we just stored it away. Just be aware of 
what was going is and play our cards close to our chest. 

Q: Did you have a talk wtth Lamb at this U.rne about this 
co nv ersation? 

A: ... .. . . . .. ........ . at that stag~~. Well as I said thert~ 
wa s some discussion with Lamb after but I can't remember 
recall what the discussion was . 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

Q: 

Did he give you any guidance? 

Do you recall any conversation with hirn about this tape 
at all? 

No . I can ' t . I kn ow Uw re was a discussion 
aft. e rwa r d s . Th(:' re was c er ta i n 1 y a men tion that the 
other party was .. . .. . 

At that st:.agc~ you t hought it. was his voice. 
think it 1J.1a s . 

Did Jarnei; 

I can ' t rE~calJ.. I think JamE~s. I don't know v.1hat Jame s 
thought it was at that stage . We were of the same 
opinion . That's the impression that I was left with. 

Actually , James I think has deniE:1d bE:iing there . Have 
you SE!E~n his evidE:ince L·H~fo r e:1 th(:1 Senate Commit:t:ee? He 
can remember more a conversation about and Murphy and 
Ryan in rela tion to procu r i.ng a woman, but not so much 
this conversation. 

Was tha t part of the 
procuring a woman? 

same conversation the question of 
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A: conversation as far as I can recall the. 
Certainly we werE! told, as I recall -· we were told by 
somebody that that was the si t:.uaU.on 11.1hich had existed 
but . . ...... . .. . ... . . ........ . ...... lt wc1s someone in B 
Division who said that there was that Murphy had a 
penchant for young girls. That he had been on a holiday 
and that it was alleged that young girls had.e been 
procured for Murphy I s enjoyment in Fiji by Morgan Ryan 
through a guy called Eric Jury. That was, but as I 
recall that it was in a conversation with 
somebody . .. ... whether :it be Peh~r Lamb or somebody else 
there I don't know. 

Q : A 1 right , we 11 . . . . . . . . . . . 

A: That's the only recollection I have of that. 

Q: Did you write dm,,m what you heard on this, notebook, 
d:iaries? 

A: No. 

Q: Why not? 

A: BecausE:~ I believed that if it:. would be needE~d at a 
future date, that would s t ill be there. 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

A: 

The actual tape itself? 

YE:~S. 

There was no mention at all from B Division as to where 
they got it from? 

... . ... . ... . . . .. . . . . ... . The Chairman of the Committee 
said to Jones, "so at a11 times you tA1ore present wtt:.h 
Sgt Willington when you listem~d to the tapes wh:ich he 
recalls but you didn I t have the same recollection that. 
he-:! does . Jones:. Yt~s. He is not:orious1y good w:it:h his 
memory. I can say tlrnt.: I've worked with M.rn for some~ 
period of time. And the Chairman said yes, I still find 
it remarkable ~,ou do not remember if it had been the 
voice of Murphy. Thank you very much." But he just 
doesnt have that m~~mory that:. ........ . 

f 

t 
i 
l 

I 
l 

i 
t 
; 
l 

I 
! 

I 
1 
[ 
l 
~ 
! 
~ 

f 
l 
I 
t 

I 
Q: Alright then, so from then on you were aware t:hat _tl]_er~--------·--··----1 

---··- ·-·····------hatl - i)-e-em·-·s .. 01111:rr"'tW'-i'if - c,r - or you ·un·aerslo oa that there had T 
been some form of enquiry killed off . You saw or heard f 
this reference between Morgan Ryan and what yo u and he f 
bE!lieved to be U .onel Murphy to enquid.<-:!S, so you must J 
have been on your toes at that stage . I 

t 
f 
1 
\ 
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A: Yes we were. Well, I suppose we were being pretty 
cautious anyway, because we knew we were aggravating Abe 
Saf-fron by making enquiri(is about certain of his 
business(~s, concerning spurious, or u1hat WE~ regard as 
spurious letters relating to the ...... . . . 

Q: Which business . . ... 

A: 

Q: 

WE~ll, there was Lodge 411-, ... . . . . I think it 
company in Crown Street, think it was 
Proprietary Limited run by a guy called Dick 
Dick Bogan was also one of the committee members 
Equatic Club which was an Abe Saffron club. 

This is the one that burnt out? 

u1as, a 
Mayvick 

Bogan. 
of the 

A: No. No . That was the AngJ.er I s Club. The Equat:i.c Club 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

is in Greenough Avenue, opposite the ...... Hotel. There 
was another one of his places . 

Did Saff ron at any stage contact you to have you called 
off. 

No. WE~ '"'ere being caut.:i.ous bc~cause wtien ~e appraised 
.. . . . . . .... . .. of the fact that we u1ere go1ng to make 
enquiries at thesE:~ places, I think it was he or somebody 
in B D:i.vision 1>..1ho said you'd bettE~r be careful because 
you are 1:i.kely to upset the man once you start pok:i.ng 
around his busirwssE:1s. . .... We t ook his aclv:i.ce 
seriously to the extend of 
checking . . . . ..... . ... . . started 

Actually I'm jump:i.ng back a bit . Going back a 
bit ........... Kilduff, you were in the ACT Police at the 
t ime when he was CSM wasn't he? Did you know him fairly 
well? 

Yes . I knew CharliE.~ Kilduff qu:i.te well. He certainly 
knt1w me as a detect.ivE~ in the Fraud Squad. I appeared 
before h:im a number of times :in the court. I m:i.xecl w:i.th 
him socially at police functions and certain other 
occasions when we met in clubs in Canberra. 

Just as as speculation. If he were ask<~d about 
would he be able to say that you were straight? 

I think that would be the answer he would give of me. 

Does he know Jones? 

you, 

i 
i 

l 
l 
I 
f 

l 
I 
' 

I 
t 
l 
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Q: He mad<.~ no approach to you r::tt any stage in relat'.i.on to 
the Korean matter. 

A: Kilduf? 

Q: Yes. 

A: Only on the basis that he tAJas representing a guy :i.n 
Sydney who has been to h'.i.m. 

Q: Who was Hds? 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

Harry Alferis of Harry's Meats. Harry Alferis ha d 
supplied a letter saying t hat he was <.~mp1oying one of 
David Choys brothers as a butcher. We went to interview 
Har r y Alferis about that . Whilst we were :in the shop, 
David Choy' s wife wa1ked into the shop v.ih:i.J.st we were 
talking to Harry. Harry sa i.d that the guy hi:ld worked 
for him for a while but wasn't working for him any 
longer, but he paid him $90 a tJJeek whi.c h was straight 
cash, but he hadn ' t any records of Uw payments rnade of 
the payments or transac tio ns . He didn't have any record 
of the U .rne he had been employed with hi.rn. Well, I said 
t hat was a bit strange, su rely you keep records of 
payments to casual employees or anybody else if yo u 
employ them for taxation purposes so you can claim 
back .... .... He just waffled around that, but ..... . ... It 
was after that inte r view that . I don ' t 
kn ow . . . . . . . . . . . . . wo u l cl have been contacted firs t of a 11 
by a guy called Watson and he was a barrister or 

Chr:i s Watson? 

j 

I 
i 
I 
! 
i 

f Yes. Chris Watson. I think it tAJas h~~ who contacted us f 
f'.i.rst about Alferis, or tAJhether it 1A1as Ki.1da ftrst and 1 

then Wa t son. l<ilda being at th~~ bar, private bar in -,,I 

Sydney then ......... . . .. . . . although I don't think it was 
a registered practice. Yes. I'rn just trying to I 
rt~ca11. Y~~s. There was a phom~ call that 1A1e received f 
in our office of Immigration in Canberra, which was from 1 

Char Lie Kilda. K:iJ.da was representing Alferi.s at that f 
stage. Mow KiJ.da got our di.re et l t ne nurnber I don I t ~ 
knotJJ because he rang the direct line in the off:ice we Ii 
were occupying. I t did not come th rough the 

1 
stAJitchboard. I don't rea lly know how he got hold of j. 
that particular number . 1 

t 
Was th is before, during or after the time when you were I 
told that he wa s making discreet · · · ? 1 

--.. -·--·-----·--;-:--~-:-:-·.-: -:Thro iTg"ff '"l:n e ·c-:rn--Yn"Can6 err a7-- --~ n...9..t..t l r 1 e 5 
. -·--·--------+. 

r 
A: I'm not sure. 

1 
J 
t 
i 
f 

I 
t· 
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Q : Did you see his contacting you in relation to the 
Alferis case as being related to these - to what you had 
been told previously or were they told anyway? 

A: Not really. No, not particularly on that one . 

Q: So you think they were separate. 

A: 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

Well, I think they were probably separate matters. 
Whether he had obtained the right number from the Fraud 
Squad in Canberra I don't know. But putting two and two 
togeth(~r I knew that Charl i.e K:iJ.da was a fa i rly f:irm 
fd. end and associate of Lionel Murphy in that Charley 
Kilda was appointed to the Bench at the time that Murphy 
was AG . It created quite a bit of consternation amongst 
the serving magis tra t es at that tinrn. It also provoked 
I suppose a fair amount of discussion amongst the police 
at that s t age because~ Kilda ' s came from notJJh<.~re from 
Darwin out of total obscurity and sudd<.~nly arrived on 
the Bench as a .. ... . . . Th<.~re were all sorts of rumours 
runn ing around as far as Charlie had been best man at 
Liom~1' s wedding, but there was certainly a connection 
betwE~en thE:1 t1A10. That they knew one another and they 
did associate with one another. Both staunch Labor 
Party. I was also aware of course that Morgan knew 
Charlie and Morgan also knew Murphy so there was a 
triangu1ation of common dErnorrd.nators all creeping into 
this one. Harry Alferis, the poor little butcher who 
had been conned into giving a false letter. 

Did . . ....... approach this discuss io n with you on 
AJ.feris matt.er? What was the gist of that? What 
the topic of the discussion between you and KiJ.da. 

the 
tAJas 

As I rE.~cal1 it , and again it 's a J.ong time ago now, that 
he was representing Alferis. He understood tha t 1A1e had 
be:1en to see him, that he wanted an undertaking from us 
that we would not interview Alferis again unless he was 
present or he had a legaJ. advisor present. That there 
1A1as no involve:.Hnent or I was going t o say no criminal 
action on the part of Alferis so we should leave the man 
a lo ng and not pursue any f urther t.: he matter. That:. was 
the gist of what was said . 

So nothing untoward 1A1as mentioned? .......... .. . .. Would 
this have be:,en after you'd er. Alferis. At IAlhat stage 
of the enquiry would he have come into it. Would -.it 
have been after you had searched Morgan Ryan's house? 

It could have been before . I think. I'm not sure. 

! 
t 
i 
i 
j 

! 
1· 
l 
! 

l 
t 
' t 
i 
i 

I 
£ 

I 
1 
! 
~ 
I 
I -------------------------·-··-··-··--···----·-·-·-··-----·-----------·-··-· --·-··--·----·-· --+ 

Q: So before, during or after you heard the tapes? t 
A : I don ' t kn ow . f 

f 

I r 
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Q: We are still looking at the period. 

A : Up ti1 Apr::i.1 . 

Q: 

A: 

Q: 

A: 

OK, between January and April 1981 
............. . more abou·t between 1981. So you 
to the tapes, you searched Morgan Ryan's house, 
a conversation with Kilda. Did you have any 
conversations with Morgan Ryan after that. 

which 
listened 
you had 
further 

Yes there were conversations with Morgan Ryan after we 
searched his house there were conversations with two or 
three I think regarding supplying copies of the diaries 
to him, which we did. There WE~re conversations tAli th 
Bruce Miles , a fair number of t hem, mostly 1.1.lith Bruc e 
Mi1es who was r e presenting Morgan Ryan. There was 
conversations t>.lith Morgan Ryan who 1AJanted to come~ and 
sE:~e me in Canberra . . . . . . matters, and a1so Bruce Mi1es 
over that. The gis t of those~ conversations 1>.Jas Morgan 
wanted to come and talk to m€:~ about the fact that he'd 
. ... . ..... . . .. .. ...... some cr:i.rninal activ::i.ties . . .. . had 
been representing these people and never received a 
penny. He had always been straight up and down the line I 
and those sorts of things. I 
A ]l I 'h. k I I . h t _!_

1
'_ ctua . y, . i: 1.n we can s 10w you t 1e runn1ng s ee , or . 

parts of the running sheet . I mi.ght show you now, if I 
can find some of this stuff . Do you want to turn t hat I 
off for a moment. Alright, we ' ll keep going . The , 
runni.ng sheet, or certain copies of the running s hee t - I 

t' f. j h ~ t 
~~~l~~~ ~:~!es se~~en\t~ ~~:· e~

1
en:s°n\~~~~r:, 

0
\

1
~~l~,se yo~l-,e~~~ l 

relating to an approach to you by Ron Shaw of New South I 
Wales Police Force . r 

Yes, they do. First, I suppose I should establish how I [ 
came:~ to know Ron Shaw in the first place. John Lowe, t 
John Lowe I've knotAJn s::i.nce about 1971 . He was in the ' ! 
New Sou t h Wales Police Fr aud Squad and I was in the ACT I 
Police Fraud Squad and on various occasions I was f 
required to go to Sydney on investigations and sought l 
the heJ.p and assistance of the Frcwd ~-,quad and in so i 
doing met tAJith Lowe on a number of occasions . I can ' t ! 
say that I tAJas reaJ.ly friendly with Doc Lo1>.1e and I I 
don ' t, I nevt~r rea1ly regarded him as be::i.ng f 
trust.tAJorthy . A feE-l1ing that I had about th e man that. , 
from what I could see of a Sl':lnior Constable, as ht~ was ! 
then, hE:1 tAJas al1>.1ays far too weJ.1 dres sed. He-:> had too f 
big a house a nd had too much money to spend and that i 
made Ill€:~ a bit suspicious and. a bit shy of him. With R(?n I 
Shaw. I met Ron Shaw at Mitc hell College, Bathurst in l. 

- ·-·--------·----Fehrl:l·a·r y-·-1:9 .... t-8- oohun-·-,m~---- 1:n-rt:fr - 1:1':i:a--a --c o mme r c fi:f]~ c i;;·I me--·-·-----· r 
investigators course there 1>.1hich was an exi:ernal course f 
r un by the college. And 1>.10 hit it:. off very well as f 
compatriots 1.1dth things in common. I met his wife. He j 

I 
f 
t 
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A: I can't be spt~cific because I just can ' t remember to be 
specific. It was along those lines. I was just totally 
shocked . 

Q: You had no doubt what. the 1A1ords "worth your whi1e 11 ? 

A: No. I hadn I t at a11. Sort of if you can go easy on hirn 
or not charge him at all or bring the charge down to a 
lesser degree . That was the sort of gist that was given 
to me. And he would make it worth my while to do so. 

Q : Was he passing on that message or 1A1as he more party to 
the offer than just a messenger of? 

A: Well, at the time I really didn I t think anything. I was 
just totally stunned . Stunned to the extent where I 
sort of said, "I'm not in to that sort of thing" . 

Q: And being stunned then I suppose you didn't immediately 
again think of the tapes of Murphy . 

A: No. Not really. I didn I t because straight cu..t.1ay when I 
got off the phone , hung up the phom~, I told rny Mark 
Lucas who was then my senior NCO . I was sU.11 senior 
constable at that time . I told him what had happened. 
I made notes of the conversat:ion. I then saw Inspector 
Detective Potter, the officer in charge of my area. I 
informed Ispector Potter . He was the inspector in 
char ge of the CID area which covered the Fraud Squad at 
that stage and I also spoke to Deputy Commissioner 
Johnson and aclv:ist~d him of what had happened. I u.ias I 
told to submit a report and detail what had occurred and 1 
that I d:id . That report was prepared by me the next ;

1

:,,: 

morning . Notes of the conversation and the times and so 
on ancl I submitted that through ChiE!f Superinh~ndant ' 
Dawes who at that stage was in charge of the CID . From I 
there on it went direct to Mr Johnson and to the I 
Comndssioner who 1A1as Sir Colin Woods at that stage . ~ 
That was it as far as I tAJas concernE!d. I had said No. , 
No way 
that. 
I was 

i was I going to be involved in anything like 1 I spent a very uncomfortable night I must admit . I 
both furious. I was very angry at the u.1hole l 

t s i tua t:.ion, but sort of thinking about. it the next day 1 

I. Even today, I don I t think that ShatAJ was thE:~ J 
instigator of the move . I'm sure he was used as a pawn I 
in the game because of his known friendship with me. He f 
was probably used by Doc Lowe in the fact that Lowe l 
would have believed that an approach from Shaw would l 
have been more acceptable to me than an approach from J 
him , a1thoug.h there ha? never be0;n bad words bettAJeen i 
Lowe and_ I __ it. _was I Unnk made £(tnte_ clea rl:g.,J;w.~.9n _ _the __________ -4-
two of us that I didn I t havt1 much time for him and f 
d:icln I t really trust him. I ' m pretty sure he 1A1as well J 
aware of that fact. I 

I 
i 
J 
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14 

Was there any t hing in Shaw's first 
one on the 17th that indicates that 
Morgan Ryan? 

conversation. 
he was a c ting 

The 
for 

A: The way I recall that. first. conversation from Shau, was. 
Shaw had been asked by somebody to ask me about the 
Morga n Ryan matter and to go easy on the case . 

Q: Did he identify the people? 

A: Hc-:l identi.fied John Lowe. He said that John L.01.11e had been 
approached by somebody but he wouldn't say who. He 
wasn't prepared iniU.ally to te11 me who had asked hirn 
to contact me. It took a f air bi.t of persuasion I 
suppose on my part for hirn to (:~ven divulge Doc Lowe's 
name and that came out as I think on1y after my saying, 
11 Wel.J, 1ook, we've Ln~en fd.ends a Jon~~ t:i.me. If you 
don't trust me we11 you don't trust. me 11 • 

Q: He didn't indicate when he was approached? 

A: I'm pretty sure there was an i.ndication that he had been 
approached some days previously and asked about it. 

Q: Not weeks? 

A: No. It s~':!emed to rno that he must have been sitting on 
it mulling i.t ouer, whether he would or whether he 
wou l dn't and thE~n finally decided he would. And it 11Jas 
coincidental that Ryan must have seen me on the 17th and 
then rang up and cance1h1d the appointment because he 
wanted to see sorne as sociah~s, could he see me Monday . 
That same afternoon just before I finished work I got a 
call from Ron Sha1A1. Looking back at. it with the nasty 
suspicious mind of a poJ.i.ceman and trying to piece it 
together my whole view of the attitude :i.s and agai.n it ' s 
only an opi.nion because there's nothing to support it, 
was that Shaw ha d been asked some days before to 
approach me and I think that was intimidated in the call 
that I had. I don't know whether that's fact or not, or 
whether it's some t hing which I've surmised. That he sat 
on it for a few days. That Ryan had made the 
appointment to see me on the 17th expecting that I would 
have been approached by that stage and when nothing had 
happened then, I think probably it: tAlent back through the 
circle with Lowe to Shaw and saying, well, what are you 
doing . Why haven't you spoken to this ~;iuy and 1E:~arned 
what's going on? Press1.1re was probably applied to do 
something there and then. I think that's probably the 
reason why that all happened . 

I 
f 
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------·--------·-·---- ------·- --------...L 
Q: Do you know of any link ·between Doc Lowe and Morgan Ryan? l 

A: No. I lAJas not a1AJare of any li.nk betuH~en Lowe and Morgan 
Ryan and what ShatA1 told ITH~ was that tt was another 
party, not Morgan Ryan that had asked Lowe. 

l 

f 
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office. At that stage I think he was at Cronulla 
detectives ......... . corporate affairs coITTnission. It 
wernt a1ong the 1.i.nes . .. .......... everything had comE:~ 
between us . Those were ·the sort of qtHJstions. It went 
along those li.rH~s anyway. He said that he had h~~ard 
there had been a report of what we had spoken about and 
he wanted to know lAJhether that tAJas rig ht or not. I 
dtrnied it. and he said . I'll call you back i.n a while. 
I don't 1A1ant to talk now. I 1 11 call you back in a 
1itt.l.e while. That was after he rang off . I don't know 
whether I I ve got that first ca11 on paper or not or 
whethe r it was the seconcl, the next ca11 that I got on 
paper . I'm not sure but I'm certain that i.s the 
conversation that I had with him. 

Q: He rang from a phone box? 

A: The second ti.me he rang me that morning , it 1A1as f r om a 
phone box. In the meantime I had spoken to Chi.ef 
Supf:~rintenclent Dawson regarding what had been said and 
asked him where the report was that I ' d submitted . 
Where it had gone to . He said that the report I'd given 
to him on the Monday morning had gone directly from him 
to the Commissioner and had then coml~ back through t:he 
cha:in as I recaJ.l it on the afternoon of the 22nd July 
he'd received i.t and he had given it to Detective 1 

Sergean t Garry Griffiths who was t hen the I suppose the I 
Reports Off i c er of the CID . Bit of a go for . . . . . . . . . . It t 
had been given to Garry GriffH:hs that afternoon, late ' 
in the afternoon of the 22nd to pass on to me next / 
day . . ..... Stupid bJ.oody thing to do . It was a matter I 
which involved me and a New South Wales Detecti.ve I 
Sergeant and it was something which had been recorded on I 
confidential evidence, g:iving it out to his clerk to 1 

give to me . He should have locked the bloody thing up [· 
for the night. Well, I then as l<(~d that the report be;.~ ! 

r E:1trieved if possib1e and hE~ got: it that morning of the f 
23rd from Griff:iths and gave it to me . Gr:iff:iths st:ill t 
had the report on the morning of 23rd July. To my f 
kno1.1.1ledge Garry Griffiths and Doc Lowe are pretty good l 
fri.ends. That stems from the days whEm Garry Griffiths :,: 
was i .n charge of the motor sport in the ACT polict~, 

1 
investigating thefts of motor vehicles and frauds i 
relating to motor vehicl.es, and as a result of that had I 
a fair bit of contact wi th the opposition in Sydney and I 
had me t Doc Lowe through that area . I am quite I 
co nvinced to this day although no action was ever taken I 
to get . .. . ... Griffith ... . . Doc Lowe afh~r read:ing the f 
rE:~port and told hi.m the contents of that rE:1port . As a f 
result of that , t hat was why Shore rang me and spoke to I 

_._'E..~--a b o l:!.i t h Et_J' eJ? .... 9.Lt-~h :i..£J:1_ J_-2&:..Di.~_d_. ___ tte__,t.Q.1.cl .JJltL..i hat. _the._ ... _. _____ -4-
i n formation had come from somebody in Canbe rra. He told I 
me that . ~om?body in Canberra had phoned Doc Lowe I 
and .. .. th(~ 1.ns:u:le story. I have no doubt that it was f 
Garry Griffiths. I 

I 
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Q: So when Shore rtrng you up from f.l phone box and had a 
conversation along the same lines. 

A: It was along very sirrd.lar lines, yes. I st'.i.11 denied the 
existence of tlH:1 report at. that stage to Shore. At 
that time I was unaware of what the Commissioner wanted 
to do about the matter . I was later told verbally that 
the Commissioner had in the first instance decided not 
to take any further action on the matter but aftE.~r my 
report of Shore I s contact he said he had no alternat:ive 
but to refer it to the Commissioner of New South Wal(~s 
Po l ice for investigation. Which L\Jas what happened. It 
was after that that I was interviewed by Detective 
Inspector Westland . . . .. . . . . 

Q: The Int<:~rnal Affairs . .. . . .. ? 

A: Yes . 

Q: We have some papers on that . 
since then? 

Have you spoken to Shore 

A: I've seen Ron Shore I th:i.nk on 
then . I s aid II He 11 o Ron . How I re 
reply was a four letter expletive. 

Q: What about Doc Lowe? 

two occasions since 
yo u going", and rd.s 
That was the end. 

A: l I ve seen Doc Lowe since then ......... . . in fact '"'e ITIE-)t. 
one day in Liverpool Street. He was corning up Liverpool 
Street as I was going down to Central Court. He saw me 
coming and crossed over the road. 

Q: Yes. Right. Was any later off er made to you by Morgan 
Ryan? 

A: No. There have been no other offers. The only thin(,J 
that . . .... . being raised by Bruce Mtles before Ryan 
eventually appeared at St James Court was charged before 
the court for the offence of forgery L11as thi3lt if these 
other people who are involved come forward and make 
statements to you they were the people who got the f 
letters. They were the p1::10ple who had them made up and r, 

they jus t gave them to Mr Ryan and Mr Ryan didn't know , 
anything about t hem and that was the scenario that was I 
being pushE~d all the t.irne, and I said Bruce, if people f 
come forward and givE:1 mE:1 statements to that effect and f. 
are prepared to openly admit to that in court a nd I 
testify to that in court or plead guilty or what.ever, i 
then unless there is evidence to the contrary, well of l 

----·--·---·· coLirsewErwou1.a·-have- to con·sJ:der J.C andpFol:fably J.l: --·----·--t 
would exonerate Morgan Ryan from any criminal action. ! 
Well I said, it depends on whatever other evidence is J 
available also and not telling him wha t ever o t her I 

i 
t 

l 
f 
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pages that I r€~covered from th~':! garbage bin. No I don I t 
think that there I s bf~en any other :i.ndication involving 
Just:i.ce Murphy in the Korean Affair . There wer1:~ certain 
indications of other prominent people being involved in 
the Korean Affair, Sir Wtl.liam KE!yes and a fetAJ others. 
Still today I see bits in the paper which provoke 
thought in tbe mind when . . . . .... contracts in New South 
Wales. Mr Wran suddenly resig ns. There was somet hing 
1 i k e about 300 Koreans supposedly a 11 1.1.1orld. ng for tra n s 
building in l.976, 77 and 78 all 1A1ere skillecl tradesmen 
and non of 1A1horn could pass trade h'sts when they tAJere.~ 
called to go and do them. Ancj that Morgan Ryan had a 
big influence in setting that thing in motion and that I 
know Morgan Ryan had a connection tuith Nevtl.le Wran in 
the old days and all that sort of conglomeration. Those 
things still comE~ around in my mind, but who knows. I 
don't know. It's just food for thought as far as I'm 
concerned. That I s the sort of s i tua tic n. There were 
other people of not:ori.ous rt=!putat:i.ons or reputation of 
some fame wh o came to light within that investigation. 

Q: Di.d you know Don DaviE~s, the former District 
Commissioner of the Commonwealth Police at all? 

A: I know of hi.m. I didn't know hi.m as a p<-:'!rson. I had 
nothing to do with Don Davies apart from seeing him on a 
couple of occasions, but other than that, no. 

Q: Have you got any more questions at thts stage? Just a 
~1enE~ral questton. It doesn't relate so much to this, 
but a curiosity question I suppose. In relation to 
everything that you've heard si.nce and I don 1 t know how 
much you have heard about othtH' matters that tnvolve 
Justice Murphy . Had you heard of any other matters 
before in terms, through the Federal Police For ce? 

A: No. I don I t think that I have. If I bad, I t.h:i.nl< by now 
with all t.l'rn stuff that I s been in the media and which 
I've !"€:'ad from time to ti.me, albei. t that. I I m up here I 
still get copic~s o f the Canberra Timr~s c.'lnd the 
Australian and the National Ti.mes . I think it would all 
be too jumbled up now to be able to say what I 've heard 
beforehand and what I've heard in the media. I wouldn 1 t 
be qualifi.f~d I think to comment on anythi.ng. I 
certainly know about the ASIO raid a long time ago. I'm 
aware of hearing something and r eading something in the 
media about that matter of the passport. The guy who 

' 
i. 
I 

I 
I 
i 

Q : Sala? j 

____ A: --·----·-- Yes. That 
I

s the feller·-·---.. ---·--·--- ----·-·------ _ ·-·- ---· --·-----·------+ 
Q: What about the Morosi break-in? I 

f 
I 
t 

A: No. I don I t th:i.nk I was aware of that. As a11 th:i.ngs 
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TAPE OF CONFERENCE, FILE NOTES, HEARING NOTES ETC 
WEEK BEGINNING THE >)TH :W:CBHl.tR-.:::f4,LY. 

Side A of Tape 3 

Discussion with David Lewington in Singapore 

Just a file matter really, just prior to putting on the tape I 

asked him if he knew He said he didn't know him 

never heard of him. 
Lewington: Not quiet true I said I have heard of him I ' ve heard 

his name. The name of I know, I've been asked 

that before and I still can't recollect where I heard it from, I 

think was somebody who was known to Bob Jones but 
I've to the best of my recollection I've never met 

and I wouldn't recognise him I ' m sure if I saw him. 
Other voice: Did Inspector Lamb as he then was, 

or anyone else mention the name llllll at any time. 
Lewinton: I've never heard the name - until such time as I 

think, it was either in the Enquiry of the DPP or it was in the 

Senate Select Committee Equiry where the name - first came 

up. Ment absolutely nothing to me. 

Other voice: All right, perhaps would you be able to perhaps see 

us again this afternoon some time to suit so we can have a think 

on what we have been through, have a look at our papers etc. and 

perhaps come back and sent even another half hour. 
Lewington: Yeah sure. The only thing that I would like to point 

out is that I've given you the answers as best as I recall 

having been through this on the sixth occasion that I ' ve been 

through it. Everything that has been in the Media, I ' ve got to 

say I think my memory is sti l l fairly accurate as to what I know 

about this. I havn't had the benefit of referring to notes so 
I ' ve given you the most truthful answer that I can at this stage 

with whats left of my recollection of the whole incident. If 

there is anything else I can help you with I'm only too willing 
to do so . 

Other voice: Would you 1 ik e to suggest -·--------------·--·--·--··----------·- ---· 
a __ l:__!_me __ to_. __ sui t ____ your __ _ 

convenience I mean we have taken a lot of your time already. 

i 
i 
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Q. "l 

Q. 2 

I. . 

Q. 3 

A. 

•. Q.~ 4 . 
1,: t ·, '~ . 

A. 

5. 

A. 

Q, 6. 

A. 

Q~ '/. 

A. 

/1a l ha.Ve alrea.Jy explnin f.' d to you Det<1ctivt'\ Ctiief I nspector WHJDDETT s.nd 
I e.:re i1we:.:;tiga·l::i.ng 1..,Hcr;at i ona of illegal t.1'?,lephone inter ceptions repor ted 
in '.l:-t1e Ag e 1·:ew5pup~i-· 0::1 2 :r'ehruarv: 19e1.. Cf1~cum;;:;tances arq! that lfr · 
Ro B<fl'TOMt fovestigati·-rn j.:iurnul.:i.ut. , ga.ve a quetr:tity of t apes anc tra.nscripto 
to 'foe Ago and it ha1; beeu a.llegt>d they ar o u product of telcphon~ 
i ::Jtc-:rcepticns conducted by a member or mE::mbers of t he New South Wr,leo 
Pol:ice.. Our i nqu.ir:i ea h/'rvc reveal ed the possibility t hat you bav~ been 
ir1 po ,:;s eG.s:i.on of info:r:matinn ~,hich was obtained from tllegal telephone 
interct:pt:i.c.n.;; of 1-'?orgr,.:1 ,John RYAN'o telephone!. I now intend to ae:;1:. you 
a D(-:-rit1s of qucc.tions about th:i::; mo.t.ter in the form of a r ecord o_f 
int01•vi::eu. 1 want you to clearly ..;.nderr;tru1d that you ~l'<: not obliged 
t o EIY\eW<;l" my qucst:Lc-i,H unlee,:; y ou w:i.nh o.c nHythine you do i;:e1y w:i.11 be 
r ccord,:-,-d ru.,d lv.ter m.;~y be given in evidence. Do you cleal.· ly underot ar.d 
t hi6 . 

Do you :.~r,:ree that .. ·,,rior t o t he commencement of thic:- interview :c told you 
, ~ ... .. 

t hat 1 iu i;en <.led•.1 co.king yo-J furl:her· qt-:1:mtions a.bout this t'!~t tcr in ti~~ 
f,Jrir. o f u :c~cord of intei-vi ew. 

y,~a .. 

Liv you agl'.'fe that I nl~;o told you. t hat the questions I e.tik~c yo-... and 
the e.1lSW{).1.·s chat you gave would be rec:orded in type as the inte.rvi~·1r 
t ook place~ 

.Yea . 

Do you i'lEl'.'0e that I al1-::o told you th!lt at the conclusion of the. int t., r.,•i c:·,,; 
you ,J01(Ltl be given t he o:i;p~L'tunity .:1f reading the record and sigr.ine 
.:..a.. .• .. ~. 
Yea, I d:i.d~ 

For t he purpo1:H~r. of t his ir:.terview, what i a your full name, your occupation 
e.ncl yol4!:' date cf b irth,, 

Petet· John I..A11i.3, I .:l.lll 6. D'=1t.ectivc Su:p3r::_ntr:mdent of t h12 J\ustr.::tl fou Federal 
Folice static:ned :in Los Angele1:, .:mct I wa.s born on 10 Apri) 19Ji.2., 

Mr. LI\MB~ .!ls a fe1low supf:r.:i.ntend':;llt do J<m have any obj ections to me 
quenticning rou tl':iG r,1or.1~ing , 

I 
I 

Certainly not. $1 

B.d'ore Jput to y c.t: a s0rie::.; of q'.!N., iic,us r'er,::r.din11 thhi rn.::d:ter, I 1Jrr­
ir1vi t'i., ... g you to p rc,v:irfr! rn!; w:ith m1~· it1fr1l":~.ation yo11 lll,il.f hG.'J',~ ..,}~:ich 1-:ill 
,uisist in t h'.i.,:; :in·,'"st:i r;;)i".io:i ., tlu ~t is I fa, n•g,,.rcit~ t1) t..i-.(1 w.lq;i:d·,i,Jns 

._. · 1 ·• " . , t . ,. . r ·r . V ) . o, :! . .J.(,gaJ. !11 C.'r cepv:::.onc OJ. t-,~rc;;.)n ., ,.,r.r.! R .. J\'; ' l'l t el0y,hon.e .. 

I h:,.ve nc ..;:ch,u.l Jrn0wl 0dge of '.i.ntc.r·cf-,pb. 0.u" of rfo:." ;:~£11~ TlYA~;'s t,=:lt-phoa(! 
c•.:1.d 1: am not :t'o1dl:i.ar with th(', ccntt.n•~s of xeccr.l; newnp,: pv::r· tixticlf,c 

· ~ 't1eing in 'Ifi1e l\t~l~ 11CtiS1>npe~~ :i.' dtC. h~·fJ<·: a cc:n:-;g 

.. . .. . 2-/~ 
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A. 7 continued ... to audio recordings that were supplied to me by an Informant • . 

Q. 8 

0 A. 

I took these recordings after having sought permission to do so from 
sen i o l' of fice:r s. tlip,e;:~qn@ll,y ,dJ..g .Jt~t.+ .. liat,~t,Q .. tl!,,a~4~:Jr$J;ONj.n.i~t'"J 
certain notations were made from the recordings by other officers and 
a number of other officers whb were actively investigating particular 
matters involving Morgan RYAN were given access to these recordings. 
I am not able authenticate the contents of thoaerecordinga, nor the 
manner in which they were actually obtained, or by whom they were 
obtain~d. 1'he actual dates on which these recordings were made 
available to-~. I am not sure of. However, I believe there is some 
documentati~Jifwhich exists in the Division inwhich I formerly worked 
that may holp identify the dates. And also the officers who were 
engaged in theinvestogation of Morgan RYAN may be able to clarify that; 

Supe:rintendo11t LAMB, because you have bem out of the country it would 
be proper,before we go any further,for us to show you the pres~ 
article containing these allegations in The Age newspaper on 2 February 
1984. Are you ,agree able to this. . . 

Yes 
~ 

BROWN PRODUCES' PRESS ARTICLE FROM THE AGE NEWSPAPER TO SUPERINTENDENT LAMl3 , 
INTERVIEW SUSPENDED 8.49AM TO ALLChl READING BY LAMB 

"···.1N'.P.E::RVIEW RESUMED: 8.54AM 

Q. 9 

A. 

Q. 10 

A. 

()' 

o.. 11 

Q. 12 

A. 

Q. 13 

Do you wish to make any comment at thio point regarding the article 
you have just read. 

I do not recall having any knowledge about the allegations specifically. 
As I said the tapes that I had access to I did not listen to. ·· 

Mr LPJ·lB, can you tell ri:e where you were deployed in the Auatralian 
Federal Police from October 1979 to 1982. 

.I am relying purely on memory here because I have been overseas; 
a 6 I recall I was with the Williams Royal Commission for a portion 
of 1979 and I was in the Joint Narcotics Task Force in 1979 to, I think, 
some time in 198o. From some time in 1980 through to May 1982 I was 
in 'B' DIVISION of the AFP. ~art of that time was in Sydner an.d then 
in Canberra. 

In what capacity were you employed in B DIVISION. 

Because the Division was being establiahed I held the positions of · 
Officer in Charge, Sydney, as well as a position in Canberra that 
was primarily responsible for getting it· working under Mr ANDERSON. 

Whilst serving aa the Officer in Charge B DIVISION in Sydney, can you., 
tell me what your chain of command was. 

To Mr ANDERSON, to Mr FARMER to the Commissioner. 

Mr WHIDDE?.r and I h~ve recently interviewed a Station Sergeant LE\1INGTOij, 
a member of this Force, and he has provided'us with certain information 
which illcludes allegations regarding yourself. I now intend putting tp 
you a series of questions concerning this aspect. ~ y_o~ understand,. 

A. Yes. 

• •• 3/. · 
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Q~ 14 

A. 

Q. 15 

A. 

Q. 16 

A. 

Q. 17 

L 

A. 

,. 18 

A • . 

Q. 19 

Q. 20 . 

Sergeant LEWINGTON <hyfs told us that, whilst attached to the Department.· 
of Immigration and Ethnic Affairs, and whilst investigat ing a Korean 
matter., he received through;normal channels documents relating to 
au.r.veillance by members of B DIVISION from yours elf. Can you rec~l . 
that. 

Y~s, I can. What the contents were or when it was I can not recall • . 
Perhaps it would ass ist you if I explain how it came about. 

Please do, 

I don't know whether you are familiar with the concept of-B DIVISION, 
what it was about, but it was primarily directed. towards specific 
targets who were allegedly involved in organised crime and this in fa.et 
was a flow~on from the Williams Royal Commission. It required the 
taking of police officers with a variety of skills putting them in a 
self-contained unit under a chainof connnand that was narrow so aa to 
avoid leaks or any other activity which would compromise our 
investigations. At times it became apparent that we were in fact 
working on matters that had some relationahup with other investigations 
that were being conducted by the AFP. In r elation to ~1INGTON's 
statement, Mr Ii'ARMER had determined that we were working in an area 
on a particular target other than Morgan RYAN ... or targets ... but at 
the same time had amassed some intelligence in relation to that 
individual. Mr FARMER di.r.:cted that I tram.for r.ny informc:lt.ion we 
had relative to Mo:ceau RYAN , his assodatea or ail.0gations of his 
improper conduct concerning Immigration mattd:s. As fCJ..r a.s I am awarfj 
that is what Hr LEWINGTON ie relating to. 

Ser-gceut LEWINGTON has told us that he met with youP f or the first time 
at your office in Sydney on the ~h of~ -~~..18ii'.lt What do you say 
about that. 

l can't recall that. <]--·-
Sergeant LEWINGTON has said that as a resul~JJoth himself and Detective 
Bob JONES meeting with you, it was agreed to that instead of callirig 
at your office on each occasion they would keep in contact with you 
by telephone. Is that correct. 

I do not recall that either. 

Sergeant tEWI NGTON has further said that he was not told how B DIVISION 
was obtaining its informatiou, or why B DIVISION was interested in -
Morgan RYAN, Is that correct. 

That is basically correct, b~t Morgan RYAN was not a target per see 

Sergeant LEWINGTON hae told us, QUOTE:"It was evident that some of the 
inforrnati~n could bnl

1

y have b~ea obtained b~ list~?,-~~g in to t~lephone 
conversations" UNQUO'IE. In this context he l.6 Fee)·fv:1:a~ referring to · 
information he obtained from B DIVISION. What do you say about that. 

I don't know how he arrives at Gh.see that, o·r when in fact it was t~t 
he did have access to audio tapes at some stage. 

Sergeant LEWING'l'ON has further told us. QUOTE ''l did on one occasion, 
the date I can not recall, ask InsJJector LANB how the information wa.a 
being obtained, and the reason for his interest in Morgan RYAN. He was 
not prepared to tell me the answer to either of those questions, an in 

• If •• vi tanding of the x·ole of B DlVlSIOU, I pre6sed the matt~r 

• • •• !;/ 
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Q. 20 continued •• no furtherw 11 UNQUOTE. What do you aa::, about that. 

A. 

Q. 21 

A. 

Q. 22 

A. 

(> 
Q. 23 

-
Q .. 24 

A. 

\ 

A. 

Q. 26 

A. 

Q. 27 

A. 

I don't specifically recall his question, but I most certainly would ·. 
· have applied the need to know principle to a question of that nature. 

Superintendent LAMB, can you describe to me the definition of '~NEED TO 
1rnar111• · 

It menno a lot of thinga to a lot of people. If I saw that there was a. 
need for him to know c..ny specific thing and if it waa w~6aia. in acco~dane~ 
with instructions from~ superiors I would ~ave told him. 

Sergeant LE.\-JINGTON has further said, the situation was that he provided 
you with a list of names of persona who featured in his investigation 
into the Koreans, and it was on that basis he was given information 
by you. Is that correct. 

That may have been the case, but I don't recall it specifically, bµt it i,ij 1 

not unreasonable. 

Sergeant tl1'.ilINGTON further states that about mid-February 1981 he was 
informed by you that in future he and JONF..S should contact the New South 
Wales Police Criminal Intelligence Unit for further information 9n ~~ra.arl 
John RYAN. Is that correct. 

I do not recall that. 

Sergeru'lt LEWINGTON further ~f;d~ QUOTE''With regurd to tapf-)8i they were 
r.ot produced ae Buch by lnape.:tor LAMB, with any co:nmt:nt aa to what thc...y . 
cont~incd, or how they wer<i obtnined. Thet'fs w~ra oc~aoions when JONl!:S 
and I were taken to a room where & taperecor.der waz set up and a portion 
of a tape was played to us; the tapes contain,1d cou-1erse1tiona between 
Morgan RYAN and other perGons. On those occasion~ we were not told 
how the conversations had been taped and it was only portions which had 
been preselected which we listeued to. n UNQU01'E. Do you wish to comment_. 

, He fa correct that he was not told by myself what t hey contained or how 
they were obtained because I didn't know. I don't recnl.l taking him to a 
room myself, perhaps others did. As to whether it was Horgan RYAN talking 
to other persons on the telephone, I would not be able to say whether it 
was so as I am not in a position to authenticate Morgan RYAN's voice or 
anyone elses. There may have been a preselection of portions of the t apes 
and probably that was designed purely for his assistance. 

It was a ldng question, because I wanted to put it in context, a,nd your 
answer i& long. Would you like it read back to you. 

Yeo. 

QUES'I'ION AND ANSWER 24 READ 'l'O LAMB BY WHIDDETT. 

Now that the question and answer have bee read to you, do you wish to 
comment. 

I think Mr LEWINGTON f'"..a id taped couveraationB and not telephone 
converGations. I delete the reference to telephone conversations because 
I do not know whether they were telephone coiiversations. 

When · asked by me about the number of occasions when he, LLiHNGTON. 
heard tapes at 'B DIVISION he r eplied thut there were very few occasions 
and he estimated QUOTE "Maybe three times" UNq.UO'l'E. But he did indicate 
that ho couldn't be accurate on this point .. Do you have a comment.. · . - ' . ..., . accurate either. Aa I was backwards and forwards to 

o,,5/., 
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A. 27 

Q. 28. 

A. 

Q. 29. 

A.. 

A. 

Q. 31 

A. 

Q. 32 

A. 

l}~. 33 

A. 

co.rd:fotu'ld •••• Canberra, bu.t I would think that that waa posaibl}' rightt-l>ut··-.. ·· ,_ .. 
I mRy not have been there on each occnsion. 

Sergeant LE~JINGTON haa told us that, amongst other things, he recalls 
hearing on the tapes at B DI\rJ:SION the voice of a person he believe~ w~s .· 
Morgan RYAN apeaking to another per5on he believed was Mr Justice · 
MURPHY. Can you recall that conversation between RYAN and MURPHY. 

No, \rleU, I can't comment 011 that because I was not listening to the 
tapes. 

In the context of this conversation that LEWINGTON has referred to, 
allegedly between RYAN and Justice MURPHY, there was reference tQ 
RYAtl querying if LEWINGTON and JONES were QUOTE "Able ,to be got 
at" UNQUOTE. Can you recall any reference to that allegation. 

I can recall: comments similar to that being made by LEWINGTON to ;j 
me. Whether it was as a result of him listening to the tapes, or 
something I had b~en told previously, I don't known. 

caWLi.._~u ever recall an incident when ~ergeant LEWING'l'ON was appro~ched 
by7New South Wales policeman who tried to bribe him. ' · 

I did heam sometime later ·- and I mean by that I could have been in 
America, and I can't even recall who told me that there was some 
occurrence of that nature. 

Sergeant LfM:CNGTON ha;i! told us that he has the ir.ipression in hia mind 
that when he listen~-fo portions of tapes that they were on a large 
machine of the reel to reel type. Do you wiGh to comment on tha.t. 

That iE> possibly right, hut I can't say they all wore. 

Durinr; the visito by Sergeant LEWINGTOti snd Detective JONES to B DIVISI0H1 
did you ever show them any other documents, including tranocripta of 
conversations between Morgan John FYAN and other persons., 

, · Tt'anscripts 110; notes made by other o!ficere of taped conversatmons, 
probably. 

Superintendent, I would like to talce the opportunity of taking a break . 
for l'efreehments. Are you agreeable to this. 

Yeso 

-r~TERVIEW SUSPENDED:"9.57AM FOR THE PURPOSES OF REFRESHMENT BREAK. 

INTERVTh'W RESUM~D: 10.15AM 

A. 

Q.35 '. 

Can you tell me the circumstances which lead you to meeting with LI<MINGTON 
and JONES, and allowing them to listen to portions of tapes. · 

As I have previously said, I was directed to hand over information 
that we had gathered dur:i.ng the course of investigation of other targets 
that related to Morgan RYAN, to LEWINGTON and JONES. At the same time, 
we gave information in :respect of an inquiry in an ethnic area to another 
group of people. This ca~e about as areault of discussions with Mr 
ANDERSON and Mr FARMER. 

It is evident to us that B DIVISION had an interest in Morgan Jotn 
RYAN long before the L1'WINGTON and JONES inquiry. Whajr I intend doing 

: . . .. uow ce a file to you on an operation .app.arently name_d 'TRIDENT' 
f) /.., ,r:// y '/0 '-,·/ .. 
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Q. 35 continued... I would like you t o clu-efully examine that file befo1•e 

A. 

I ask you a series of questions relevant to the file, and in particuliu-
I will b e directing your at t ent i on to cortain documents contained · 
in the file. On each occasion, however, vhen I direct you to a document · 
I will refer you to it firo t before inviting a reply. Areyou agx:ee.able 
to this procedure. 

Yes. 

SUPERINTENDENT LAMB PROVIDED ARCHFILE,M!\RKED "TRIDEi~T ND018 RYAN• MO:RGAN JOHN" · 
INTERVIEW SUSPENDED: 10.24AM 'l'O PERMIT LAMB TO UEAD FILE 

INTERVIEW RESUMED: 10.30AM 

Q. 36 
A. 

~- 3? 

A. 

A. 

Q. 39 

A. 

Q. 40. 
4 
A. 

Q. 41 

( 
,_ . 

Q • . 42 
A. 

Q. 43 

A. 

Q. 44 
•., ..... 

A. 

llave you read the TRIDENT file. 

I have looked through it; it is rather extensive ond I would hope that 
we could discuss each document in i aolation. · 

Yes, certainly; can we begin with you telling us about Operatio~ 'TRIDEN.'l!'~ 

Operation TRIDI;NT is directed at a individual who has been described as 
an organised crime figure in Sydney. AS this inves tigation is probably 
still being continued, it i s probably inappropriate to name th~ peraon in 
the context of the RYAN inquiry. · 

Is the person you r-efer to Morgan Jolm RYAN. 

No, he ia an aGsociatc and our method of invcstigl:ltion using the 
tal'get cri minnl concept WM to Reolc waya t).f par.etrnting the t arget 
by way of Associa tes and otherr11euaa. 

Am I correct in pl·eauming, therefore, thut Morgan John RYAN i s mentioned 
in the TRmDEN'r file only in the context of him being an asaocia:te ot 
the unnamed.~incipal t arget. 

That's a fdr statement. 

I now intend referring you to a ·number of documents contained within 
the TRIDENT file. Do you understand. 

Yea. 

Will you examine this document (LAMB SHOWN BY BROWN 'INVESTIGATION 
RUNNING SHEET FOLIO 86•) 
Yes. 

What can you tell me about this document. 

The document speaks for itself ina SillUch that that is what transpir~d on 
that da~f 

Was the information contained in thi s document received as a r esult 
~fan illegal telephone interception. 

t{o I take that as meaning tha t Morgan RYAN r a.ug THOMAS and said that he 
I wanted to see 'l'HOMAS. 

In the colunnmai·ked ' POLICE CONCERNED', I note that your n~e appe~s. 
Did you obtain the infor1110.tio11, and if oo by what means. 

THOMAS ran~ me. 

•· ... 7/. 
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A. 

A. 

·Q. 47 

A. 

A. 

" Q. 49 

A .. 

l, . 50. 

A. 

Q. 51. 
A. 

Q. 52 

Q. 53 

Q. 55 

A. 

Q. 56 

A. 

Q~ 57 

Would you please examine this documc>..nt (BflOWN SHOWS LAMB 'INVESTIGATION 
RUNNING SHEET MARKED FOLIO 91) .. 

Yea. 

What can you tell me about this document . 

As far as I recall, I met lo.'ith the Informant as indicated, 
he told me these things. 

and 

At the ti~were provided with this information, did you form an opinion 
as to how111111111had obtained it. 

He never t old me and I never asked. 

Are you of the, opinion that it was obtained through illegal telephone 
interceptions. 

It may have beem, yet it may ·have been a very good informant, or a li~t~i~g -~ 
device or by some other electronic su1~veillance. 

Did your informant -imply to you, in any way, the means by which 
the information con~ in this RUNNING SKEET was obtained. 

No. 

Would you please examine this document (BROWN SHOWS LAMB 'INVESTIGA'l'ION 
RUNNING SHEET• UNFOL10l1>, MAUKED I PAGE NO.. 1 ' SUBJECT MORGAN RYAN, DATED 
2.5.8o, 7.30AM) 
Yes. 

Did you aubrnit this do\}ument to the file. . 
I can •t r i.:.iccill specifically. Hy nrune ia thare, but I can •t recall aubmittuig 
it to the file. 

What can you tell me abcut the ,;ontenta of the information contained in ·. 
this document. 

The information was supplied to me by the same Informant 
the case of the previous document. 

as is 

When you obtained this information, did 
he obtained it. 

tell you the means by which 

No. 

Would you now examine this document (BROWN SHOWS LAMB INFORMATION REPORT· 
MARK!,i) FOI,tO 163 SUBJECT MORGAN. RYAN, DATED 19.2.81) . 

Yes. ¥ 
What can you tell me about the contents of this document. 

It is basically the same as the other, but obviously I got another officer 
to prepare an Information Report .. 

Would you have obtai1led this information from -direct or would the 
oyher officer concerned• .constable HAR'n.::N, obtain it. 

, I did. 

Would you take a 
INFOH 

look at this Information Report (BROWN SHOWS LAMB 
S MARKED 184, ·185, 186 and ·187, 18M1 DAtED RESPEC'l'JVELY : • • • r 
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Q. 57 cont ••• 17 .. 2.81, 12.2.81, 16.2.81, 14 .• 1.81 and 16.1.81) 

A. 

Q. 58 
A. 

Q. 59 

A. 

Q. 60. 

A. 

Q:.. . ..,2 

A. 

Q. 63 

A. 

A. 

A. 

Q. 66 
A. 

Q. 67 
A. 

Yes. 

Vhat can you tell me about these documents. 

As far aa I can recall, each one refers to information provided by 
In formant - and I enve the information to the officers who 
subsequently submitted th~m. 

When you obtained the information contained in these reports, did 
tell you the means whereby he received it. 

No. 

At the time you received the information from - did you smapect 
that it had been obtained by any \lnlawt'ul means. 

No .. 

Will you now take a look at these documents (BROWN SHOWS LAMB INFORMATION 
REPOR'!1S MARKED F'OLIOS 189,191, 19.2, DATED HESPECTlVELY 19.1.81, 21.1,.8.1 
AND 9.2.81) , . 

Yea. 

What can you tell me about these documents. 

'l'o the best of my 1·ecollection this :i.nformation was obte.i.ncd from 
-in the same fashion as th~ prevt mu3 rer,orts, and thut they weI'.~ 
put outo paper by the offic ers indicated on the bottom of the paget-i .. 

Do you agree that iri the report mal'ked folio 192 the1"e is reference 

-

r Informe.1' mentioning Justice Lionel MURPHY. Can you recall 
discussing MURPHY with you, either on this occasion or any other 

occasion. 

.I don't ~ecall it specifically now, but it is there and it obviously 
indicates it. 

Would you now €Xamine this Information Report (BROWN SHOWS LAMB 
MARKJ:.1) FOUO 196 DATED 9. 2. 81 ) 

Yes. 

I note there is mention oflllllllldiscu9s ing Sergeants Dave LEWINGTON 
and Bob JONES of the AFP and the Korean Inquiry. What can you tell me 
about this. ~ 

I believed, a5 far as I recall, that the information was obtained in 
the same fashion as before. 

Well, in what fashion was the information obtained. 

As far as I can recall, probably by way of a telephone call. 

l do not follow, ho,~ do you mean by way of a telephone call. 

I was probably contacted by telephone. 
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Q. 68 

A. 

Q. 69 
A. 

Q. 70. 

A. 

Q. 71 

A. 

Q. 72 

A. 
0 

Q. 73 
A. 

·A. 

Q. 75 

A. 

Q. 76 

A. 

~.77 

Finally, would you take a look at the13e information reports (BROWN SHOWS 
LAMB FOLIOS 201 , 202, 203, 218, 227, 228 and 239, DATED RESPECTIVELY .· 
27.2$81, 23.2.81, 2.3.81, 6.3_81, 10.3.81 and 10.3.81) 
Yes. 

Do you wish to comment on these repmrtso 

There was a period around th~t time - the exact dates I am unaware of -

•

t have been before the dates on the Information Reports, that informant . 
indicated to me that there were some audio tapes available that . 

ed to Morgan RYAN. He E-1.sked me whether I was interested in these 
tapes.At the time I recall that I contacted Assistant Commissioner FARMER. 
and informed him of this. He was aware that llllllllh-ad been supplying 
information previously and was aware who Informant was. I told Mr . 
F.ARi'IBR that they were tapes of conversations, however, the actual method 
of how they were obtained was not explained to me. However, it may well 
be that they had been obtained by some electronic means or. by the wearing 
of a transmitter or something of that nature. I also mentioned that I 
did not know whether they had been obtained legally or illegally. I am not 
exactly sui•e of the exact words I used to FARMER,. He said d<n1t do anything, 
until I get back to you. The r eason I rang FARMER was because ANDERSON 
was nut available that day for whatever reason. Some time later, whether 
the same day or the next day, FARMER rang me back and said that he had 
spoken to Sir. Colin WOODS and that ~11:'Colin had indicated that we were 
not to tap a:ny telephones illegally {-~_hat under the circumstances we should 
take the tapes, which I subsequently'did. . 

Can Yii.iifali, as best you can, the date you bega.~ to obtain 
from -

infor~tion · 

I can't recall for sure, somewhere in 19?9, 19Bo. 

Can you recall when you last obtained informaticn from - . 

· No, I can't. 

Will you give me please the full identity of 

I know him as 

Do you know his Christian names. 

No, I don't. 

When you knew who was he employed by. 

The New South Wales Police Department. 

\Jhen you knew 
New South Wales Police. 

in .what capacity was he employed by the 

Bureau of Criminal Intelligence. 

When you knew what was his rank and what was his duties 
in the NSW Police BCI. 

I believe he was a Senior Constable or Sergeant and his duties included, . , 
surveillance, including electronics. 

Was considered an expert in any particular field; by that 
I mean did he have any particular qualificatior4. 

I don't know. , 

0/f . ••• 10/. 

·, 
\ 
' 

' ' r 
t 
! 
i 

f 
l 
i • I 
i 
I 

i 

l 

l 1 l 
t I 
l 
{, 
r . 
f 

' f I' 
£ 
l 

r 
~ 
i. 
' 



.. I 

I 

···-. -i:.·~· ._..,.,,.,. .. .,.,,...,,...,,,..,.,.·~-µ._,,,.,..__,,w_·~· .. ,ow,, ......... ......, .. .,.,.,..,.,,.,,.,,.,,,,.,,.~,.,,,_,.,..,,..,..r,,,,.,,µ.,.,,;.,,.,,,_,,,,·...,-.,-._,., . ..;.,_ ... , .. .,~,.,,..,,,.,,,,.,.,,_,_~·-..u..;....,., .. ,,....,,._...,--..,._,,,,,,,..,,J. .. .,.,;,,-.#~•U,;,.,,.A·,.,,#,u'1U"•"''"'-..,<'...,.._~,.~•""""''r"'"''''';..,:~~o>l":t.tA:,.,~,~ ;..,, 

. Rl~COHD (jF 1:'l'rnRVIE,\'/ BE'!'\f'iEN DB'l'l~C1'I'!g SUPEHIN'n~NDEN'1' DROWN AND SUPli;lUNTZNDENl' ~Ma, 
tO.N'.i.1HfU1:D •• 

Q. 78 

A. 

Q. 79. 

A. 

Q. Bo~ 

A. 

Q. 82 

You mention that duties included surveillance, can you 
enlarge on that and be more specific .. 

Not kuowing his exact duties I can only surmise that it would be physic_.u·. 
surveillance as well as wiring infor.mar,tnw bugging type f'unctio,na. 

You aleo rnt?ntioned that his duties included electronics. Can you detail 
what you mean by electronics. 

As Imentioned, the wiring of informants, undercover operatives, or the · 
placing of bugs. 

-me the circumstances of how you became familiar with 

I am not sure, but I believe he waaintroduced to me by~ for~e; me~ber ~! 
the AFP, but I'm not really sure. 

Who is the former merrwer of the AFP referred to. 

Bill TAYLOR, a former Detective Sergeant in the AFP. 

Do you consider that was one of your informants. 

.A Yes. 

A. 

Q. 84 
A.. 

Q. 85 

A. 

Q. 86 
\ 

A. 

Q. 87 

A. 

Q. 88 
A. 

Q. 89 
A. 

Was 
informants. 

regic:ite1·ed officially in the AF'.P as one of your 

He was registered in the Informants Register ot' B DIVISION. 

Was-a paid informant .. 

At the end of this period of association, y.ea. 

Describe to me please the circumstances of how-waf, 
})e receiv-ed in the form of payment. 

At the time that he gave me the tapes he indicated that he had sold his house 
a.'ld that he was having some problems and that he was moving into premises 
and that he wna looking f'or some compensa.t ion of about two Ol' three 
hundred dollars. This was discussed with Mr FARM.ER and he waa paid it. · 

. t · 
Prior to-being your informer, what sort of relationsin{p existed 
between him and TAYLOR. 

I do not .really know. 

Did TAYLOR ever indicate to you that -would or could supply 
information. 

No. 

How did it begin, that is, the passing of informatior1 from -~o you. 

As far as I can recall I don't · remember how it .commt1ncod. I suspect that · 
it may have been a telephone call here or th~re. In the investigation 
of organised crime informants are the cornerstone of your attack .. 

, , Bo you know what motivated -to pass on information to you. 

No. 
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\ 

Q.v 90. At the ~ime - was giving you information did you believe that he 
was doing so with the permission of the New South Walos Police, 

A. I don't know but there e.:re, in the main, in the organised crime are.e, 
thrt:e reaaons as I oee it aa to why police exchange intelligence or ·. 
inforr.iation. One is t hll.t they genuinely want to co-operate and work · 
together; secondly that they are crusaders and will give information 
to any person who will listen and who they think will do something 

with it; thirdly, that it is wrong information supplied illltentionally 
to mislead your investigations. 

Q. 91 

A. 

Q. 92 

0 

A. 

Q. 93 

A. 

Q. 94 

A. 

c~· 95 
A.. 

Q. 96. 

A. 

Q. 97 

A. 

Q. 98 
A. 

Well, in this case, was ib a matter ~ro quo, that is an excha,nge 
of information between yoursel~~dlllllllll 

I think it was a <rPc{K~.f'ali£ri~f-the first and second reasons I gave 
in answer to the last q~eation. 

At the time you began to obtain information from were 
you aware that members of the New South Wales Police had the capability 
or facility to illegally intercept telephone conversationso 

No. 

Since then, that is your early dealings with- have you learned 
that the New South Wale~ Police has the capability or facility capable 
of intercepting telephone calls-

I still don't know that they have the capabilities, however, if the tapes 
we received were in fa<::t o.uthentic , and if in fact they can be shown to 
be telephone ccnvercmtionE:~ then in hindsight it would a.pp~ar that tbe. 
New South Wales Police tli<l have the capability. 

At any t:i.me, when you were obtai.ning:information from 
did you suspect that theinformc1tion you were obtaining was such a nature 
~hat it had derived from the interception of telephone calls. 

No, not until we received the tapes. 

Well, when you received the tapes what did you think. 

A.s we discussed with FARMER, if they were authentic, and we had no way of 
knowing whether they were or werent, they were obviously obtained by a bug 
or a telepholle intercept of some nature. 

What was Sir Colin WOODS' part in discussions relating to the t apes obtained 
from-

From the outset the bri~fings were given to Mr FARMER as to what was 
telling me, and to Mr ANDERSON. When the tapes were offered, and ecause of 
the way they were offered, I sought direction as to what I should do, and, 
according to Mr FARMER, he consulted with Sir Colin and Sir Colin ~d 
we should take them. 

Did you have any dix-ect c onversations with ~i~
1

Colin WOODS regarding . 
the tapes being obtained from - {]/_ ,-,· 

We had numerous briefings with Sir Colin 1tat,-~yand ~ l!'AnMER, not only 
on these matters but others, and of co~rse the tapes were disCU§Sed, o:r . 
the contents of the tapes were discussed. 

Who approved .the payment of money to 

Mr FARMER. 
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Q. 99 

A. 

Q. 100 

A. 

Q. 101 

A. 

Q. 102 

A. 

Did Sir Colin WOODS know that 
ft.FPo 

I do not know. 

IFld Sir Colin Woods know that 
inform er. 

I believe so. 

was receiving mon~y from ~he 

waa an official AFP 

Where did you obtain the money that was paid to 

I believe from an Advance Account, but I'm not sure on that. 

You have mentioned earlier that -offered y~u the use of his 
flat, what did you mean by that. 

It was a token gesture that we could use his flat as an obs ervatiQ?l 
post or somewhere to work out of. 

IJ;Q. 103 At the time was providing you with information was ·he a serli.ng 
member of the New South Wales Police Department or was he retired. , 

A. For·the majority of the time he was a member of the New South Wales Police 
Force. 

" ~. 104 w'f'~o else in the AFP knew that -was a serving meml>er of the · 
New South Wales Police at the tir~providing the ~ 'P with 
informo.tion. 

A. fa• l!'ARMER, Sir Colin WOODS, Mr ANDERSON and probably quite a few 
inrlivldualG in B DIV1$ION. 

J 

Q. 105 Do you know the location of flat. 

A. 

Q. 1o6 
A. 

t :i. 107 

Q. 108 

A. 

Q. 109 

A. 

No. 

Was hio flnt in fact ever used by mcmbe1•a of B DlVISIOH .. 

No. 

You have indicated t~ you did not know that the information you 
were obtaining fromllllllllwas being obtained from the illegal 
interception of telephone calls. If you had known that the information 
was being so illegally obtained, what would you have done. 

Exactly what I did when the tapes were offered to me. As I have said it 
was obvious that, if in fact they were authentic, I would have referred the . 
matter to senior officers, which I did do. It was not my decision to make. 

Can you des~e circumstances of how you actually obtained tb_e 
t~pes from ......... 

I don •t recall ho~pes there were, but I think that I received .. 
perhaps two from llllllllpersonally in the front of our premises in 
Goulburn Street, Sydney, and on p&rhaps one or two occasions another 
officer from B DIVIS'rON met him at the same place and took the tapes. 

So, iu total how many tapes were obtained from -and what sort of 
l:'unning time was involved in these tapf:c~. · 

Maybe u total of three or :four. I think they wore :reel to reel• but they : 
ma;, have been cassettes. 
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Q. 110 

Q. 111 

A. 

Q. 112 

A. 

Q. 113 

A. 

oQ. 11'• 

A. 

Q. 115 

A. 

Q. 116 

A. 

. ~ . .... . . 

Who wus· tht} other officer who met with 
ond obtained tapes. 

Detect ive Senior Constable Tim ROBI NSON. 

utside your· premises--··-·- - -

After you received tapes from- wt)at did you do wi th them. 

They were given t o the officers whose names appear on the bottom of 
the Information Heports already referred to, and they made notes 
of portions which were relevant to the AFP, but thare were no tra.nsc~ipts 
prepared• as far as I'm aware. 

What happened to the tapesv after your Gtaff processed them. 

They were erased and recirculated into our own stores . 
.. . ' ' . 

Do you know whether the content of all the tapes related to 
conversations between Morgan John RYAN and other persons. 

I personally don't know because I don't know Morgfm John.RYAN. 

How did select t he i nformation he gave you. 

I don' t know. 

Was it by order, I mean did you ask for specific information regarding 
specific people. 

No, I didn't ask him for information at all, it has always been 
volunteered. 

H<.lW did - know to provide information on Morgan John RYPJ~. 

He seemed to know that there was an AFP inquiry rela.tiv·e to RYAN, otht:r 
than thut I don't know. 

Q. 117 Sergeant LE'IIINGTON has told us t hat about February-March 1981 you 
directed them to deal with t he New South Wales Police Crime Intelligence 

A. 

0; 
Q. 1'18 

\ 

Q. 119 

A. 

Q. 120 

A. 

Q. 121 

A. 

, Unit. Ie that correct. 

I do not recall that. LEWINGTON gave me reason to believe that Deputy 
Commissioner KENNEDY Jmd made some arrangement for he and JONES to 
speak with NSW .(.'/(( 1J 
Di.d the NSd CIU know that B DIVISION were involved in the operation knowr~ 
aa TRI D~·r. 

Yes. I believe that there were other members aware that we were looking 
at that target. 

~as the information that you obtained from the t apes provided by~ 
passed on to you senior officers in Canberra.: 

The information, yes. 

Do you know whether that same information was subsequeutly disseminated .. 
through the Australian Rederal Police. 

I don't know. ;t. 
Superintendent LAMB, I would like to talte the opportunity of o.djourn.~~g 
thia interview for l l,lllch. Are you agreeabl e. 

Yes. 

INTERV!t1v SUSPENDED: 12.31PM FOR THE PURPOSES OF LUNCHBP.EAfC. 

INTERVIE.W RESUMED: 1.27PM 
•• 14/. 
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Q. 122 Can you .tell me who authorised Operation TRIDENT 

A. Coming out of the Royal Commission, Mr Justice Williams wrote to 
the Commissiotler of the Commonwealth Police, Jack DAVIS, suggesting 
that matters found by the Royal Commission should be continued to be 
inquir~ed into after the Royal Commiss ion. DAVIS was of the view that 
as the AFP was about to be formed, it should be left to Sir Colin WOODS 
to pursue them. 'l'hat wo.s how B DIVISION and its pnrticular methodo of 
operation wae designt:d to do. The t arget ~~{..:l'RIDEN'l'was one of the 
targets arising from the Royal Commission.7T 

Q. 123 So would it be correct to say that whilst Morgan Jolm BYAN was not a target 
in his own right , he was nevertheless receiving attention from B DIVISION 
as early as 1979. 

A. Probably early 19&l. 

Q. 124 

0 

Can you tell me what the policy was in B DIVISION during 1980 regarding 
the use of listening devices being attached to telephones as a means of · 
intercepting conversations. 

A. 

Q. 125 

\. 

Ao 

Q. 126 

A. 

Q. 127 

A. 

Totally not permitted. 

During the time you served as the Officer in Charge B DIVISION, Sydney, 
were you ever a party to the use of illegal telephone interceptiona Qn 
Morgan John RYAN's telephone. 

No. 

Id ~---
Are you a.ware ofJJhe Auatralinn Federal Police taking part ~Ill with the 
New South ~al~i}j'.iiea joint operation which involvec! the illegal inte1·ception 
of Morgan John RYAN 's telephone conversations. ,. 

No. 

What sort of contact have you had with the New South Wales Police 
'l't:chnicul Services Unit .. 

None. 

()Q· 128 How often were your senior officers. in your chain of command, briefed by 
you regarding your operations in B DIVISION. 

A. 

"'l• 129 

The concept was designed so as to make contact and briefings continual, n.lmo~t 
on a daily basis by means of telephone or by personal trips to Canberra. 

"" 
Did you ever authorise an operation or take part in a joint exercise w:i.t h the 
New So~th Wales police without obtaining consent from your senior officers 
in Canberra. 

A. No. 

Q. 130 From· day to day, was your chain of command through Mr ANDERSON to Mr 
FARNER to Sir COLIN WOODS. 

A. During the absences of Mr ANDERSON, who was also responsible for 
the operation of the investigations of certain matters in Melbourne, 
I did on numeoous occasions deal direct with Assistant Commissioner ­
FARMER, and on occasions direct with the Comm~ssioner. 

• • ~ 15/ • . ·' . 



PA.GE ~~IF'TBgN __ (1.5) •• 
. . 

Q. 131 Can you describe your dealings with the New South Wales Crime IHtelligence 
Unit •. 

A. In the investigation of organised crime one must take intelligence or 
information from all available sources. Officers were encouraged to 
cultivate and to exchang~<'if appropriate, information with their 
counterparts~ .Jhat UHit. This we did do. On an official basis I limited 
my contact w:i:~ to BLISSETT and MORRISON. There was an exchange of 
information, consultation when our paths crossed. 

Q. 132 Did either BLISSETT or MORRISON know that you were dealing with 

A. 

Q. 133 

A. 
) 

Q. 134 

A. 

-No, not to my kn~wl~dge. 

Did anyone a t Government level, that is any Government Minis~ 
other person, know .that you were obtaining information from .111111111111111 

No. 

Did any Government Minister or member 
possession of tapes obtained from 

Not that I am aware of. 

you were in 

Q\ 35 Did any information obtained from ass · to BilY other 
investigative body, including Royal Commissions .. 

A. Not that I am aware of. 

Q. 136 

A. 

Q. 137 

)A. 

Q. 138 

A. 

Q. 139 

A. 

Q. 140 

A. 

As a resul~--C:(any information obtnined from -re you aware of 
any Commonwealth or State offence being dis clos~d in the information you 
received. 

Only insofar as Sergeant LEWINGTON and NEwELL were doing. l3Ut I don't know 
whether it was of any benefit or otherwise to them. 

. 
You mentioned Nl!."WELL, who are you referring to and what was his ~t in 
thia matter. 

Detective Sergeant Ken NEiWELL, AFP was working on Immigration matters 
in respect of Chinese and Mr FARMER had directed that we pass o?VtO ND-JELL 
and this was done the eame_ way as we did it for LEWINGTON. 

Sergeant LEWINGTON mentioned to us a conversation that he believed he had 
with you in relation to Justice MURPHY with a girl or girls in Fiji. Do 
you recall that. 

I know nothing about that, nothing at all. 

Who else shared your knowledge in B DIVISI ON, Sydney at the time, that . 
was providing you with information. 

Detective Sergeant CAR~1ER, nc;ective Sergeant ROBINSON; thats it. 

During the time you were aelfe dealing with-were you 
familiar with the Telecomnnmications ( Inter~n particular 
provisions r el ating to the interceptions of telephone conversations. 

In general terms, yes. 

In relation to this Act, were you familiar with the section relating to 
the divulging, .the communicating, or the making use of information :r~ceived 

' e interception of telephone conversations. 

rrf/!fi ., ••• 16/. 
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A. 141 

Q. 142 

A. 

Q. 143 

A. 

Q. 144 
·o 

I\.. 

Q. 145 

A. 

Q.' 146 

A. 

Not specifically, but before tald.ng on board any suspi,cious material, 
I of course sought the advice and directi.on of · my senior officers. . et-
Would you at any time have knowingly committed a breach &f~ or any 
wrongdoing under this Act. · 

No, as I have said I had no knowledge as to how the tapes were obtaineg 
or whether they were authentic, and I can only sa~ that before doing 
anyth~ng b~'i/e in relation to the tapes I sought the advice of my 
superiors Cjl---

Are you familiar with what was described in early newspaper reportings 
of the eubject 'Age' tapes as an inner-Sydney suburban station where the 
New South Wales Police conducted illegal intercepts of telephones. 

I am not aware of articles to that effect, nor am I aware of that 
occurring. 

In an Australian Bederal Police File, Reference No. 82/3829, titled 
''RYAN, Morgan John , Solicitor" there is, at folio 10, a note headed 
"TELECON K.E.M / P.L. 29 NOVEMBER 1983 11, which implies a conversation 
between Chief Inspector Keith MOLLER of the AFP Special Investigations 
Branch and yourself. Would you please read this document. (PRODUCED) 

Yee·. 

FILE No. 82/3829 HANDED TO LAMB WHO APPEARS TO READ 

Have you read this file note. ,, 
Yeo, I was contacted - I don't know the date - by Inspector HOLLER in 
America and he wanted to know what I knew about a particular newspaper 
article in which some allegations were made about MOrgan RYAN and other 
people and there telephones being bugged. My answer to him was thut he 
should see Mr FARMER and Sir Colin WOODS as they were au fait with 

. intelligence we got from an informant. I ntimed him to Moller. I said that 
we had paid some money for this information. Moller asked me about some 

· Korean involvement nnd I, aa far as I recall, mitggested to him that thC1'8 . 
were other AFP 01'ficers involved in that inquiry and I also mentioned to 
him that there was another anpect to the matter which related to Don 
THOMAS which Mr FARMER and Mr KENNEDY knew about. I also said that I 
thought Mr KENNEDY had arranged for LEWINGTON and JONES to get similar 
intelligence from the New South \fales Police BCI . I was asked by MOLI.Ji~ 
how we came to be involved and I referred him to FARMER. The topic 
of facility run by other agency; I assume that the f i le note means that 
it was doubtful that the NSW police knewllllllllwas supplying us with 
inf ornaation. 

Aa a result of information received, at our request Assistant Commiasioner 
McCABE, Commander Eastern Region, conducted a search of Inspector 
Andrew Wells' personal locker and B Class container. Seized from the 
1 B1 CLASS container was a quantity of tapes relating to diverse matters. 
Mr WHIDDE.'TT and I have listened to these tapes and one tape relates to 
an apparent conversation between Morgon John RYAN and former Chief Inspector 
Don i'HOMAS of the Australian Federal Police. What can you tell me about this. 

I refer you back to Folio 86 of the TRIDENT file and as indicated inthat 
running sheet I was contacted by Inspector 'I'HOMAS whp stated that he had 
recently received telepehone call fro'm Horgan RYAN and that RYAN wanted to 
have lunch with him the next day at the Korean Restaurant. THOMAS requested 

o his office and discuss the matter with him, which I did • 

••• 17/. 
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Q. 147 

A. 

Q. 148 

0 

A. 

,• 149 

A. 

Q. 150 

A. 

Q. 151 

A. 

A. 

./.• 153 

A. 

Q. 154 
A. 

~. 155 

· .. · 

continued •• I am unable to 1·ecall the exact conversation with THOMAS, but it_· · 
was obvious that he was going to have lunch with Morgan RYAN and he 
wanted me to know about it. At my insistence THOMAS agreed to wear a 
device that recorded the co_nversation. I subsequently had that recording 
tr8 nscribed and it was made available to FARl>'iER and I believe the ··· 
Commissioner, I don't know. 

Am I correct in saying that this conversation between Morgan RYAN and 
Don THOMAS was in the Korean reastaurant, not over a telephone. 

T'nat is correct. THOMAS and RYAN met at the Korean restaurant and 
the conversation was recorded by virtue of the device that THOMAS 
was wearing at my i~_tenoe._ 

At the same timeihfssistant Commissioner McCABE took possession 
of the tapea from Mr WELLS' safe, he took possession of an envelope 
marked 11Det. Insp. LAMB" which contained some documents. I will now 
show those documents to you. 
(BROWN SHOWS LA.MB ONE RECORD OF CONVERSATION OF SIXTEEN PAGES BETWEEN 
T & M) 

Yes. 

What can you tall me about that transcript. 

Yes, that appears to be a transcript of the conversation betweexi Tf!OMAS· 
and HYAN at the Kl)rEian Restaura.-it. 

Would you now examine this document (BROWN SHOWS LAMB A DOCUMENT 
HEADED 1~1'RANSCRIP'r OF INTERVIEW B1'~'.I'Wr:EN DETU::TXVE CHIEF INSPECTOR 
V.A.ANDERSON AND SOURCE C.12011

1 OF 32 PAGES) 

Yea. 

What can you tell me about this document. 

It relates, as far as I am aware, to another Informant, of Mr ANlJERSON'e, 
w-lich is not related to this matter. 

Would you now examine this document (BROWN SHOWS LAMB A THREE PAGE 
DOCUMENT HEADED 'FILE NOTES - CONVERSATION WITH INFORMANT-') 

Yes. 
.... 

What can you tell me about this document. 

I do not recall the actual meeting~appear to be notes of 
conversations I had with Informant .... and that they were thinga tMt . 
he told me had occurred. · 

Can you recall the circumstances of how you came by this document. 

I made these notes myself as a result of conversations I had with -When you received from -the information which is contained in 
this document, did you ~hat that information had been ob.tained 
as a result of an illegal telephone interception on Morgan Bohn RYAN 1s . 
telephone. · 
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A .. 155. 

Q. 156 

A. 

Q. 157 

A. 

Q. 158 

A. 

No, I don't know how he got the information or even whether the 
information is authentic. 

cl .~ . · 
Now that you have read t~ document, do you wish to make aJlY comment 
regarding the information which is contained in · it. 

It is exactly the same as the other informationllllllllgave me. A5 ~Q 

whether it is right, wrong or how he obtained it I have no idea$ 

Would you have any idea how the documents, which I have just shown you, 
were located in Inspector WELLS' B Class container. 

l have no explanation for that. 

Superintendent LAMB I would like to take a break for a few minutea 
and at the same time we can have refreshments. A.re you agreeable,. 

Yes. 

( )lNTETIVIEw SUSPENDED: 2.51PM FOR THE PURPOSES OF A BREAK. 

INTERVIB.I RESUMED: 3.06PM 

Q. 1 ':f) 

\ 

A. 

Q. 160 

A. 

Q. 161 

A. 

Q. 162 

A. 

Superintendent LAMB, before I conclude this record of interview I would 
like to put to you the procedure I would like to follow tomorrow. That i6, 
I would like to play to you all of the tapes that were handed to The 
Age newspaper by Mr BOTTOM, and all of the transcripts which were al{;o 
handed to The Age by Mr BOTTOM. I will then be inviting you to oornment 
on the contents af those documents. Are you agreeable with that proc~dure 
taking place toD1U1rrow. 

Yes. 

Before we conclude, can you tell me whether you know 1-lr Bob BO'l1TOH. 

Well, I thi:.:ik that anyone involved in the inves tigation of organised 
crime has h1.ld contact or dealings with Mr BO'l"l'OM. I first came in contact 
with him when he was first employed by the N!:>'W Government, and I was 
working on the Williams Inquiry into Drugs. At that time we were looking 
at the connect i ons between Australian criminals and busines5men with 
United States org~is ed crime figures. BOTTOM, throw ;l1;1his official 
position, had obtained a series of photographs and Ifit b-riliation Beporta 
relating to meetings between these ga:>oupa of people in the USA. He 
produced,.those to the Royal Commission and we acted upon them. After he 
left the NSW Gover nment and returned to journalism, he made contact with 
me on infrequent occasions by telephone, wanting to discuss organised 
crime.rota Information he was providing was, in the main, historical and 
was of no use to us. Being n joun1ali.st I told him nothing. He did on 
occasions make contact wi th senior officers of the AFP in Canberra, and 
on occ~;ons these sen i or officers would refer him back to ma. As I 
previonuly said, I have never entrusted him with information r elative .to 
any investigations. 

Did you ever supply i nfonnation to Mr BO'l'TOM about Morgan John RYAN. 

No. 

Is there anything else you wish to s ay about any of the matters we have 
diGcuased today during thie interview. 

I al terms I would like to say that I felt it my duty, in fact 
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A. 162 

Q. 163 
A. 

continued ••• my obligation, to t ake ~e from all sources that are 
available to me. In dealing with .... I had no way of knowing 
how the information that he was initially passing had been obtained, 
nor was I able to say whether it was authentic; bearing in mind that we 
had numerous other inq.uiri'es running at the same time, it would have 
been virtually impossible to chase do~~ everything he said and 
authenticate it. I regularly briefed my senior officers on these and 
other matters. When it came to the point of him supplying tapes I sought 
the direction ~ ) ;il_ ~enior officers and acted a ccordingly. · 

Are you now pre~ed to read each page of this :interview. 

Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 3.22PM INTERVIEW CONSISTING OF NINETEE;N ( 19) PAGES HANDED . 
TO LAMB FOR READING. 

INTERVIEW RESUMED: 3.56PM 
(') 
'-· Q. 16li Have you read this record of our interview. 

A. Yes. 

Q. 165 

\. A. 
Do you agree that it is a true record of our conversation. 

It is. 

j 

\ 
I 
I 
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Q. 166 

A. 

Q .. 167 

A. 

Q. 168 

Were the answers recorded in this record of inte1~view made of your 
own free will. 

Yes. 

Was any there any threat, promise or inducement held out to you. 
to give the answers r ecorded in this interview. 

No. 

.. ... A. 

Will you sign each page of this record of interview • 

Yes. 
' ) , .... / 

Q. 169 Will you also initial any typing errors in this record of interview. · 
A. Yes. 

1NTERVIEW CONCLUDED:"' 3.59PM 

•••••• 

WITNESSED: Arthur BROWN 
•· - ·- ...... 

. ',,. tl "' ' 

Detective Chief Inspector 

Received a copy of this nineteen page record of interview • 

....... 
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RECORD OF INTERVIEW BETWEEN DETECTIVE SUPERINTENDENT ARTHUR BROWN AND DETECTIVE 
·:- SUPERINTENDENT PETEB JOHN LAMB CONDUCTED AT OF}"'ICES OF THE INVESTIGATIONS 

DEPARTMENT, UNIT 5, BARTON, AUSTRALIAN CAPITAL TERRITORY, FRIDAY 9 MARCH 1984 

PRESENT: Detective Superintendent A.BROWN 
Detective Superintendent P~J.LAMB 
Detective Chief Inspector A.M.WHIDDETT 

TIME COMMENCED: 8.20AM 

Q. 1 

A. 

Q. 2 

Superintendent LAMB, further to our record of interview yesterday, 
8 March 1984, this morning Chief Inspector WHIDDETT and I will be 
producing to you for reading and reviewing a number of documents, 
namely: four (4.)tape cassettes TDK .WO - the first marked "COPY 
RVAN - FARQUHAR, CHRISTIE, McHUGH~; the second marked "COPY 2 SIDE 
B M-McHUGH, M-PRAKASH, M-MILES"; the third marked "COPY 1 SIDE A"; and 
the fourth marked "COPY• 11 ; and six (6) sets of photostat pages - the 
first marked "MORGAN JOHN. RYAN" and "SUMMARY OF INFORMATION SUPPLIED 
BY INFORMANT IN RELATION TO SYDNEY SOLICITOR MORGAN RYAN", consisting 
of 44 pages; the second purporting to be a transcript of telephone 
conversations headed "MAD DOG", consisting of 106 pages; the third 
purporting to be a transcript of telephone conversations headed "RABID", 
consisting of 97 pages; the fourth headed "A DAZZLER", consisting of 
146 pages; the fifth purporting to be a transcript of telephone 
conversations headed within the pages as ''LUCERNE", consisting of 67 
pages; and the sixth purporting to be a tra~script of telephone 
convensations headed with the pages as ''SOUTHERN COMFORT", consisting 
of 64 pages. After you have listened to the tapes and read the copy 
transcripts end summaries, I will be inviting you to comment on the 
contents of the material. Do you understand. (DOCUMENTS PRODUt.;"ED). 

Yes. 

Mr LAMB, again I want to 9,ve/you understand that the caution I gave 
you yesterday still aplieeMhat is, you are not obliged to answer my 
quest:i.ons unless you wish or, in this case, make any comment regarding 
the tapes and transcripts, because anything you do say will be recorded 
and may be given in evidence. Do you clearly understand. 

A. I do. 

Q. 3 

A. 

Q. 4 

A. 

Q. 5 

A • . 

Q. 6 

Do you agree that prior to the commencement of this interview I told you 
that I intended to ask you further ques tions about this matter in the 
form of a record of interview. 

Yeso 

Do you agree that I also told you that the questions I ask you 
together with any answers you may give would be recorded in type as 
the interview took place. 

Yes. 

elk 
Do you agree that I also told you that at the conclnaion of the 
interview ycu would be given the opportunity of reading through the 
record and signing it. 

Yes. 

I now intend to su6pend the interview unt il you have read thee documents 
istened to the tapes. Are you agreeable to this procedure. 

It ••• 2/. 
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·R,ECORD OF lNTERVIEW BENEEN SUPERINTENDENT BROWN AND SUPERINTENDENT LAMB·, CONTINUED •• 

PAGE TWO (2) •• 

A. 6 Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 8.37AM 
INTERVIEW SUSPENDED TO PERMIT SUPERINTENDENT LAMB TO REVIEW THE MATERIAL· 
REFERRED TO IN QUESTION 1 (ONE) OF THIS RECORD OF INTERVIEW. 

INTERVIEW RESUMED: 12.30PM 

Q. 7 

A. 

Q. 8 

A. 

Q. 9 

A. 

Q. 10 

A. 

Q. 11 

A. 

Q. 12 

A. 

Q. 13 

Superintendent LAMB, have you listened to all of the tapes provided 
and read all of the transcripts and summaries referred to in question 
1 and which were provided this morning. 

Yes. 

Do you wish to comment on these documents. 

I have listened to the tap~s and I perused very quickly the documents. 

What can you tell me about the contents of the tapes,~~scripts 
and summaries. 

The tapes are not of good quality and I am notfamiliar with voices 
on the tapes, although some people have been identified by name, and 
I ~ee.ognise other names as they are mentioned. In

0
t,a:e~s4 one, two, three 

antfll'tour there are converGations about occurrences7which I have no personal 
knowledge. As to the transcripts, in the MORGAN RYAN SUMMARY of 44 pages 
at pages 30 and 32, my name is mentioned, although not in any derogatory 
fashion. If in fact the conversations are authentic, it would appear 
that the participants in the conversation were attempting to find out about 
me, and if in fact we were conducting an inquiry into Korean immigration 
matters. In fact I was not involved in that inquiry; it was being handled 
by other officers in the AFP. 

Did you see anything in the transcript and summaries today, or hear 
~in the tape~ today, w~ich were brought to your attention byllll 
--on any previous occasion~-

In dealing with the transcripts f~rst, I am not really sure. There may 
be things there which he told me. However, it would require more than I 
can recall. The material is too disjointed to help me after such a long 
time. As to the tapes I have no knowledge of t~aration or content, 
and I am unable to remember any matters which 111111111111111aiaed. Nor can 
I say what were on the tapes he supplied. The transcripts on FREEMAN, 
DIAS and TRIMBOLE are unknown to me and I was previosuly unaware of the 
contents. I might also point out that I have never seen any of the 
transcripts in this form before. 

Now that you have seen the subject transcripts, summaries and tapes, 
can you express an opinion as to where and how Mr Bob BOTTOM obtained 
them. 

BOTTOM is an investigativejjournalist, in the organised crime area. I 
could not offer a suggestion aG to where he obtained this information. 

Is there anything else you wouldlike to say about the tapes, transcripts 
and summaries. 

No. 

In regards to our interogatoriea of yesterday, there are n few questions 
I would like to put to you, but first I again want you to understand 
hat you do ·not have to answer my questions unless you wish. Do you 

rstand. 
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RECORD OF INTERVI:EM BETWEEN SUPERINTENDENT BROWN AND SUPERINTENDENT LAMB, CONTINUED •• 

A. 13 I do. 

Q. 14 Do you know whether the Australian Federal Police was ever approached 
by a member or members of the New South Wales Police to take over a 
telephone intercepting facility being used on Morgan John RYAN's telephone. 

A. Not that I am aware of. 

Q. 15 In your answer to question ·111 in yesterday's record of interview, 
you said that officers of B DIVISION had made notes concerning portions 
of the tapes obtained from~ What was th~ purpose of those notes 
and where are the notes now. 

A. The notes were for preparing the Intelligence Reports or Information 
Reports which we have already spoken of. 

Q. 16 Do you know whether Mr FARMER, Mr ANDERSON or SIR COLIN WOODS listened 
to the tapes you obtained from 

A. They never listened to the tapes I obtained from~ however, they 
were briefed from time to time from the Information Reports. 

Q. 1? Who would have listened to most of the tapes obtained from 

A. I believe the officers whose names are on the Information Reports, HARRISON 
and HARTEN. I doubt very much thought that they would have listened to them 
word for word. 

Q. 18 

A. 

Q. 19 

A. 

Q. 20. 

A. 

Q. 21 

A. 

Was S~AYLOR a member of B DIVISION or in 
when lllllllllllllllhegan to work as your informant. 

I don't know whether he was there when - began 
He was in B DIVISION unti°l he resigned. 

the AFP generally 

to suppl~ information. 

Did Sergeant TAYLOR pay 
material. 

any money for any information or 

Not that I am aware of. 

Who actually paid the money that you have referred to in 
yesterday's record of interview. 

As far as~ can recall I did, but Tim ROBINSON may have too. 

How was the money to pay actually obtained. ~ ..-· 

I don't know whether the money came from Mr FARMER's account jr from 
the B DIVISION, Sydney Advance Account. There would be a record in 
either I am sure. It would be under -of -or TRIDENT or 
something. 

Q. 22 Would the payment have been in cash. 

A. Yes. 

Q. 23 When you paid the money to - were there any witnesses. 

A. No: 

Q. 24 Did sign for the money or did you obtnin a receipt for the money. 

A. I am not really sure, hut I believe there would be a receipt • 

• ••• 4/ • 
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Q. 25. What was your normal procedure when you paid monies to Informers. 

A. The normal procedure in a l~rge reward payment would have been to 
have a receipt and that, together with the Informant's identity, would 
have been forwarded through to Canberra with an appropriate report, and 
these funds would have originated in Canberra. In this particular case 
I am not sure whether it was done in that fashion. In the case of small 
amounts, like-got, it may have been paid out from the B DIVISION 
Advance Account, Sydney. · 

Q. 26 What sort of records were kept in B DIVISION, Sydney when monies were 

A. 

Q. 27 

A. 

Q. 28 
A. 

. • 29 
A. 

Q. 30. 

A. 

Q. 31 

A. 

Q. 32 
A. 

utilise~om the Advance Account • . 

A standarli cash payment book, officially marked. 

Where would that book be now. 

The forms would go to Canberra and the book wcbuld remain in Sydney. 

Do you know what 

I don't know. 

did with the money which you gave to him. 

Did Senior Constable Tim ROBINSON know identity • 

Ye~ I believe he did. 

What sort of involvement did Sergeant CARTER have in your relationship 
with - and the obtaining of the tapes. 

CARTER 1cn·ew that -was my informant, in fact he was with me on 
one occasion when I lasked me to meet him at a hotel, I think in 
the Crows Nest area, whe~e he gave me some information. As my secon~ 
charge CARTER had control of the informants register and he knew of 111111111 

Superintendent LAMB, is there anything else you would like to tell me, 
either relating to matters we have discussed yesterday or today. 

All the information I gleaned from Informant -was recorded and 
he was a recorded Informant, and it was kno-wn~her senior officers 
that he was such. And, when the information he was supplying caused me 
some concern, I sought the direction of senior officers. I have worked in 
the organised crime area for many years and it is absolutely necessary, 
to function efficient~y, that we take information and intell igence from 
whom and wherever. Provided, of course, that it was within the law. 

Mr LAMB, are you now pre,ared to read this r ecord of interview. 

Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 1.46PM 
INTERVIEW CONSISTING OF FOUR (4 ) PAGES HANDED TO SUPERINTENDENT LAMB FOR READING 
INTERVID'l RESUMED: 2.01PM 

Q. 33 

A. 
Have you read this record of our interview. 

Yes. 

• 
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. . . ~ .. .. - ----·- ···-·----- --- - -
--~·Q.-34- Dcryou f(lgree that it is-a - true record of our conversation. 

A.. Yee. · · 

Q. ,5 Were the answers recorded in this record of interview recorded ot your 
ow free will. 

A. . Yes. 

Q. 36 Was any threat, promise or inducement· held out to you to take part iD thia 
record ot interview. 

A. No. 

Will you now please sign each page of this recor~ ot interview. 

A. Yes. ··-· --· --- .. _ - · .. ,. -----.... - · · .. -

Q. 38 1lill you alao initial any typing errors that appear in thie record ot 
interview. 

A. Yes. 

G INTERVIDI CONCLUDED: 3.08PM 

•••• • 

WITNESSES: Arthur BROWN 
t . . ' • ~ • • I ., • • • f 

' ' " : ' . 
Detective Chief Inspector 

Received from Superintendent BROWN a cop1 ot this five (5) 

C. 

• 
. ···:·- · ..... .... . ... .... ...... . ~ .. -.... ~--~-

' \ 

I 
' \ 

\ 
I 

I 
l 

I 

! \ 
! 

I 
! 

,! 

· ll. 

t 1 
l 
i ( l 
·\ 

~ 
\ 

I 
! 
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IN CAMERA 

SENATE SELECT COMMITTEE 
ON THE 

CONDUCT OF A JQDGJ:i 

Transcript of Evidence 

THURSDAY, 7 JUNE_l984 

~resent 
Senator Tate (Chairman) 

Senator Bolkus Senator Durack 
Senator Chipp Senator Lewis 
Senator Crowley 

IN CAMERA 

i 
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Clfrvl ~~ l 
' CONVERSATION BETWEEN ANDREW PHELAN, PETER MYERS AND CHIEF I 

SUPERINTENDENT PETER LAMB OF THE AUSTRALIAN FEDERAL POLICE I 
i 

HELD AT UNIT 5 BARTON ON MONDAY 21 JULY, 1986 I 

Side A (/L_ ~ cAi?.o{ 

~--
P: Allright so just to start this thing off um could you 

outline briefly your police career and your present 

position, leading up to your present position. 

L: Ah, I joined the Police Service in November 1961 and 

performed uniform duties in the ACT and promoted to 

Detective in Compol Victoria 1965. '65 to late ' 66 in 
Melbourne in general investigative type work . ' 66 to ' 67 

with the Australian Police Contingent in Cyprus. ' 67 to 
1 68 back in Melbourne again as a Senior Constable in broad 

work. ' 68 to Sydney as a Sergeant in major crime . '68 to 

'72 in the same area. ' 72 to ' 74 seconded to the Royal 

Papua New Guinea Constablery as an Advisor prior to Self 
Government independence. '72 to roughly ' 77 maybe '78 

Investigative Duties at the rank of Inspector at Sydney. 

' 77 through to '79 sometime with Mr Justice Williams on the 

Royal Commision of Inquiry into drugs. 1 79 to or a portion 

of ' 79 with the Joint Narcotics Task Force of the Deputy 
Commander. After that with the Organised Crime Division as 

it was known then as the Australian Feder a 1 Pol ice which 

was called B Division to 1 82 as the Senior Affiliation 
Officer in North America to '84. 1 84 to mid ' 86 as the 

Officer in Charge of Bureau of Criminal Intelligence of the 

AFP . 1 86 to the present situation as the Chief 

Superintendent Commander o f the AFP Intelligence Division. 

P: I should of asked you earlier, what's your full name? 

L: Peter John Lamb. 

P: Peter John Lamb. Allright . Perhaps if we can take a fair 
jump up to about at the end of the Williams Commission and 



          

           

           

    

        

         

        

          

         

        

       

        

        

          

          

         

         

         

       

          

           

         

        

          

         

          

         

          

        

      

         

        

         

          

           

         



            

         

        

           

         

        

          

         

         

          

       

           

          

          

        

           

         

        

        

         

         

         

      

            

           

    

           

 

        

          

         



            

      

            

          

          

      

         

       

          

         

         

       

          

        

        

         

          

         

           

         

           

           

             

        

          

           

      

            

          

          

  

           

          

            



         

            

        

          

          

  

           

         

          

        

       

         

        

        

          

            

   

           

         

           

            

     

          

  

          



            

          

       

         

             

          

        

          

        

          

          

           

          

    

          

          

          

          

     

            

            

        

 

         

         

       

        

      

  

   

 

     

       

  

   



L: 

7 

Tape Inquiry I collected off maybe one or two -

but then other people and I, (sounds like .. ) type of people 

collected them and I got right out to the 

directly involved so . . 

side, I wasn ' t 

P: Was there an officer appointed to have custody of these 

tapes in the B Division? 

L: 

P: 

L: 

P: 

Ah, custody, control. Tim Robinson who was one of our 

Surveillance Officers used to collect them ah Elizabeth 

Harrison ah and or Charmaine (sounds 1 ike Harking) at the 

star t he used to listen to them, now whether they were 

edited tapes before we got them, this is one of the 

debates, ah I ' m not sure about. I had a feeling that they 

might have been but I can I t really say whether they were 

edited and what we were getting was only for our 

consumption and it was designed that way that there wasn't 
a lot of other things on them . I don I t really know ah 

Harrison or Harking very early in the piece would listen to 

them and extract what was relevant to our part icular needs 

ah. Towards the end I don ' t think anyone was listening to 

them except Lewington and Jones because they took over that 

Inquiry, that I s a - nd company knew that ' s what 

tapes he was working on. Lewington and Jones ah that ' s why 

I in the back of my mind I ' ve got a feeling that they were 

edited, they were edited to the point that they only refer 

(sounds like .. the main) to Immigration Racket type material. 

Such possible for example and again leaping ahead, tapes 

that Lewington heard and I tell you now that he said that 

they were edited or he only heard snippets of them . 

Yeah . 

. . and could of been ah the only snippets on those tapes ah 



'· .... 

--- -··-·-·-··- - --- ---·---">,•"•••••,-,••"•"'•- -•J•m-•-•»•=•••••M'•-m•'~"''..,..,_,,,,,_,,,_.,,..,,._ •• ______ , __ r 
s I 

L: 

P: 

L: 

P: 

L: 

P: 

L: 

P: 

.. relevant to what they were givi 

.. Yes what NSW provided you 

.. yes . . 

.. was in totality what he beard perhaps. 

.. Sure . . 

.. It's a possibility .. 

. .yes it is .. 

.. I see .. Allr ight then well look I might jump um back a 

bit .. 

L: .. sure .. 

P: .. um to - that's Ah can you ah outline 
how you first came across that fellow. 

L: 

P: 

Yes, once again we're not sure who introduced who or when 
or where ah, and that wasn't clarified by Mr Justice 

Stewart either . It was sometime in '79/ ' 80 and he was 
introduced, he sought me out, or he sought us out , um, how 

he did that I don't know. You will have to acquire that 

out of him. But I don't think he was able to clarify that 

either. 

You don't know where he is now do you? 

L: No, no. 

P: OK . 

I 

I 
I 

I 
l 

I 
1 
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L: 

10 

could of researched 
investigations. (Sounds 

themselves of 

like ... Festiva l 

their 

Records) , 

own 

for 
instance, whether they were doing something there or it may 

well of come from verbally to me and I would of 

made a note of it put it into the Investigating Officer who 

would of put it in this format or it could of even come 

from a tape itself . 

P : I see . 

L: Th e Officer may of generated that themselves like the ir own 

investigation draws by those other two men. 

P: 

L: 

P: 

L: 

P: 

L: 

P: 

L: 

There were for example, It says - had heard that Ryan 

is dealing with a man named Herbert. That could of either 

have been ah a direct conversation between - and the 

Reporting Officer or a conversation between - and some 
other officer . 

- and me, or it may even of come off a tape . 

I see . 

I don 't think any of that was really clarified either by 

Stewart who, whether it would of come to us verbally or 

whether it was on the tape. 

I see. Well looking at th e one dated the 18th of the 3rd 

' 80. Was tha t - told you that , is that the case? 

Yes, I said there that I met with him, yes, he used to ring 
up and say: "I'll meet you downstairs", or " I 'll meet you 

on the corner" then he make a statement, you know he ... 

On a number of occasions he gave you some tapes as well. 

That was towards the end, the end of our association when 

I 
I 

I 
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time I would ' ve made very basic notes depended upon where 

we were and the rest would of been memory . 

P: I see . 

L: And then I would ' ve come back and drafted a ah notes for 

one of those Officers to put into that form . 

P: So when you say to notes at the time, um , notebook , diary? 

L: No, no just basic notes from a piece of paper. You're 

s t anding round in the street with a officia l police 

notebook in your hand, you're not going to get very much on 

the (sounds like ... corner) . 

P: I might just ask at this point did Police in B Division 

pick notebooks that were returnable to the Police Force or. 

L: I assume the working Detectives wouldn ' t, ah diaries they 
would of certainly . An officer is not required to have 

either . 

P: Allr ight. So of or above the rank of Inspector? 

L: Yes . 

P : So that if this Tim Robinson for examp l e was the Detective 
at the time? 

L: Yes. He would have a 

par ticular i sed in the diary 
ta pes off (sounds like 

bui lding is ano ther matter . 

diary , 

t hat he 

whether or not he ' d 
was picking up illegal 

in front of a 

P: But he might well have recalled what he ' d heard in tapes i f 

he l i stened to them. 
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20 

rest of it is rather vaguely . I' ve, as far as my memory 

goes ah one morning or one afternoon, not sure morning or 
afternoon, ah Tolmie called me into his office and said 

that we, I was going to do a job with him at t he direction 

of Ass is tant Mr Davies and tha t it would revolve around 

Junie Morosi and Cairns. He didn ' t go into any detail. I 

don ' t think he knew what the detail was. Whe t her it was 

the same day or the nex t day I ' m not sure we ah, he said 

that we were going down town to the Attorney-General ' s 

office for a briefing ah, and that ' s where the Assistant 
Commissioner was he was being briefed, ah we went down to 

El izabeth Street I believe, the Ministerial Offices in 

Elizabeth Street I ' m not sure. They used to be there 

somewhere I think and we went into an office. We didn ' t 
see the Attorney- General. We didn't see ah who was in the 

office , we waited out in the, out in the foyer. The 

Assistant Commissioner was in there, we assumed that we 

were going in there at some stage, that never eventuated ah 

we then went back to ah back to our Headquarters. The 

Assistant Commissioner briefed us that what was said I just 

don ' t recall but there was going to be a break - in in Juni 
Morosi ' s house or flat and that ah there was an informant 

involved and the informant was who I also 

knew. I didn' t know him personally but knew of him, seen 
him. , 

Davies said that llllllllwas the informant in this case. 

Well I believe so, I can't really say that because I ' ve had 

access t o the papers since then and I certainly haven ' t got 

any notes of it now . 

P: In fact I think I might have the Statement . 

L: Yeah ther e would be on a brief . 

P: Is there anything in there on ... 

I 
l 

I 
I 

I 
1 
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21 

Um as my memory serves me it was that 

approached by the offender in this case 

had been 

(mumble) um to 
locate a locksmith who was prepared to open the door of 

something and ah go into .. I think even at the time as they 

were going to knock off or attempt to steal some sensitive 

Commonwealth papers or something of that nature , ah and it 

was going to happen at a certain time and that ah -
would be in the vicinity and he was the informant. We put 

surveillance on the premises itself um we went to the 
premises and that ah at that particular time and the 

off ender turned up with the locksmith and proceeded to ah 

then we arrived up I believe was the garage door, picked 

the garage door, entered the premises and as they were I 
believe picking up something, whatever they were after, I 

put me hand on his shoulders and gotcha. 

Did you see at this stage? 

- was at the rear of the premises and I think ah 
Frank Ward may have surveillance the lock. I don ' t know. 

Frank, the Surveillance people were looking after the rear 

of the premises. - was leaving as I can recall 
seeing him, I didn ' t speak to him, I can recall seeing him . 

He's not mentioned in any of the reports, is that because 

he was the informant? 

L: Yes, well probably ~o .. That that, I didn ' t speak to him. I 

didn ' t know he was the informant. I believe that he was 

P: 

L: 

only because Phil told me and the( ... . ... . . ) told me. 

I see . 

I've got something in the back of my mind that suggests he 

may have been he may of been at that meeting down at ah .. I 
didn ' t see him, I just it ' s just something that suggests he 

may of been there . 

I 
I 

I 

I 
l 
I 
i 

I 
I 
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I 
I 
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L: Ah in the main from the type environment that was 

an ongoing one that they conferred quite frequent, quite 

regularly . I was discussed with some of them, um, myself 

Nigel (sounds like Haskish) who works, he ' s the boss of 

that unit, as much in the same vein as they were talking 

about Lewington. They couldn't get at me, they tried to 

get around me. 

P: And ah . You don't know any direct evidence of an ongoing 

relationship between Morgan Ryan .•. 

L: . . no but I - once again I suggest that ' s NSW Police. I 

refer to that for you. 

P: Yes. and his friends were the key issue. 

L: VCI. 

P: VCI. Was there anything else you wanted to ask about the 

break - in . 

M: Yes. Did you have anything to do with Felton at the time 

of the arrest did you talk to him at all? 

L: Talked to him off the record. 

M: No. Officially on the record or off the record . 

L: No I asked him certain questions obviously. 

M: Right. 

L: •. he appeared to me to be a fellow who just said yep OK, 

I ' m here, I've done it ah I don't know whether he gave 

reasons as to why he didn't do .. did he? He ah wasn' t your 

normal run of the mill criminal ah far from it ah. 

I 



       

  

      

        

            

            

           

         

            

 

      

          

      

           

          

     

     

            

           

         

           

         

     



            

      

          

     

           

           

        

         

          

       

    

     

    

    

    

  

        

          

   

          

     



            

  

        

      

        

         

        

 

          

         

          

          

         

        

    

            

 

              

    

          

     

        



           

           

          

          

         

      

    

       

           

          

       

    

           

          

           

            

         

         

         

            

            

            

           

          

            

           

           

           

         

            



            

             

          

        

          

            

          

          

           

           

         

         

           

          

          

         

           

             

          

           

         

        

           

         

         

           

        

  

          

     

       

      



          

     

        

        

          

         

     

         

  

           

        

         

 

          

         

           

 

           

          

        



            

           

           

       

          

        

           

           

  

         

 

           

         

           

      

     

       

            

          

       

           

   

          

           

          



           

    

           

       

          

  

    

            

         

   

   

   

         

   

          

          

     

            

 

  

 





.:~-:-n:oo!ll}-~~F 'IN:r·E~i:Tv.tirm~T\~·~:£N-DE~~r7.iT 1 ,fif"S!.TP}~tfi'W51BTh1:},'i'r~'fFi·H([rf~ERCMN'~Airo1foB}';iF.f'"Kt1:hN""'"''."'. 
, , , .ror;J:;s CONl)tit;'tED ,\T THE 0.1!1:·1cBS 0F 'l'H8 lN\f.i::t~1l'lliA'l1lON$ rn~PAP.'1.'H);;NTt UNIT .5 BAR'l10N, 

'MONDAY. 5 Ml\HCH 198l1 _____________ , ________ _ 
TIME COMNENCED: 8.l+OAM 

PRESEN'".L': Detective Sup~rintu,dc..,t A.BIWWN 
D~tectivc Chief JJwpector A. H.WH!DDYlf''l: 
l-'.i· Robert Allan JONES 

Q. 1 As I have ~,lready explained to you Detective Chief Inopector A.M.WHIDDEarl' 
and I ai.ra iriv.:,9otigating rtllHt(ti.tiorrn of illegal. t<tlephonio interception 
reported in tlte Age newapapor on 2 Februury 1984. Circu1\1stence~ are 
that Mr R. BOT~OM, investigativ~ journalist~ gave a quantity of tapes and 
transcriptc to\~"he Age newspaper and it has been alleged that they are a 
product of telephone interceptions conducted by a me1nber or mel!lbers 
of the New South Wales Police. In view of what we have already been told 
by D~b,ctive Station Sergeant David LEWINGTON, I now intend a.1.k i ng you a 
aeries of questions about this matter in the form of a record of i:uter-view. 
I want you to clearly underntand tha.t you are not obliged to fll16'WGJ:' )'&UP 

my questions unless you wi~h ea anything you do say will be recorded and 
may be given in evidence. Do you undoratand this. 

( ) A. Yes. 

0 

Q. 2 Do you agree that prior to the commencement of this interview I told you 
that I intend to ask you further questions about this matter in the form 
of" record of interview. 

,,,.. Yes. 

."{_ 

Q. 3 Do you a.gree that I also told yc:u that the questionc; I asked you together 
vith any nuswers you gave would he recorded in type as the interview toolc 
pJ.ace. 

A. 

Q. 4 

A. 

Q. 5 

A. 

" 6 
····-· 

A. 

Q. ? 

A. 

Yea. 

Do you agree that I also told you that nt the conclusion of the intervie~ 
you would be given the opportunity of reading it and sj.gnir.g it • 

. Yes. 

For the purposes of this interview what is your full name, date of birth 
~nd yo11r present poaition. 

Hobert Allan JONES, 22.,10.44, Clerk Claos 8 Department of Immigration al)d 
Ethnic Affairs. 

Do you agree that 
Poli ce and worked 
Korean. Inquiry of 

Yeso 

{'(\. 
you were for1Mti'ly a. niernher of the Australi«l!l F~deral 
with Detective Station Sergeant I.EWING'l'ON Oll the 
1980-81. 

Detective Statiori. Sergeant LEWINGTON ha a told us about an nrrancement 
wheraby he met with then Detecti vo Inspec t or P .LAMB during hia Ko2.·ean 
investigation. I would like you pl~ase to expliiin to me the circumatMces 
of your involvement w:.:.th Inspector LAMB., 

Ou 21 April 1980 Detecti·te Sergt:nllt Ll:.1,/ING'l'ON ·nnd I were attached to the 
Department of I .,1r.1igr3tion to inv~st:i.gata whu± became known a.a the Korean 
I nquiry. This i nquiry cent:ced on spurious job offers nnd work ref P-r enc~6 9 

both from the Republic of Korea a11d buaine£.ses mainly within NB.vJ , It reqni r e e 
ua to ca~ry out a rryst~m3.tic ,r,p!)rnisnl of some four t housand odd Irmnigra:tiou 
files and the collat:ion of col·t r,j 11. inforr.,a t ion from th(~m. :t'he t>..nd r esult 
of this s·tng~ of theinquiry r efmltE1ri in us getti.nf! down to abouL :four 
hundred f iles of Kor ean na·t fo:i:aJ.s j.n which there were cat•ta.in c mrur.on 

... 2/ .. 
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• PAGE ['WO (2) •• 
. .. ............... --... -. _ .. . . ~ 

A. ·; ... -~~~-:~n~ed ••• del"minatora. One such strand involved a Miss Chang SHIN BOK 
a locally engaged ataff member of the Auetralian Embassy Seoul and 
a Korean national. by the name of Kim Min Sik employed by Sam Yang 
Immigration Foundation.: In brief it was believed by Detective 
Ll!,w'INGTON and I that these two persons had conspired to produce 
falae Korean work references so as to enable intending Korean 
migrants to come within the National Need Trade Policy of 
Australia. In other words, if the Koreans were~~een to have work 
qualifications that wereain short supply in Ausj(ralia they would 
be eligible for consideration. for migrant entry to Australia. 
Detective LEWINGTON and I travelled to Korea, however, our 
inquiries there were not fruitful due to a lack of co-operation 
by the Government of South Korea. The second stage of the Korean 
inquiry as I have previously mentioned involved spurious work 
references and job offers presented by or on behalf of Koreans 
who had entered Australia as visitot·a and were applying for change 
of status to that of Permament Resident on the basis of trade 
qualifications. From examination of the files that we retained 
it became evident that the syntax and typeface of 'certain documents 
produced on behalf of the Koreans were identical,yet the firms 
on whose letterheads this similarity was detected were so diversified 
that we suspected a fraud. 

It was also ascertained, whilst we were trying to establish a 
common factor between the Koreans, the work references and the firms, 
that a solicitor named Morgan RYAN represented the Koreans in their 
dealings with the Department of Immigration. As a result of the 
receipt of a number of surv~illance photographs and copies of job 
offers similar to documents we had on Immigration files, it bec~e 
more evident, after reading the surveillance report, that Morgan 
RYAN was more ir1volved than we had previously imagined. These 
documents and photographs were forwarded from Detective Inspector 
LAMB to Mr BROWN who was then Director of Special Reports Section 
of the Department of Immigration; he in turn handed them to Detective 
LEWINGTON and I. I cannot recall the precise date that we obtained 
these documents, however it was evident that RYAN had become a 
target for police surveillance prio~ to our own involvement. 

Arrangements were eventually made for ua to meet with Inspector 
LAMB in Sydney at B DIVISION, early in 1981. I cannot recall the 
precise instructions we had in relation to this meeting, it may have 
been that you, Mr BROWN, advised us to contact him, as he may have 
information which could be useful in Qur inquiries. 

"" 
~ S When you and Sergeant LEWINGTON first met with Inspector LAMB, what 

was ~iscussed. 

A. 

Q. 9. 

A. 

Whilst I can't recall specific conversation, we did in fact discass 
the surveillance do~uments that we had been sent and we requested 
from him, and ultimaitely received, police statements and original 
documents that had been obtained from an address in Billyard Street, 
Potts Point by the surveillance team. These documents,from recollection, 
were on the letterhead of a car company - I think Vogue Car Company. 

When you went to B DIVISIOU, did you believe you were going to obtain 
any~nformation which had ~een obtained unlawfully. 

Und~ no circumstances did I believ.e that the information that might 
be forthcoming from B DIVISION would be obtained in any other way 
other than lawfully. ln fact, we have, as far as I am concerned, 
received no informtion which was illegally obtainedo 
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. RECORD O:f INTERVIEW -BE'IWEEN SUP.F~RlNTENDEN'l1 -BROWN AND ROBERT~-ALLAN JONES CON'.rINUED .... 

I --~A~·~Trf . . ---------. -
· Q. 10. Did Inspector LAMB, at any time, either tell you something or infer 

to you in any way that information he was providing to you was obtained 
by unlawful means. 

(. No~ he did not. 

Q. 11. Did o:ny other member of B DIVISION tell you that you were obtaining 
information which was obtained unlawfully. 

A. No they did not. 

Q. 12. 

A. 

Q. 13. 

A. 

Q. 14. 

A. 

A • . 

0 Q. 16. 

A. 

What would you have done if you ha.d realised that you were being given 
information which had been obtained unlawfully. 

We would have, and I can say this without fear of contradiction, 
have distanced ourselves from the source of that information and the 
matter would have been reported to our superior officer. . 

Sergeant LO/INGTON has told us about visitin,.B DIVISIO_N and listening 
to portions of tape recordings of Morgan RYAN and other persons .in 
conversation. Would you please explain to me your knowledge of this. 

We went to B DIVISION - and as far as I can remember we were always 
together - and heard selected portions of recordings of Morgan RYAN 
speaking to other people. I can't recall the number of times exactly, 
it -may have been two or three times, that we heard tapes, and we only 
heard them counternumber to counternumber. In other words, it appeared 
to me that a police inquiry was underway in respectof RYAN and that 
we were only allowed to hear that part that pertained b~·our own inquiry. 
We were never told why RYAN was specifically of policeinterest. 

Had either yourself or Detective LEWINGTON requested to hear tapcrecordings 
of Morgan RYAN. \l. 
No, in fact we did not even know what his voice sounded l~~e. 

Well, who told you that it was Morgan RYAN talking on the tape. 

I don't remember, it might have been Inspector LAMB or another member 
of B DIVISION. 

At the time y9u heard these tape recordings, did you form an opinion 
as to how they were obtained. 

Not initially. 'l'hey were very clear and could have been consistent 
with having a listening device placed in a room. It wasn't until later 
when we heard comments from the parties speaking on the tape, to the 
effect ''we shouldn •t talk about this on the 'phone", that I realised 
that they were telephone intercepts. 

Q. 17 When you first realised that you were listening to teleph~interception5, 
did you not either believe they were illegal interceptions, or suspect 
they were illegal interceptions. 

A. B DIVISION has, to my knowledge, been involved in covert operations 

l 
t 

of a sensitive nature into such things as organised crime, drug 
trafficking and the more seri.pus types of crime that is not investigated 
by other sections of the polm'·6'e force. It was made aware to Detective .. !! 
LEWINGTON and I that, the house in Bilyard Street, in "1hich RYAN and a 
Korean named Choi n~~EUL were obs erv~d tearing up documents was in fact I 
011med by Abraham SAF.F'RON or one of his sons. From knowledge I have obtai ne<i 
over the years, it has~._een suspected that SAFFRON or.his sons have been 
involved in, amongs bbhet- things, drug trafficking. And with this in mind 
1 h~d no reason at all to doubt the legality of the tapes or the 
authenticity of those parts th o. 

• ••••• 4/. 
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Q. 18·. Did Inspector LAMB or ru~y o·i:he:r· member of B DIVISION, ei~her tell .. .Y9\L ___ _ .. . , ... -· . . -··- . ~r hint to you t)lat the telephone interccptione tapes you were . 
listening to had been obtained illegally.. · 

A. Not at any time. 

Q. 19. 

A. 

Q. 20. 

A. 

Was it only Inspector ~M~B- who was pres ent when you listened to the 
tapes. or w~re there on'Her members of B DIVISION present. 

As I said earlier, other members would enter the room from time to 
time. I ca.n 1t recallwM10 they were. On occasions we were just sat at 
a desk and told to lioten to this. Sometimes we just sat alone and 
listened until someone came back and turned it off. 

Mr JONES perhaps ve can take a break for a cup of tea. Are you agreeable,. 

Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 10.03AM FOR PURPOSES OF TEA BREAK 

INTERVILV RESUMED: 10.25AM 

0 Q. 21 

A. 

Q. 22. 

A. 

Q. 23. 

A. 

0 Q. 24. 

A. 

Q. 25 
A. 

Q. 26 

A. 

At the time you heard the tape~at B DIVISION, did you recogniae 
the persons speaking with Morsan John RYAN. 

Not at the time. It was not until later on that I could identify 
voices. By that I mean having been told the name of a particular ~· 
speaker on the tapes and speaking to that person in person I recognieed 
that voice. 

Did you at any time.report your meetings with Inspector LAMB to any 
senior member of the Australian Federal Policeo 

Only insofar as reporting prog1·ess of what we did from week to week. 

Can you tell me why you failed to report details of your meetin~with. 
Mr LAMBo 

Firstly, I believed that the recordings we were allowed to listen 
to were obtained legally and I knew that the proviaions of the 
Telecommunicatimna Interceptions Act prohibited us from passing on 
information obtained ae a result of a 'phone interception. 

Besides the couple of occasions when you heard tapes, portions of 
· tapes. can you explain to me any further contact you had with Mr LAMB, 
or any member of B DIVISIO~. 

·y 
Yes, Detective LEWINGTON ai?dI had frequent telephone conversations 
with members of B DIVISION. These conversations were initiated in the 
main by us, so as to establish if any meaningful information had been 
obtaine·d by B DIVISION inrelation to Morgan RYAN. We would be told 
in a paraphrased way certain information, which made it difficult for 
us to ascertain RYAN's true demeanour. We were not sure of the source 
of this information. 

Were the recordings you heard in cassette or openreel form. 

It could havebeen on both, I am not sure. 

D...iring your v.isi~ to B DIVISION, were you shown a.11y other material, 
for example transcripts of conve~sations, summaries or intelligence 
reports. 

No. 

• •• 4/ ,, 
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Q. 27. Did Inspector LAMB or ar1y other member of B DIUISION ever discus~ witn 
you the source of the material they were 'providing to you. 

A. Not that I recall. 

• 
Q. 28. Do you kno~ why Inspector LAMB allowed you to heai· taperecordinge 

of Morgan RYAN. 

A. Not specificall~. I can only surmise that a degree of trust had been 
establis hed between us, we we t•e all members of the Aus tralian Boderal · 
Police and he knew we were professionals in our approach to the 

Q. 29. 

A. 

Q. 30. 

inquiry. 

Can you recall hearing Morgrui RYAN speaking to Juotice Lionel 
MURPHY. 

I can't recall if I heard portion of a t ape containing the voice of 
Justice MURPHY, however, I do have a recollection of a discussion 
between RYAN and MUnPHY ·in relation to the obtaining of the services 
of a female, but I'm not sure whether I was told that by a member of 
B DIVISION or heard it on ·a tape. 

Was the material you acquired from listening to taperecordings of 
Morgan RiAN in B DIVISION used as evidence in the pros ecution of Morgan 
RYAN. 
No, none of the information obtained from listen~ng to tape recordings 
or receiving verbal summaries from B DIVISION weP~ was used in tho 
prosecution of Morgan RYAN, with the exception ofJdocuments which wore 
obtained by the surveillance team from Billyard Street, Potts Pointo 

. Q. 31 Can you tell me the circumstances of how you and Sergeant LEWINGTON 
came to liaise with the New South Wales Police Crime Intelligence 
Unit. 

A. 

(J 

Q. 32 

A. 

Q. 33 

recall the precise date, however it would be in our running 
It came a result of Sergeant LJ:wINGTON and I bein 

wau arrange roug cputy 
Detective Superintendent Bob BLISS~TT, who wa.s then in charge of 
the NSW CIU. We established contact with Mr BLISSE'l'T and made him aware 
of our inquiries. He stated that his unit might be in a position,from 
time to -time, to give us informat ion relating to the activities cbf 
Morgan RYAN. I do recall in fact Mr BLISSETT at some time telling us 
to be .careful of RYAN in that if he was cornered he would strike back. 

Can you tellme what infornation you obtained from the NSW Police 
CIU. 

Initially we were shown a folder of sorts, like an archfile;I can•t 
recall what it was titled. In it were press clippings, photographs. 
I seem to recall there .was a photo in it of James MASON, an ex-NSW 
policeman who was one of RYAN ' s co-conspirators. There r eally wasn't 
much in this file that waG of benefit to us.' 

What kind of photographs 

•• 6/ • 
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· RECORD OF INTERVIEW-BETWEEN--SUPERIN'l'ENDENT -BROWN MTD ROBERT· ALLAN JONES CONTINUED •• 

. PAGE SIX (6) •• 

A. 33 

Q. 34 

A. 

Q. 35 

A • . 

Q~ 36. 

They appeared to be surveillance photographs, but I don't know to what 
period of time they refer. 

Did you form the opinion that Morgan John RYAN had been a target of the 
New South Wales Police Crime Intelligence Unit prior to your inquiries 
into RYAN. 

I would have to eay that from the press clippings on the file that RYAB 
had been of interest to the NSW Police prior to our inquirie6. 

During ~~r contact with the CIU did you obtain any information which 
indicated to you that the New South Wales Police were illegally 
intercepting Morgan John RYAN's telephones. 

No, we did not see any transcripts,. nor hear any portions of tapes; all 
we received from the NSW CIU were s~mmaries similar to that we roceived 
from B DIVISION. These summaries were provided by telephone. 

Q A. 

Have you ever heard of an AFP Informer code-named 

No. 

0 

Q. 37. 

A. 

Q. 38. 

A. 

Q. 39. · 
A. 

Q. 40. 

A. 

Do you know a member or former member of the New South Wales Police 
named 

I ' have heard that man's name, but I can't think where, or whether it 
had to do with the Korean inquiry. 

Mr JONES, what I would like to do now is to show you two recordc of 
interview I conducted with Sergeant LEWING'fON on 22 and 23 } .. ebruary 
1984. I invite you to read the contents of those interviews and at 
the conclusion of your reading I will invite you to comment on the 
interviews. But, I want you to know that you are not obliged to 
unless you wish. Do you understand. 

Yes. 

Are you agreeable to this procedure. 

Y.es. 

What I will do now is to suspend the interview, give you an opportunity 
to read LEWINGTON's interviews, have lunch and then resume immediately 
after lunch. Are you agreeable to this. 

Yes. 

INTERVIE.'W SUSPENDED: 11.34AM JONES HANDED ONE RECORD OF INTERVIEW DATED 
22.2.84 OF FIFTEEN PAGES BETdEEN BROWN AND L'EWINGTON; and A SECOND IN'l'ERVIEM 
DATED 23.2.84 OF NINE PAGES BETWEEN BROWN AND LEWINGTON. 

INTERVIEW RESUMED:12.27PM 

Q. 41 

A. 

Q. 43 

A. 

Have you read the two reoords of interview conducted between myself and 
Station;, Sergeant LEWINGTON. 

Yes. 

Do you wish to comment on these documents. 

Yes. In relation to the record of interview 
22 February 1984, consisting of 1 t 

conducted on Wednesday 
I agree with what Sergeant 

••• 7/. 
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• , 'PAGE. SEVEN (7) •• 

.. . ,... A .. . 43 .continued ••• LDJING1'0N has. said, with some exceptions-- Obviously hia. ·------- ·-· 
personal observations are not the same as mine, and_ he has a rather 
better recall • . In question 28 in 1·elation to a conversation between 

0 

Q. 44 

A. 

Q. 45 

RYAN and MURPHY. I am still unsure whether I heard that conversation 
from listening to a tape or whether I was told it. Having read thie 
record of interview my me~ory has been refreshed to a significant 
degree. 

Mr JONES, I now intend producing to you a number of tapes and a 
quantity of transcripts W'ld aummariea oJ'. which I would lilco you to 
listen to and rend. At the conclusion ')fi I will ask you certain 
questions regarding your knowledge or d~herwise of these tapes and 
transcripts and summaries. Do you understabd9 

Yes. 

The material I refer to is described as follows: four (4) tape 
cassettes TDK D;)O - the first marked "COPYRYAN - FARQUHAR, CHRISTIE, 
McHUGH", the second mark~d~~COPY 2 SIDE B M-McHUGH, M - PRAKASH, 
M - MILES"; the third mark~fl "COPY 1 SIDE A; and .the fourth m~ked 
"COPY • 11 ; and three sets of photostat pages - the first marked 
"MORGAN JOHN RYAN" and "SUMMARY OF· INFORMA'rION SUPPLIED BY INFORMANT 
IN RELATION TO SYDNEY SOLICITOR MORGAN RYAN", consisting of 44 pages; 
the second purporting to be a transcript of telephone conversations 
h.eaded ''MAD DOG", consisting of 106 pages; and t~.e third purporting 
to be a transcript of telephone conversations he~ed "RABID", consisting 
of 97 pages. Do you agree. 

A. Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 12.45PM 

MATERIAL DESCRIBED IN QUESTION 45 PROVIDE.'D JONES FOR REVIEW. 

INTERVIEW RESUMED: 4.44PM 

Q. 46 Mr JONES, do you agree that you have now completed reading and listening 
to all the material that was earlier handed to you for .examination, 
referred to in Question 45. 

'""'I A. 
(_; 

Yes, and I can say that I have never heard the taped conversations 
before today, nor have I seen the transcripts and summaries that I have 
read, however, a number of the persona whpae names are mentio~,i1d in 

A. 

Q. 48 

A. 

the tapes, tranecript:3 and summaries became known to me during\'l the 
Korean inquiry. \~ 

... 
Is there . anything else you would like to raise concerning any matter 
we ~ave discussed today. 

From reading the transcripts and summaries it is obvious that Sergeant 
LEWINGTON nud I were not fully informed of all matters of an Immigration 
nature which obviously someone else had access to. But of course we were 
not in a position to dictate to anyone what information should be 
disseminated to us. 

Are yaJ. now prepared to read each page of this record of interview. 

Yes. 

INTERVIEW SUSPENDED: 4.51PM 
TO JONES FOR READING • 

. . 

INTERVIEW CONSISTING OF SEVEN PAGES HANDED 

" 

I 
I· 
l 



INTERVIEW RESUMED: 5.03PM 

Q. 49. 
A. 

Rave you read this record of our interv:i&I. 

Yea. 

Q. 5(). 

A. 

Do you agree it is a true record of our conversation. 

Yea. 

Q. 51. Were the answers recorded in this record of interview made of your 
own free will. 

A. Yes. 

Q. 52 Was any threat, promise or inducement held out to you to take part in this 
record of interview. 

) A. No. 

Q. 53. Will you now please sign each page of this record of interview. 

A. Yes. 

~ 54. Will you also initial any typing errors that may appear .in this record 
of interview. 

A. Yes. 

INTERVIF:w CONCLUDED: 5.o6PM 

WITNESs;ES: Arthur BROWN 
D .. .. .. . . .. . ' .. ' 

A.M.WHIDDETT 
Detective Chief Inspector 

~ 

' 

Z... .. .:eived from Superintendent BROWN a copy of this eight page record of interview • 

... 
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Tape dated 21/07/86 
Side A Tape (1) 

PETER MYERS 

P: Just for the purpose of this conversation could I have your 

full name? 

J: Robert Allen Jones, Principal Executive Officer with the 

Department of Primary Industry in Canberra. 

P: Right. We'll leap over a lot of all the guff so to speak. 

Just getting straight to this recollection that you have or may 

not have in relation to the suggestion or allegation by David 

Lewington that he heard a tape with the voice of Lionel Murphy 
eve-r,y 

on it can you elaborate on .a.a;i-tn ing you have to say in relation ---

to that matter? 

I 

J: Well as I've said ~9:,_~,~
3
t7Tr~~enate Commi ttee--and Justice 

Stewart and Arthur Brown;, I do have a recollection of the 

conversation between Ryan, that's Morgan John Ryan, and Lionel 

Murphy (the substance of it I'm not quite sure;you know) the exact 

phraseology that was imparted to me) but it was to do with 

whether we could be bought. 
- 1 

P: By we you mean? 
1 

I ~~.,..,., 

I 

J: Lewington and myself when we were doing the -Co:reei;i Inquiry _ 
lill 

involving Ryan . In other words the fix was goingv_,.or you know 

someone, Ryan was trying to get the fix into us, 1ds it turned -

out an offer was made at a later time; it had nothing to do with 
\,..JC..\ ~-.)o..;e-

Murphy as far as I knew. I can not recall that I heard it on a -- 1 

tape at B Division in Sydney or I was told it. On a number of 

occasions we would go to B Divison and listen to tapes or parts 

of tapes and on other occasions we would phone up or they would 

ring us and say we have got something for you. 

I 

I 
! 



             

             

            

            

             

            

            

         

        

         
 

          

            

           

           

           

    

   

        

          

            

      

         

           

          

         

     

      

              

           

          



          

     

      

       

            

            

           

            

          

            

        

 

             

            

           

     

             

          

            

           

             

    

             

            

        

       



            

             

           

          

            

 

            

    

 

          

 

           

  

    

   

 

            

             

           

            

           

         



        

    

            

            

             

          

            

              

           

          

       

             

           

           

          

   

           

          

           

           

           

               

        

     

            

          

   



          

            

           

           

              

            

          

         

             

           

             

          

         

            

          

          

           

          

  

         

         

         

          

     

         



 

    

         

  

           

           

         

            

         

 

           

          

             

            

 

    

            

            

         

            

           

            

           

           

     



            

            

           

             

           

           

         

              

            

            

          

             

            

            

           

           

           

            

     

          

           

    

 

            

            

     

       

           

          

       



              

         

  

           

   

              

          

           

            

    

     

             

          

          

          

            

           

          

            

             

           

           

           

          

             

         

           

             

          

          

             



           

          

       

   

             

          

            

              

            

            

             

          

              

             

         

             

            

            

           

             

      

      

         

          

     

    



            

            

            

          

           

           

            

           

            

     

            

          

           

         

           

           

      

 

           

           

         

           

           

       

           

          

           

           

     



       

    

         

    

         

        

              

   

      

          

          

         

       

   

        

          

          

            

    

          

             

      



         

            

         

          

             

         

           

        

             

            

      

       

           

          

        

        

      

          

    

          

          

          

     	

          

           

     

            

        

  



         

  

            

          

           

          

           

          

           

   

            

 

 

           

        

 

          

          

 

            

     



P: Yes, I ' ve met a 

thing about this 

15 
few recently . 

conversation, 

Just harping back one final 

th e alleged Murphy , Ryan 
conversation that you either heard or were told about, what was 

the gi s t of that again the ...... ? 

J: Just as the whether we could be got at , whether we were 

amemable type to approach , these are my words now, amemable to 

an approach. 

P: Was this either related to your innocent who as Morgan Ryan 
speaking or 

J: Ryan and Murphy . 

P: And who was asking? 

J: I don ' t know but I obviously we can assume it was Ryan and 

Murphy, that Ryan was asking Murphy could we be got at and 

Murphy find out for him . I mean as I said before I make no 

bones about which way my allegance lies in relation to the High 
Court and if I could say yes quite ea tegor ically that I heard 

that on a tape I would say it. 

P: Ri ght, alright. 

J: And I make no bones about at all. 

P: OK . I think thats about it isn ' t that ' s all I wanted to 

know, just get your version of the events. 

J: Sorry I haven ' t been much help . 

P: Oh well every little bit coun t s . 

0127M 
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CHAPI'ER 10 orHER ORGANISATIOOS INVOLVED IN UNLAWFUL TELEPHOOE 

INI'EOCEPTIOOS 

10.1 The involvement of the Victoria Police in telephone 

interceptions conducted in conjunction with the NSW Police is described 

in the previous Chapter. This Chapter deals in part with the involvement 

of the AFP in telephone interceptions carried out by the NSW Police 

[paragraphs 10.4-10.20]. 

10.2 The Commission also received evidence that officers of the 

Federal Narcotics Bureau and the JTF had unlawfully intercepted telephone 

conversations in New South Wales and these matters are also reported upon 

in this Chapter [paragraphs 10. 21-10.68, 10.69-10.82] . In addition the 

Commissi on heard evidence relating to the illegal interception by a 

private inquiry agent of conversations where one of the parties was 

speaking over a rrobile car telephone . This matter is also dealt with 

below [paragraphs 10 .83-10. 92]. 

10. 3 Where tapes or transcripts arising from particular operations 

have survived and are in the possession of the Corrmission the offences or 

possible offences disclosed in such material are dealt with in Volume~ 

of this report. 

Australian Federal Police 

10.4 There were three operations involving the intercept ion by the 

TSU of conversations passing over the telephone service connected to the 

home of MOrgan John Ryan at Neutral Bay in Sydney. The firs t two 

operations, code named 'Mad Dog ' and 'Rabid', were conducted in 1979 and 

1980 respectively. The third operation was conducted on behalf of the 

AFP in the period January to March 1981 lsee paragraphs 8.46-8 . 56]. 

10 .5 The 1981 operation grew out of an association between Inspector 

P J Lanb of the AFP and of the T$J. Previously Lant> 

I 

I 

I 



- 200 -

had been in charge of a group of Corrm:>nwealth Police officers which had 

conducted investigations given the code name 'Gaslight ' for the vlilliams 

Royal Colmlission until its cessation in 1979 . In 1978 while engaged on 

operation 'Gaslight ' , Constable C S Foster, a COIMlOnwealth Police 

officer, received a telephone call from a detective in the Victorian BCI 

who told him that an officer of the NSW Police wished to furnish 

information in relation to drug trafficking. Foster was not aware of the 

identity of the officer until a meeting was arranged with him in Belmore 

Park, Sydney. The officer was and Foster later 

introd.Jced him to Larro. 1 
- furnished information to Lamb during 

1978 and 1979. 

10.6 When B Division was established by the AFP in November 1980, 

it included LaITb and several other officers who had previously been 

attached to q:>eration 'Gaslight ' . - and other staff of the TSU 

assisted in the provision of technical specifications for a portable 

radio system to be installed by B Divisi on. 2 8 Division concentrated 

i t s investigations upon the , activities of certain alleged criminals 

and their associates. During the course of an investigation into a 

particular target, ~rgan John Ryan was ident ified by the AFP as an 

associate of the target. 

10. 7 - continued to provide information to Lamb during 1980. 

To protect the identity of the source of the information, Larrb arranged 

within the AFP for - to be registered as an informer in an AFP 

register in Sydney kept for that purpo§e. The code name for -

who was unaware of this arrangement , was- 3 

10 .8 There was a number of meetings between Lamb and - during 

1980, although there was conflicting evidence from witnesses before the 

Commission as to when and where these meetings occurred, and precisely 

what was discussed. In particular there was conflict between NSW Police 

officers on the one hand and AFP officers on the other as to a meeting 

said by some witnesses to have taken place on 5 March 1980. The 

preferred view, based, inter alia, on a contemporaneous document prepared 

by an AFP officer , is that one particular meeting took place early in the 

afternoon of 5 March 1980 at the Comroc>dore Hotel in Blues Point Road, 

r 
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McMahons Point. The meeting, v.hich had followed an urgent telephone 

request from - to Larrb, was attended by Lant> and Sergeant 

BJ carter of B Division, and - sergeant R Kilburn and constable 

G P Smith of the TSU. 
4 on balance it ~uld appear that - gave 

Lant> a single page document headed 'From a reliable source' which 

contai ned information concerning Ryan obtained from the interception of 

Ryan' s telephone conversations.
5 

- said in evidence to the 

COll'lllission that he had no recollection of the document. 
6 

The contents 

of this cbcurnent and the subsequent action by the AFP are described i n 

the confidential Volume Two of this report. 

10 . 9 Documents produced to the Corranission by the AFP record that in 

March and July 1980 Lamb had further meetings with - who provided 

information obtained from the interception of Ryan's telephone 

conversations relating to the period February 1980 to 6 June 1980. An 

ext ract from a file note prepared J:>y Larrb in relation to a meeting on 

11 July 1980 states: 

I met with informant - at 7. 30 am on Friday, 11 July 
1980 and the following are notes that I made during our 
conversation. Certain documents were also viewed.7 

10.10 The remainder of the document summarises conversations between 

Ryan and other persons. The sumnaries contain information which was the 

product of the intercepti on of conversations passing over the telephone 

service connected to Ryan's home. Further accounts of the conversations 

so summarised appear in the transcript of Ryan ' s intercepted telephone 

conversations in the possession of the Corrrnission.
8 

10.11 In mid 1980 the interception operation known as ' Rabid' ceased 

[see paragraph 8.52]. AFP records indicate that no information was 

received in 1980 af
9
ter the meeting between Lant> and - oo 11 July 

referred to above. The precise details of the arrangements whereby 

the interception of Ryan ' s telephone conversations resumed in 1981 are 

unclear. According to - officers of the AFP wished to ootain 

more information about Ryan for the purpose of a particular inqui r y. 
10 

Hawthorn and Sergeant W s Stanton told the Commission that the staff of 

the TSU were unhappy at being directed to t erminate operation 'Rabid', 

I 
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Which they felt was producing valuable information, am were willing to 

resume work on Ryan.11 Indeed there is evidence that -

approached Sergeant M K Ogg of the BCI seeking to have the operation 

-

12 resumed fran premises had rented in Neutral Bay. 

10 . 12 At one meeting between Lant> and - at a coffee shop in 

Sydney the question of resuming the Ryan operation was discussed. 

- said in evidence that he understood from this ronversation that 

Larrb was requesting resl.lllption of the operation for the benefit of the 

AFP. 
13 

Lant> in his evidence to the Commission did not dispute this 

· t · 
14 

- h · ~....... 'd h in erpretation. soug t t11ne from Lam..1 to consi er t e 

matter and to discuss it with other members of the TSU who were 

apprehensive about the prospect of carrying out an operation for the APP 

in bread! of Co1111Pnwealth legislation. 
15 

Eventually it was agreed that 

the operation ..uil d be resumed from premises which had been leased by 

- as his residence at Kurraba Road, Neutral Bay, near Ryan's 

residence in Baden Road, Neutral Bay. N;, the AFP was requesting the 

operation, the arrangement was that that organisation would bear the 

cost. This included the provision of blank tapes to record telephone 

conversations aoo payment of part of too rent on - prem; ses.
16 

The payment of rent accorded with the practice within the NSW Police in 

cases where police used their own residences for surveillance purposes. 

10.13 Lant> sought approval for these arrangements from Deputy 

Commissioner R Farmer of the AFP in Canberra and Farmer in turn discussed 

the matter with the Commissioner, Sir Colin Woods. Farmer told the 

Commission that Sir Colin approved the receipt of tape recordings of 

conversations cotained from the interception but directed that APP 

officers should not themselves carry out the interception . Farmer 

comm..inicated this decision to Lamb and also approved payment of 100ney to 

-
17 

The payments were said by witnesses to be in the order of 

a total of $160 t o $200, 
18 

but the AFP was unable to produce to the 
19 

C01111li.ssion any records of payment . 

10.14 Sir Colin Woods did not give evidence to the Commission but 

provided a sworn statement. In that stateirent he said that when he was 

approached by Farmer and Lant> to approve receipt of the material there 

was ' some 

f ran a te~ 

device' . 
20 
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was ' some doubt as to whether the material had been obtained illegally 

from a telephone intercept or from some other form of listening 

device' • 20 He later formed the view that the material could only have 

come from illegal telephone interceptions . He decided not to launch an 

inv.estigation into the illegal activity because he concluded that there 

would be little likelihood of identifying N5W officers involved and 

because the plblic interest was better served by adopting the course 

which had been recomnended to him.
21 

He believed that the activity 

was beyond his capacity to influence or control and that w:irthwhile 

information could be gained from the interceptions. In his sworn 

statement he stressed that • the interceptions did not come through AFP 

initiatives although AFP responded readily to initiatives of others'. He 

said that the arrangements ca.ild be held to be in breach of the 

Telecomrrunications (Interception) Act 1979.
22 

10 .15 - stated that he ~nformed Inspector R C Shepherd of the 

NSW Police of the operation. 
23 

The installation of the interception 

device was not effected in accordance with the procedures at the time 

Whereby the superintendent in Charge of the BCI approved all requests for 

telephone interceptions [see paragraph 7.35). superintendent B Blissett, 

then Superintendent in Charge of the BCI, was not informed of the 

arrangement and for some time was unaware that there was a third 

operation in relation to Ryan . 24 

10 .16 rn January 1981 , as a result of the arrangements made between 

Lanb and - merrbers of the TSU installed an interception device on 

t he telephone service connected to Ryan 's home at Neutral Bay using a 

similar met hod to that used in the ' Rabid' operation. A voice activated 

recording device was installed i n one of the two bedroans in -

flat. - emoved the tapes from the recorder each morning and on 

hi s way t o w:>rk delivered them to Lant>, and later to Constable 

T P Robinson, outside premises in Sydney occupied by B Division of the 

APP . 
25 

These officers gave . the tapes to Constable E A Harrison, and 

later to Constable CC Harten, who listened t o them and recorded 

information relevant to B Divisi on inquiries in the form of information 
26 

reports . The reports related to the period 14 January 1981 to 

12 March 1981 . 27 

I 
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10 .17 By the time this third interception operation commenced, 

Sergeants D J Lewington and R A Jones had been conducting inquiries into 

certain allegations concerning Ryan for over eight 1ronths . 28 Within a 

week of the first receipt by B Division of the information from the 

interception operation carried out from - flat, Lewington and 

Jones were instructed by Chief Inspector A Brown of the AFP to meet with 

Lallb. 
29 

They i.ere also instructed by Deputy Commissioner R Kennedy to 

meet with Superintendent B Blissett.
30 

The meetings duly took place, 

with Lant> on 27 January 1981 and with Blissett on 29 January 1981. 

Although the fact of the meetings is recorded by Lewington and Jones in 

their notebook the substance of the discussions which occurred is not. 31 

10 .18 At the NSW OCI Lewington and Jones were introduced to Blissett 

by Sergeant P L Egge whan they had met previously. 32 The nature of the 

AFP inquiry was explained and Blissett provided certain information by 

reading frcrn a dossier on RYan. Lewington and Jones were later shown 

some documents r elating to the background of Ryan. 33 

10.19 ouring subsequent meetings which Lewington and Jones had with 

Bli ssett and Egge, it was arranged that the BCI would obtain information 

by means of the interception of Ryan's telephone conversations. 

Information was to be provided to Lewington and Jones by telephone and 

Egge was assigned to provide the information . At a later stage sergeant 

WT Chambers carried out this function . Blissett, who approved this 

arrangement, was unaware that the interception was already in place 

following the arrangement between lllllllland Lamb.
34 

10 . 20 Egge and Challbers attended the offices of the TSU in January, 

February and March 1981 ~nd listened to tapes provided by - and 

others. 35 They conveyed relevant information obtained from the tapes 

to Lewington and Jones by telephone on a daily basis. Lewington and 

Jones continued to liaise with I nspector Larrb during the period of the 

interception. During attendances at the B Division offices Lewington and 

Jones were provided with material taken from information reports and 

played selected excerpts from the recorded conversations.
36 
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2.293 Other references to telephme conversations involvring Ryan's 

activities in relatioo to i.rrmi.gration natters are to be fa,und in the 

notes and infornation reports ccntained within the operaticn 'Trident' 

file held by the AFP. 341 

2. 294 The Ccmni.ssioo is of the view that there is a basis for finding 

that Ryan, William Lee, Jam YUen, Brian Boyd, Gary Boyd and RObert 

England may have been involved in possible offences against the Migraticn 

Act 1958 by misleading officers of the ~partment of Dmti.qration and - . 
Ethnic Affairs, and against the crimes Act 1914 of forging aind uttering 

oocurnents and of conspiring contrary to section 86 of the cr:imes .Act to 

effect a lawful plq:ose by means that are unlawful l.D1der laws of the 

comoonweal th. 

2.295 The Caranissioo rea:mmends that it Y10uld be appropriate if all 

the naterial relating to Ryan were to be examined for entries relating to 

other conversatioos which rray be relevant to the Cro,,m case aga.inst Ryan. 

Attempt to Interfere in an AFP Investigation 

2.296 Volwre O'le of this report deals with the involvanent of the AFP 

ih the illegal intercepticn of telephone conversations carried oot by 

members of the TSU [ see par agr ai;:tis 10 • 4-10 • 20 ]. Those paragraphs 

describe meetings between Inspector P J Lanb of B Division of the AFP and 

Sergeants D L Lewington and RA Jcnes of the AFP which occurred early in 

1981. 

2.297 Lewington stated in a remrded interview with superintendent 

A Bro,,m of the AFP conducted on 22 February 1984 that during cne of his 

attendances at B Division he was played a tape of what he believed to be 

a telei;:nooe conversation between Ryan and Mr Justice L K Mur~hy although 

he could not positively identify the latter. ruring that cx>nversatim, 

according to Lewington, Ryan inquired whether Murphy had b1~ able to 

find out whether Lewi.ngton and Jcnes were approachable. Lewington and 

Joo~ were then conducting an inquiry into an alleged i.nlnigra tion 

conspiracy involving Ryan. According to Lewington, M.lrP1Y replied that 
. 3412 

they were not approachable as 'they were both very straight' • 
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Coomission is aware of material, which was earlier passed to l:.he Natiooal. , 

Crime AUthority by the Police CCXTDllissioner which indicates that there 

were good grounds for investigation of these police officers' ,tctions. 
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POLICE ·occu k R t NC ES '"----···•w"-···--:~-----,------ -··=·"=····----.... ~-""""--·"=·•·m~l 

. No. . _ _!»_. _____ _ 

Report of Occurrence 

!~· 7 .81 .............. . On .. dut,:. Canberra • .. Office .. duties • .. Phone .. enquiries .. r, ................................................... . 

caretakers of 44 York St, Sydney re Kevin YOUNG. -·- ..... ............ ........... ....... ...... ... ........ ... ... .. . ..... ....... .. .... ..... ... .. .. ....... ... ...... .... ...... .. ... ..................... ...... .. . ........................................... ·········•· 
Phonecall received. from Morgan RYAN stating he woud -····························· ................................ ............................................................................................................................................. . 
be in Canberra on Friday and requesting a meeting 

-····························· ................................ ·····································•··············•······· ........................... . .................................................... . 
~:ith Det LlllINGTON re various matters relative t, 

--··························· ~-···················································································································· ....................................................... . 
the enquiry. Wants to meet alone. Contact Sen •ore the record talk" 

-····························· ··~on:at··1s-sn.;n1r;···c,,iita·c1;···sen .. ·oonst···m~·soN .. re.......... . .................................................... . 

position with documents for brief. Decision shoul1 •.............................. ............................................ ............................................. ................................. . ....................................................... . 
be lmown by Friday. Contact A/Dep Comm JOIDJSON 

per phone, re report and HOUGHTON. Speak to 
-· ...... ·t: • •• ... • ••• • • ••• • • ... ........ .. ••• • ••• ... ... •• • •• ..... •• •• •• ••• • •• •• ••• •• •• ••• • ••• ••• •• •• ••••••• •••••• ••• •••••••••••••• •••••• •••••••• •••• •••••••• • •••• •••••• ••••• ..................... . . . ...... . 

,,,." Det Inap Jim SEEDSMAN (Task Force ) Sydney 3571798 -····························· ................................................................................................................................................................................. . 
re HOUGHTON, RYAN and SAFFRON. Info is that MR 

-····························· ........................................................................................................................ ··································-················· 
appears quite often in their enquiry. Det lnsp -······························ ....................................................................................................................... . ..................................................... . 
LAMB unable to meet this date. To meet tomorrow. ..... ...... ..• ... . . ........... ,.,._ ...... .. . .. .. .. ... . ..... ... .... ....... ... .... .. ........ .. .. ... . .... .. . ...... .... ..... .. . ............. . ....................................... , ............. . 
Attention to brief on Dennis CHU etc. 

-····-·-····················· ··-····························································· .. ··············-··································· ·································•···············•··•·· 
. . -·········· .. ·················· .................................................................................... ...................................... . ....................................................... . 

............. J.§-7-81 .. . On. duty,. Canberra ... Office .. duties . .. Attention .. to ........... , ................................................... .. 

................................ • briefs .. on .. CHU.1 ... CHOI .. AND .. RYAN ...... To .. Legal .. Services .... ..................................................... . 

........ . ............... confer .. with .. station .. Sere;eant .. KIRK . .. Senior . Constabl ~ .................................................... . 

................ _SAUNDERS. and .. WILDE .. - . re .. Hor~an .. RYAN .. brief• ................................... : .................................. . 
,., .. 

................................ SJ?eak _ with .. Insp . .. LAMB . .. Further .. at tent ion .. to .. briefs" .................................................. .. 

- ····························· ....................................................................................................................... . .................................................... . 
............. J'.l::".7.-81 .. On. duty,. Canberra .... Off ice .. duties . .. Attention .. to .. brie rs ................................................. . 

................................ . of. evidence ..... To .. Barton .. - .. confer. with .. Insp •.. LAMB ....................................................... .. 

································ .§P.9.~~ ... wi.th.J!~r.&~,:;i ... ~X.~ .. .P.~r. .. .PP..9.~~ ... ~t .. Q9.1.5.h!~~ ..... ~.... . .................................................... . 
................................ . stated .. that ... what .. he .. wished .. to .. speak .. with .. me .. about .. ..................................................... . 

......................... also concerned his •associates' and he wished to •· ........ ····················· ·······•························································································· ··········-·········································· 

................................. speak·. with .. thcm .. first . ..... soue;ht .. to .. chan~e .. the .. time ...................................................... .. 

................................ .g.f ... ~.1>.P.g!A~!t'.~n~ .. J9 ... r1l?.m~~Y. .. ~b.., ..... '.+.hl~ .. !.&r.~.~~ .. 1~ ... f!-.ng. ..................................................... . 

································ -~~ ... ~.~ ... ~.~~.~.~~.~ ... ~ ... ~.~.~.~ ... !~~ .. ~~!.~ .... ~.~ .. ~P.'J?.?.~~.~.~!:.~~.. . ................................................... . 

................................ . tim~A ..... r.w:.t.her ... ~.t.t.ent.ism .. ic .. br.ie.!s ... the ... cJ;>.n!fl'. .. Y.i~b .................................................... . 

P:NKEl'fil'.AN Dent. Ir:vi2ration. Office - ring Ron 



POLICE OCCURRENCES .. - ···'-·-------·-----···-··---··-·----~----. 
l 

No. ._.U2_ ______ _ 

____ !7~7-81 .. _SHAW,._ Cro~ulla. Detectives . ..... He .. passed .. on .. messa§e ....................................................... .. 

L·-···-················· .t:r.!;>.rn .. ~.9.l'!P. ... w.~~ .. .tlw.-.t .'!!.~!? ... ~J.g .. l~ ... Q.t?:-&~~.l~ ... ~.<?.m!:! .......................................................... .. 

,...._ ..... -................ . . f'rom .. Mor_gan .. RYAN .. tha t ... an::r .. considerat ion .. I .. could ........................................................... .. 

,.._ .......... -............ . give .. to .. RYAN .:.iould .. be .. made .. v er:r .. much .. worth . .''1!.'f .. whil ~ . .................................................. . 

Notes of conversation made, informed St. Sgt. ---··-··········-···· ······· ............................................................... ....................................................... ·························-·························· . 
_ ...... - .................... LUCAS . and .. Det . .. ~l>· .. POTTER • .. Also .. advised .. the .. Dep . .................................................... . 

- .......................... ColllClissioner .. 'J?er .. telephone ............................................................................................................ . 

.... -·····-·-······-········ ........................................................................................................................ . ..................................................... . 

.......... ~.:-:2~1 .. On. Duty .. Canberra .... Prel?are .. r eport .. and .. s tatement ......... ..................................................... . 

re offer of bribe and submit same .to "'et • . Chief 
- ···········-··············· .................................................................................. ···············-························ .................................... -.................. . 

-····························· .Su.at •... DA'«~N •..... C9nf~.r. .. :..ith .. ~ .t. .. ~~t .. JM..'!".$.9.tl.t.~ .... ~w~ ................... -............................... . 

_ .......... - .................. SpQ~~ .. with . RYAN .. P~f .. lthQne . ..... He .. conflhrmed .. his ............. ................................................. - .. 

................................ . gr;i.val .. in . Canberra .. toda.Y .. and .. that .. he .. would .. see ...... ....................... _ ........................... .. 

................................ . me .. at ~i t.Y .. Police .. Station . at .. 2.0p. m . .. and .. .so .................................................................... .. 

· ··--······ ............... !Somewhere .. quiet .. for .. a .. cup .. of .coffee . .... Liaise .. with . ..................................................... . 

................................ . S!:Qi~ .. Con§t~bl~ ... ISSLEMAN .. re .. electronic .. surveillance ................................................. . 

-······························· .&.~ . .. Conf'er .. with .. Supt • .. DAWSON . re .same .. matter, ......... ......................... '° .................... ... . 

.......................... To Hobart Cof'fee Lounge with Morgan RYAN witil ...... ............................................................... .... .......................................... ..... ... . ...................................................... . 

1 w ..... ....... ....... .... ... J.~!?9.P.~.~~ ..... t !:1.~~-. .£~~f~r. ... ~ .~.h ... ~~!:-.~~r. ... ~9.~~~ ... ~~-~~-···· 

•••••••••••.•• •••••••• •.••••• •••• • •• •.• •••••••. A ..••••..•••••••••.••••• ~ ................... .. . ... .... ................ . ...... .. ....................... . l
/ · · ·- and Sunt. DAWSON 

·······-····--··············· ........................................................... ............... ................... .......................... ... ···············-··-········-······················-

I .............. ?.,.~J.:§.1 .... ~ .. ~ut: 1 .. ~anberra ...... Attention. to . Horgan .. RYAN .. brief ................................................... .. 

................................ then .. to .. Legal .. Services .. confer .. with .. Sen •... Const .. F • ..... .................................................... . 

I -.............................. .'.-~LOE .re .. issue .. or .. summons .. for .. RYAN .. on .. char~e .. of ........................................................... . 

................................ conspiracy ,.- .. left .. cop;r ,.of .. brief .. with .. same, .................. . 

I ................................ At tention .. to. briefs .. re .. Immigration .. matters, ................................................................... .. 

................................. . ..................................................................................................................... . 

I 
•· . ..................................................... . 

.............. ?.?.:1:~.t. On .. Dut;y: 1 .. Canberra . ..... Attention to .. briefs .. - .. S,Peak ...................................................... - ... 

with Tom ORn ot Doultons Plastics, Artarmon a nd I ................................ ··················-····~···························································································· .................................................... . 
~ .............................. With .. Alex .~ARD, ... Poon .. Bros • .. P~i • ... Ltd •. , ... Perth . ............. . ' ................................ ... ................................................................................................................ . 



·-····--··-.... ··------·-,---..-,~~ .. ~--·-·--, .. --.... , ... ~ .. ---:~ .. J............,_ .. __ ,,.d...,;,;.,....-;_.,.,,~,i 
. . ' 

i POLICE OCCURRENCES 

'-----------------------,.-No._._l!_h_• ------------.·-·---·---·--

! 0... .._ Report of Oc:cvrrence T._ . 

-. 
·~· 7 .e1 ................. . on .. duty. Canberra ... Offic8 .. dutie3 .. r e .. briefs •... Pr.one ........................ - ............................. .. 

I .c .. ~ .. l ..... !!f.~.~!Y.~~ ... f.r9.;::• .• P.!al.t. .. §~t.2E~W ... !D. .. !~l?.-.!-.i.21L.~9 .............................................................. . f -............................ .. 
i 

l _ ............................ . . r.2.i:0.1:t .. ::.ubr.i .t t s';C. .• b~· .. .D.c. t .. U:,llllGTCN •.. .S .ta te.i .. :.r.c u.lc. .. .x:.: "'~ ................................................ . 

f -............................ .. back. Sr,~aJ.: to Det Sup DAWGON re same . Obtain orillinal ..................................................................... ................................................ ... . .................................................... . 
l 
! report obtained from Det S£t GRIF!''ITHS by D~t Sup 
t -······························ 
i DAWSON ar.d handed to Det LE':IU!GTON . Phone call rec eived -······························ ....................................................................................................................... . ..................................................... . 

from Det SGt SHAW in r elation to the existence of 
................................. ······················································································································ ..................................................... . 

the abovementioned report. Further cpnferencc w i tl 
-·····························. . ·································· ................................ ··················· ·············· ......... ........ . ..................................................... . 

_Det .. Sup. Dl,.WSON .. re .. same, ... the~: .. parties .. supplied .. to ... 
. ........... ······························· ........... . 

r'' 

-···~ ··--................... A/1..ssistant. Com.::issioner .. BATLS . .. Further .. :iuties .. re. 

subcissjon of briefs. 
-····························· ....................................................................................................................... ·······················--·········· .. ·····•·········• 

-······························ ················································································································-···· ...................................................... . 
-······························ .................................... .... ...... .......................... ................................................ ······················-······························ 

24A.1A8.1.A................. .Qn. .. dJJ.~ .. C.~D.Qe~::a. . ... JONES ... :tw ... i=;.xa."lS. .... 0.!!ic:e ... dJJ.tie.s. .. r.~ .................................................... . 
' ·-

briefs. Contact s~n Const ANDERSON Sydney re state -······························ ................................................................................................. ······················· .................................................... . 
of doc examinati ons. Phonecall received from Mora,c~ -······························ .................................................................................................................... .,.,,. . ................................................... . 
RYnN abcut 9.108.'!l and ag~in at about 12 midday re -.............................. ~ ........................................................................................................................................................................ .. 
Bruce M!Ll.S cominc to C:-nbaL"ra and beinG desirous ................................ . ....... , ...................................................................................... ···•····· ....... .................. . ........................................ ·············-· 

............................... of. meeti~ .. ... Further .. office .. duties ... Phone .. call .. frc n ................................................. .. 

.... ;, .. .. ... ..... ·················· .P.~9.~ ... tf.UJ-~ ... ?.J;>.Q.1-1.; ••. 3 ... ~QlJr,; .. ~.ta:t.in~ .. c:: ... wa~ .. .i.., .. GQul blll ri ............... : ................................... . 

................................ and .. on .. rus .. way .. to. Canbe::-ra . .. W::..s ••• told .. we. ·,:ould .. be ........................................................ . 

.................................. ur:.available •. :f! .... stated ... that .. perha;:;s .. MAS0N .. and .. CHOI .................................................... . 

would plead to their charges thus clearing Morgan ...... ············•············· .... .................................................................. ....................................................... ····················•·················•·····•·······•• 

-·························· · ... RYii.N of a:ny complicity. Ha asked if this line of ........................................................................................................................ . .................•................................... 
action could be consid~~ed. 

······•························· ............................................................................................................................. 

................................. ........................................................................................... .............................. . ......................................................... . 

•· ···•··•························• ...................................................................................................................... . ................... ,_.. .....................•........... 
·7 • 7 !81 .................. ~ On .. du\r.,Canberra . .. Office .d uties.:re .. briaf§ 11 ... Th~r. .J;Q ................................................... .. 

DCS and speak to Nr J. HcRORY r e conspiracy briefs ................. .................. ........................................................................................................................ ······················•···•·····················•···•·· 
and possible involvement of Brue~ MILr..S. He advisei •······•············· ··········· .. ······················•······························ ······························· ................................ . ..................................................... . 
there was insuffici ant a~ this tine. R~turn to off ce. 

•·········•······•···•·········· Ii..fornation rec,.-ived f:::-cn Sen Const /,NDi::HSCN stati ,g 
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